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I també en aquest número: 

> Contracte de prop de deu milions d'euros pel servei d'aigua i clavegueram
> El PSC demana a la Generalitat una nova comissaria de policia per Cassà
> Entrevistes amb:
 > Oriol Vidal, copilot, subcampió al ralli Dakar 
 > Albert Puigmolé, president del Tennis Taula Cassà 
> ...I tota l'actualitat de les entitats de Cassà

> El regidor del PSC es 
desmarca en una votació 
de l'equip de govern

> El concurs Correcurts 
torna a ser el plat fort de 
la MACCA

> Fem Cassà obre 
campanya presentant 
els primers candidats
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Editorial Opinió

La precampanya per les eleccions municipals del 28 de maig 
que ve ha començat  a bon ritme a Cassà de la Selva i fins 
als comicis sembla que durant aquests tres mesos tindrem 
temes de debat si es manté el nivell inicial de discussió que 
hem vist aquest mes de febrer.

Habitualment a Cassà estàvem acostumats a tenir campa-
nyes electorals  que no començaven gaire aviat i -tot i algunes 
excepcions per qüestions diverses- sense gaire virulentes; els 
diferents partits  es limitaven a exposar els seus programes; 
si estaven a l’oposició, criticaven el que havien fet els que 
governaven i explicaven com ells ho farien millor. I els que 
governaven defensaven que ho havien fet molt bé i que els 
faltava  quatre anys més per completar el seu procés de 
transformació, progrés, recuperació, etc. de la vila. Més o 
menys com a tot arreu, vaja.

A Cassà ja ha començat la precampanya  que  s’anuncia  
una mica més moguda; d’entrada -i no sembla que hagi de 
canviar gaire- tenim els tres mateixos protagonistes que a 
les eleccions del 2019 si bé amb algunes variacions. Els dos 
equips que formen govern, Junts per Cassà i el PSC,  ja han 
anunciat que es presentaran amb el mateix cap de llista i 
han començat la seva campanya electoral a un ritme ben 
diferent. Sense gaires escarafalls pe part de JxC amb l’ob-
jectiu d’aconseguir fer prevaldre la tasca feta pel seu cap de 
llista Robert Mundet com a alcalde de Cassà com a principal  
esquer als electors. Molt més visible -a través de les xarxes 
principalment- és la precampanya del PSC que  ja fa mesos 
que treballa per donar valor a la tasca del seu únic regidor a 
l’Ajuntament de Cassà, Marià Montsuñer.

Com a gran rival d’aquests dos grups, una formació que 
estrena nom, Fem Cassà, que ha nascut amb la finalitat de 

sumar els vots de la formació d’ERC i els d’independents que 
tinguin una certa afinitat amb les idees, maneres de fer i els 
objectius d’aquest grup. Hi ha qui diu que es volen amagar les 
sigles d’ERC darrera el nom de Fem Cassà, però és força ab-
surd  afirmar-ho si es té en compte que el candidat a l’alcaldia 
és un dels dirigents del partit en l'àmbit gironí. Més aviat 
l’estratègia de Fem Cassà ha estat la de sumar  els sectors  
que poden haver quedat contents amb la política d’Esquerra 
o que creguin que Cassà es pot governar d’una altra manera 
a com s’ha fet aquests darrers quatre anys. Pau Presas ja ha 
fet el primer acte públic per presentar les nou persones que 
l’acompanyaran en el primers llocs de la seva candidatura i 
ho ha fet amb gosadia, omplint la Sala del Centre Recreatiu, 
un escenari que d’entrada  demostra la capacitat de mobi-
lització del futur electorat, encara que amb 250 vots no es 
guanyen les eleccions i cal que el nombre d’assistents a l’acte  
es correspongui amb la capacitat de votació del 28 de maig.

I en campanya ja tenim un primer element de debat: la 
nova comissaria de policia. Sorprenentment (perquè d’aquest 
tema no se n’havia fet cap defensa pública prèvia) el regidor 
del PSC ha sortit a  expressar públicament que la comissaria 
de Cassà està en males condicions i que la policia local ne-
cessita uns nous espais. Aquest fet no és nou i fa temps que 
es parla de la poca idoneïtat de la seu policial Cassà, però 
fins ara no s’havia plantejat fer-ne una de nova i en els quatre 
pressupostos de l’equip de govern tampoc no hi havia cap 
partida destinada a aquesta inversió. Per tant, sobta que des 
del PSC s’acusi ERC d’anar contra aquesta proposta, que ni 
s’ha plantejat en el ple de Cassà, simplement perquè diuen 
que la van defensar en la negociació dels pressupostos entre 
el PSC  el govern de la Generalitat.

Ja estem en campanya
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Opinió Diuen els lectors

Donació de sang
El passat dissabte, 29 de gener va tenir 
lloc la donació de sang que cada tres 
mesos es realitza al Pavelló Polivalent.

La generositat va plantar cara al mal 
temps. Hi van haver 86 donacions de 
sang, 10 de plasma i 13 oferiments, 
que per algun motiu no van poder donar 
i 3 Redmo (oferiments per poder donar 
mèdul·la òssia). Cal destacar que dues 
persones en van donar per primera ve-
gada.

Agraïm la col·laboració de la perru-
queria R.M. Art i Estil que ofereix vals 
de descompte pel seu establiment i a 
la carnisseria Jesús i Maria que cedeix 
un lot d’embotits a sortejar entre els do-
nants. Aquesta vegada l’afortunada ha 
estat la Montserrat Garcia.

Moltes gràcies a tots i a totes i espe-
rem retrobar-nos a la propera donació 
que tindrà lloc el 15 d’abril.  

Associació Donants de Sang / Cassà 
de la Selva

En record de 
Rosa Calzada

La nostra amiga Rosa ens ha deixat 
aquest mes de gener. La seva curta, 
però dolorosa malaltia l’ha tret del 
nostre dia a dia, però nosaltres conti-
nuarem recordant-la. En aquests mo-
ments era la persona amb més anti-
guitat a Càritas Cassà, ja que feia 22 
anys que col·laborava amb nosaltres.

Ha sigut una persona decidida i en-
tusiasta. A Càritas podíem comptar 
amb ella. Tots els dilluns, des de fa 
molts anys, de 3 a 5 estava al rober 
seleccionant i ordenant la roba que 
s’havia de repartir els dimarts. Les 
companyes trobarem a faltar el seu 
criteri a l’hora de fer la feina ben feta. 
Sovint demanava una ampliació dels 
locals del Rober i ara que ho hem 
aconseguit, ella no en podrà gaudir.

Però no només ajudava els benefi-

ciaris de Càritas sinó altres persones 
que sabia que tenien alguna neces-
sitat. Sempre es podia demanar la 
seva col·laboració. Hi ha una frase 
institucional de Càritas que diu: “el 
nostre compromís millora el món”. El 
teu compromís, Rosa, ha ajudat a mi-
llorar situacions injustes de la nostra 
societat.

Des de Càritas, gràcies per tot el 
que has fet. Pensem en tu i fins a 
sempre.

Càritas Cassà de la Selva

Segur que li agradaria 
a en Josep Bosch

Veient la proesa que s’ha fet amb la 
recuperació de les restes romàniques 
de l’antiga portalada de l’església de 
Cassà, no puc evitar de pensar en Jo-
sep Bosch. En Josep de cal mulato, 

escrivent de can Mateu, que passà 
una bona part de la seva vida a Bar-
celona, però que sempre tingué en el 
seu cap i en el seu cor Cassà, on hi al-
ternà la residència tan bon punt va po-
der. El seu deliri era burxar en la histò-
ria local, amb recerques que abocava 
a aquesta revista, de la que en fou un 
redactor prolífic. I el seu àmbit pre-
dilecte d’investigació va ser l’església, 
de la que n’extragué molta informació, 
en competència amb el que en va ser 
titular durant molts anys, Mn. Josep 
Xutglà. Fruit de tot plegat el seu llibre 
de referència: l’església de Sant Mar-
tí de Cassà de la Selva i unes notes 
divulgatives que encara avui informen 
els principals indrets del temple.

Com xalaria de veure com un grup 
d’apassionats per la història local, el 
grup GREC, moguts per l’entusias-
me de l’Eduard Mestres, ha aconse-
guit recuperar la joia més amagada 
del temple amb l’objectiu d’exposar-la 
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Diuen els lectors Opinió

Economia d’estar per casa (146)

Davos
Aquesta petita població de l'oest de Suïssa (prop d'Àustria) 
és protagonista cada any des de 1991 per reunir el Fòrum 
Econòmic Mundial. La flor i nata dels polítics, empresaris, 
banquers i grans inversors són a la primera plana de l'ac-
tualitat en el que – se suposa- fòrum que ha de debatre 
l'esdevenir econòmic i social del planeta.

Ens trobem, però, en una situació anormal, tant pel que 
fa al mercat energètic, el desabastiment de matèries pri-
meres, la crisi inflacionària, la manca de recursos naturals 
i la seva especulació (minerals, aigua, petroli), com per la 
situació política, la rivalitat i la tensió creixent entre països 
de l'OTAN, Rússia, la Xina i la resta dels països anomenats" 
no alienats" (l'Índia, Brasil, i altres potències emergents).

La guerra d'Ucraïna, ha desfermat una crisi mundial des-
coneguda i que no s'havia produït en anteriors conflictes, 
com les guerres del golf, la de Síria o qualsevol dels nom-
brosos enfrontaments que se succeeixen a l'Àfrica.

Europa és a sobre d'un barril de pólvora. En qualsevol 
moment, un error, una acció poc mesurada o deliris de 
grandesa, poden posar en risc vuitanta anys de pau i pro-
grés, però sembla que ja va bé. Els capitostos reunits a 
Davos s'han felicitat que els anys de la pandèmia i la guerra 
europea no solament no han disminuït els seus beneficis, 
ans al contrari, han obtingut els millors resultats de la his-
tòria.

I és així, però a costa de què? Doncs fàcil, incrementar 
la desigualtat, fer créixer els índexs de pobresa, dessagnar 
les arques públiques i projectar uns programes d'arma-
ment militar que trenquen qualsevol pressupost i assegu-
ren a la indústria armamentista un futur brillant.

No sorprèn per res la posició dels Estats Units, acos-
tumats a potenciar, mantenir i aprofitar-se dels conflictes 
lluny del seu territori; més estranya és la postura de deter-
minats països europeus, poc bel·licistes, però que la seva 
adscripció a l'OTAN els compromet.

El compromís d'incrementar els pressupostos de defen-
sa per l'amenaça russa és una decisió arriscada i que, 

com podem comprovar ara amb el lliurament de tancs i 
avions a l'exercit d'Ucraïna, suposa l'oportunitat de "buidar 
magatzem" i comprar joguines noves als militars.

Els plans per a descarbonitzar, les accions i les inver-
sions per a reduir l'impacte del canvi climàtic, l'aplicació 
de noves energies sostenibles i la investigació per aturar 
l'escalfament del planeta se n'han anat per l'aigüera. "Re-
quiescat in pace"

Davos, doncs, a part de ser un indret de postal, és la 
cuina per a experimentar, que no justificar, les properes 
línies del capitalisme extrem en qualsevol de les seves ver-
sions, i que serveix de guia per a dissenyar excuses de mal 
pagador que contribueixen a mantenir els poderosos en 
els seus trons.

Un dels convidats, aquest any ha estat el president del 
Govern espanyol. El Sr. Sánchez s'ha pogut esplaiar en com 
les seves solucions màgiques han aconseguit aturar la in-
flació i evitar l'anunciada recessió, tot lluint un creixement 
del 5,5% del PIB en tancar el 2022. " Bravo: oreja i rabo" 
pel president. Però que això no ens faci oblidar les perso-
nes que estan per sota del llindar de la pobresa, el nombre 
d'aturats, les mancances financeres de la sanitat, l'educa-
ció i la dependència.

No cal dir que els grans números enlluernen i "vesteixen" 
molt per als polítics, que dins la seva bombolla obvien les 
necessitats de la gent del carrer. I és per això que s'hi tro-
ben tan bé en aquestes trobades. Els problemes vistos des 
de Suïssa, a 1500 metres d'altitud i amb molta neu, fan 
com que desapareixen. Per cert, l'expresident Jordi Pujol, 
n'era un habitual.

Ara que tenim eleccions a la vista, veurem com els cops 
de colze, les desqualificacions, insults i mentides envaeixen 
les xarxes i els espais mediàtics. Els problemes dels ciuta-
dans, les seves necessitats, queden per una altra ocasió.

 
J. H.

  
         

conjuntament amb altres elements 
del patrimoni parroquial.

Als que ens plau de saber-ne coses 
del nostre passat i de gaudir i donar 
valor a l’obra pretèrita li devem molt 
a persones com ell que, amb pocs 
coneixements acadèmics, però la 
millor de les voluntats, va contribuir 
a aportar-nos dades i fer apreciar el 
llegat. I parlo d’ell com a referent pro-
per en el temps i en el tema en con-
cret, però també caldria esmentar 
a banda del citat Mn. Xutglà,  altres 
estudiosos que han parlat de l’esglé-
sia com l’estimat Joan Gener, pioner 
de la historiografia local i preservador 
de valuoses peces o Miquel Juanola, 
secretari forà empeltat per vocació 
d’historiador i de cassanenquisme. I 
també, bo i tractant-se d’un nostre 
contemporani i company de facècies 
en el Grup d’Història local , en Josep 
M. Escalona, qui feu el primer treball 
dedicat específicament a les restes 

del campanar, per no parlar d’en 
Quim Mundet, expert inabastable en 
toponímia local, que també ha res-
seguit referències documentals de la 
parròquia. 

Gràcies a tots ells avui ens és més 
fàcil d’avançar en l’apassionant camí 
de conèixer les arrels de l’església i 
de tants altres territoris remots del 
nostre poble.

Xavier Albertí

Racó de poemes

VOLEM LA PAU

Avui que està serè i el sol somriu,
que tenim ben bé del cel l’enteni-

ment,
és el moment de fer la pau per tot 

ésser viu 

i esborrar d’aquest món tant sofri-
ment.

Sense vacil·lar alcem el cap ben altiu,
i des del clar llevant fins al ponent,

unint-nos tots amb un reclam definitiu
i traurem la lluita per sempre del 

present.  

Sense terrorisme, s’acabarà la 
guerra,

les tortures injustes, rebrolls d’escla-
vitud

que no sigui penós, portar fills a la 
terra.

Que el pecat no creixi més que la 
virtut,

manifestem-nos tots per privar de 
matar,

que guanyi des d’avui el desig d’esti-
mar.                                         

                                            
                       Enric Albertí Mias
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Opinió Diuen els lectors

Relats de cinema

Eyes whide shut
En Quim Oliba apaga els llums de la 
seva consulta oftalmològica de Girona 
i torna al poble a boca de fosc. Men-
tre condueix l’Skoda Superb pensa en la 
noia que acaba d’operar de cataractes 
i com ella se’l bevia amb els ulls quan li 
ha agraït l’èxit de l'operació. Aparca al 
carrer Ponent, avui l’enllumenat públic 
tampoc no funciona. Encara dins el cot-
xe, mira el rellotge i respira una estona; 
el parabrisa queda entelat. Se’n va cap 
a la Coma. Ara mateix no té ganes de 
veure l’Alícia Salvà, segur que deu estar 
explicant un conte de princeses a l’Alba.

 Els temps de la lluna de mel han volat 
molt de pressa. Va conèixer l’Alícia en 
una exhibició d’aus rapinyaires de la Fira 
de la Caça. També li agradava practi-
car esport i sobretot li agradava més 
mirar esport. Tenia una visió del poble 
que que a ell li semblava, com a mínim, 
original: era partidària d’eliminar els se-
màfors de la carretera Provincial. “És 
que enlluernen de nits!”, afirmava ben 
convençuda. A poc a poc, les respec-
tives mirades de desig van minvar i les 
discussions van pujar de to, sobretot 
quan ella va apuntar l’Alba a futbol a 
desgrat d’ell. En Quim treballava fins 
a negra nit i arribava quan ella ja dor-
mia. L’Alícia era socorrista de la pisci-
na coberta els matins i la resta del dia 
el dedicava a la filla: l’acompanyava als 
entrenaments i els caps de setmana la 
duia a les competicions.

Una vegada en Quim va trobar la 
seva dona desperta i li va insinuar, cla-
vant-li la mirada, si havia desitjat mai 
alguna pacient. Ell es va quedar sense 
alè. I va ser quan l’Alícia li va confessar 
que havia somiat que feia l’amor amb 
un entrenador de vòlei platja jove i mus-
culós. En Quim es va limitar a desitjar-li 
bona nit.

Entra al bar i demana una mica de ra-
tafia. El cambrer li serveix el licor amb 
cara de mala lluna. “Tanquem aviat”, la 
seva veu no pot sonar més eixuta. En 
Quim escodrinya l’únic client del local, 
un home de mitjana edat assegut en 
una taula petita i que juga amb el mòbil. 
“Enric Duch!”, crida a poca distància. 
Tots dos havien jugat a l’equip de Sots 
21 de bàsquet del Foment i per la festa 
major es queixaven si els grups de Bar-
raques volien plegar abans de les cinc 
de la matinada. L’Enric havia plegat a 
mitja carrera de medicina per treballar 
de músic. 

- Ja era hora que apareguessis pel 
poble, no?… - en Quim es treu l’abric 
i s’asseu.

- És que últimament no em contrac-

teu gaire... Sort que avui toco a Can Fri-
gola, mantenir tres fills que es passen 
tot el dia jugant a hoquei sobre patins 
no surt de franc…- en Quim acaricia el 
vidre del got i picoteja uns cacauets.

- Can Frigola? Però si ho tenen aban-
donat! Amb els diners que va costar i 
mira…

 - És el que us han venut. A l’Assessor 
no li interessa que se sàpiga - i l’Enric 
mira al voltant. No ho expliquis, eh?, 
però el paio hi munta cada festassa…- 
ara agafa amb força el got allargat; - si 
veiessis quines dones, nano…

- Dones?- en Quim beu un glop i pico-
teja un cacauet.

- Cada mes l’Assessor i el seu grup 
organitzen autèntiques orgies. Només 
hi tens accés per invitació i una con-
trasenya. Aquesta nit la gent hi anirà 
disfressada i... 

El mòbil de l’Enric vibra. “Sí, soc jo, un 
moment sisplau”, apunta un nom en el 
tovalló. “Gràcies”, penja el telèfon. 

- Me’n vaig, em sap greu- l’Enric, dret, 
s’acaba la ratafia d’un glop llarg. Que-
dem un dia, quan vulguis.

En Quim s’acosta a la barra, paga la 
consumició i engega el cotxe. No pot 
deixar de pensar en la seva dona rebol-
cant-se amb l’entrenador de vòlei platja 
sobre la gespa un capvespre d’estiu, 
que ja no queda ningú a la piscina. Apar-
ca i entra a casa fent llum amb el mòbil 
cap per avall, per evitar veure la foto de 
pantalla d’ells dos amb l’Alba al camp 
del Girona. Espera un moment darrere 
la porta tancada del dormitori, sense 
bellugar-se. Després, obre l’armari del 
rebedor i agafa una màscara beig amb 
el nas d’àguila que es va posar en un 
Correcurt de la MACCA, una samarre-
ta de ratlles blaves i blanques de quan 
el seu pare jugava a rugby amb el CRAC 
i uns pantalons texans desgastats; des-
penja una caçadora amb caputxa fosca 
que fa servir els caps de setmana. Da-
vant del mirall es vesteix, esbossa un 
somriure i dirigeix una última mirada 
al dormitori. Torna al cotxe i engega la 
calefacció; sent com els vidres ploren. 

Aparca al carrer Ardenya. Travessa 
el Portal i davant de Can Frigola dos 
vigilants fornits i emmascarats volen 
saber la contrasenya. En Quim es fixa 
en una ombra a la garita de la planta 
circular. El deixen passar per l’enorme 
porta dovellada. Deixa la jaqueta al 
guarda-roba i va cap a una sala plena 
de gent disfressada i amb la cara co-
berta. Tothom observa una rotllana de 
dones vestides amb una llarga parca 
negra i amb el logo de “Cassà desta-

pa els sentits” cosit a l’esquena, i unes 
màscares de suro que els hi tapen la 
cara. Al centre, un home assegut en un 
tron de fusta amb braços porta una tú-
nica vermella i una careta en forma de 
rosa. “És l’Assessor?”, pensa en Quim. 
Amb una vara de fusta venta un cop 
a terra i les dones es treuen la roba. 
Ara tan sols duen un tanga comprat a 
la fàbrica Princesa la temporada que 
liquidava els estocs. En un racó, l’Enric 
Duch alça els ulls embenats mentre 
toca un orgue llarguíssim.

Una noia s’acosta a en Quim, li pren 
la mà dreta i l’acompanya a prop dels 
antics armaris on es van trobar els per-
gamins antics. “Ho saps, que estàs en 
perill”, li diu ella mirant-lo de fit a fit. “No 
sé de què em parles”, respon ell, sense 
deixar d’examinar-li els ulls. “No te’n ri-
guis, han trobat a la butxaca de la teva 
caçadora un programa de Fem Cassà”. 
Un vigilant apareix de sobte, aparta la 
noia amb un gest decidit i exigeix en 
Quim que el segueixi a la sala del ritual. 

La música ha deixat de sonar. 
- Enz podria dir la contrasenya? - A en 

Quim li sembla que l’home vermell és 
una mica papissot.

- BCIN.
- Aquest éz el codi per entrar a la 

casa, no per quedar-s’hi…
La respiració d’en Quim trenca el si-

lenci ambiental.
- Jo…no…no… - i abaixa el cap.
- La seva presència éz un atemptat 

contra les nostres normes de segure-
tat i convivència. Éz conscient de les 
conseqüencies que pot patir? 

En Quim nota com tothom li clava la 
mirada

- Noooo!- els assistents giren els ulls 
cap a una escala: és la noia que l’ha 
avisat abans. - Estic… disposada a… 
assumir el seu càstig…

- N’estàs segura? Ja saps que no 
tenz dret a reclamar cita prèvia a la 
Policia…

- Sí… 
- D’acord - l’home vermell el torna a 

observar i l’assenyala amb un dit: has 
tingut molta sort, però pobre de tu si 
et tornem a veure, això no éz cap circ 
polític…

En Quim abandona la sala capcot, 
es posa la caçadora i se’n torna cap a 
casa. Obre a poc a poc la porta del dor-
mitori; l’Alícia dorm arrapada al coixí de 
plomes. I a través de les esquetlles de 
la persiana en Quim veu una màscara 
de suro sobre el seu coixí..

Josep Ferrer
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Diuen els lectors Opinió

Tots els sistemes jurídics contemporanis preveuen delictes 
contra l’ordre públic. També el Codi Penal de la Veneçuela 
bolivariana o el de la Cuba castrista (on per cert hi ha un 
delicte de sedició per a qui pertorbi amb violència “l’or-
dre socialista”).  La clau sempre és quin és l’ordre que es 
vol protegir i quines són les formes d’atac que s’hi crimi-
nalitzen. En el cas espanyol, la darrera actualització del 
concepte va venir de la sentència del Judici del Procés, 
que contenia fil per randa, amb les mateixes paraules, el 
concepte d’ordre públic descrit en la llei d’ordre públic fran-
quista de 1959, per tant, en una visió que protegeix les 
institucions i l’estructura de l’Estat sense pensar en cap 
moment en l’exercici del dret a la protesta per part de la 
ciutadania. Aquesta cosmovisió venia apuntalada com a 
mínim per dos fets rellevants d’uns anys abans, al 2015: 
1) la reforma del PP del capítol dels desordres públics del 
Codi Penal ampliant penes i agreujants i 2) la condemna 
del cas Aturem el Parlament escrita per Marchena que 
amputava profundament el dret a manifestar-se amb la “in-
timidació ambiental” com a forma delictiva. Qualsevol canvi 
en la direcció favorable a blindar la protesta que es vulgui 
fer en el marc espanyol ha de tenir en compte aquesta 
genealogia i ha de començar per escapçar-la.

La reforma proposada ara per PSOE i UP conté alguns 
elements positius (deroga la sedició, elimina els actuals 
desordres públics agreujats amb penes de fins a sis anys 
o expulsa la incitació als desordres amb què es va acusar 
Tamara Carrasco). Al mateix temps incorpora nous de-
lictes que segueixen bevent d’aquest substrat reaccionari 
de l’Estat i que tornen a posar en perill l’exercici pacífic 
del dret de manifestació col·locant en el centre del delicte 

idees que han de quedar fora de la criminalització com 
“obstaculització de vies públiques” o “invasió d’edificis, ofici-
nes o despatxos”. La llei afegeix una nova modalitat amb la 
intimidació com a forma de desordre (és a dir hi ha delicte 
encara que no es trenqui res ni es faci mal a ningú però 
hi pugui haver excés de pressió ambiental) i s’agreuja la 
infracció si es comet per multitud idònia per afectar greu-
ment... l’ordre públic, és a dir encadenant conceptes pre-
ventius que ja sabem que són la delícia interpretativa de la 
fiscalia i els cossos policials. Si a més tenim en compte que 
s’incorporen la conspiració, la proposició i la provocació 
castigant ara per primera vegada els actes preparatoris 
dels desordres (que hem d’entendre que seran delictes de 
paraula arran de discursos, de crides per les xarxes, de 
cançons...) veurem que el resultat final és una vaporització 
del concepte d’atac a l’ordre públic que l’amplia fins a límits 
desconeguts.

Reformar aquest capítol del Codi Penal és una necessi-
tat democràtica perquè mantenir el redactat amb què el 
PP el 2015 va sobreprotegir l’aparell institucional no és 
tampoc una opció. Ara bé, el camí no va de reescriure 
canviant l’ordre de paraules de sempre, sinó de repensar 
com construïm dics de contenció que protegeixin la protes-
ta i que la facin un element nuclear d’un nou ordre públic 
que inclogui tothom, qui el defensa des d’unes institucions 
cada cop més impermeables i qui el discuteix des d’uns 
carrers cada cop més desprotegits, perquè si acceptem 
que es pacifiqui l’espai públic, llavors, el canvi polític serà 
simplement inabastable.    

Benet Salellas

Tribuna oberta

Un fil negre anomenat 
(des)ordre públic
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Opinió La Veu dels Partits / JxC

Pels que no em coneixeu em defineixo com una persona 
propera, oberta, pragmàtica, accessible i amb experièn-
cia en la política municipal del nostre poble. Col·laboro i 
participo en diferents entitats perquè crec en el dinamis-
me d’aquestes per cohesionar la nostra societat i reforçar 
la idea de pertinença en el poble que t’ha vist néixer. 

He tingut sempre una porta oberta al diàleg i a buscar 
punts d’entesa. Treballo planificant i consultant els temes 
abans de prendre alguna decisió. Tinc clar que estem fent 
un servei i estem gestionant el municipi que ens pertany a 
tots. Hem de buscar totes les complicitats possibles per 
avançar, tan les que surtin del poble com les que surtin 
amb els pobles veïns. Valoro els problemes amb esperit 
crític i em carrego d’autoexigència per solucionar-los.

Encapçalar una candidatura sempre és un repte per-
sonal que implica dedicació, seny, coherència i treball en 
equip. La feina feta fins ara ha estat molta i la il·lusió i 
ganes de continuar hi són. El compromís que vaig agafar 
el primer dia és ben ferm i el mantindré fins el final. En-
capçalo una llista transversal, oberta de mires i amb un 
pes important de joves, que té com a objectiu millorar el 
present i deixar un bon llegat per al futur. Volem continu-
ar el projecte que vam començar el 2019 i donar-li un 
impuls ambiciós. Tenim molts reptes i els hem de donar 
resposta.

Hem demostrat que actuem amb claredat i transparèn-
cia. I així hem de continuar. Les decisions que prendrem 
han de ser el màxim consensuades i planificades. Anem 
de cares i actuem amb responsabilitat i rigor.

Formo part d’un bon equip. Les persones que m’acom-
panyen són cassanenques i cassanencs que volen treba-
llar pel poble per aconseguir més qualitat de vida, tenir 
més oportunitats i on tothom s’hi trobi ben integrat. Les 
diferents trajectòries personals seran molt vàlides per tre-
ballar amb perspectiva i amb coneixement. 

Hem de plantejar com ha de ser el poble d’aquí 15 o 
30 anys. Hem de posar unes bones bases per preveure 
necessitats i resoldre mancances. La millora dels serveis, 
la cura de les instal·lacions i les inversions en eficiència 
energètica i en protecció del medi ambient han de ser una 
prioritat, com també treballar per resoldre la mancança 
d’habitatge i l’atenció a la gent gran. Les persones i el seu 
benestar han de continuar sent la nostra prioritat

Hem de ser ambiciosos en els reptes i serens alhora de 
prendre decisions. Posarem en marxa la recollida porta a 
porta dels residus; invertirem en la millora del subminis-
trament d’aigua, del clavegueram i de la il·luminació; millo-
rarem els equipaments municipals; cuidarem els camins 
veïnals; potenciarem la promoció econòmica; apostarem 

per resoldre les mancances d’habitatge, especialment 
pels joves; farem costat a totes les entitats; mantindrem 
una programació cultural diversa, etc. 

Vivim en un poble on el dinamisme ha estat sempre pre-
sent. Tenim un teixit associatiu de diversa índole molt actiu 
i tenim una diversitat d’empreses que ens generen molts 
llocs de treball, als quals hem de continuar donant tot el 
suport. Entitats i empresa són riquesa. Estem ben situats 
geogràficament per crear oportunitats de negoci i de vida, 
i com no, tenim un paisatge que ens envolta que enllaça 
la plana i les Gavarres per promocionar. Per tot això vo-
lem ser un referent a les comarques gironines. Volem un 
poble actiu, viu i amb un futur esperançador per als joves.

Treballarem perquè els serveis que rebem siguin cada 
dia millors i més eficients. Necessitem, com no pot ser 
d’altra manera, el vostre suport per fer-ho possible. Junts 
millor!

Estem tots a la vostra disposició. 
Vols parlar amb mi? juntspercassa@gmail.com

Robert Mundet i Anglada

Carta oberta als veïns

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com
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La Veu dels Partits / JxC Opinió

Aquesta licitació representa posar al dia el tema de la ges-
tió de l’aigua potable i del clavegueram en el poble que 
prové d’un contracte iniciat l’any 1997. En el ple de de-
sembre d’aquell any es va aprovar l’adjudicació a l’empresa 
Gerundense de Servicios SA (GESESA) la concessió de l’ex-
plotació del servei per un període de 15 anys. El desembre 
de 2002, l’empresa GESESA va ser absorbida per la mer-
cantil AQUALIA GESTIÓN INTEGRAL DEL AGUA SA, que és 
la que dona el servei fins a dia d’avui. El gener de 2008 es 
va acordar per ple modificar el contracte de concessió de 
l’explotació per raons d’interès públic, prorrogant-lo per un 
període de 10 anys. Per tant, ens trobem amb la renova-
ció d’un contracte de més de 25 anys d’antiguitat.

L’equip de govern va encarregar diversos estudis a la 
consultoria PW Advisory & Capital Services SL (PWACS) 
per tal d’establir noves bases pel nou contracte. L’Estudi de 
Viabilitat, aprovat en el ple extraordinari de febrer analitza 
la viabilitat de la gestió indirecta dels serveis d’abastament 
d’aigua potable i de clavegueram a través d’un contracte 
de concessió de serveis per 10 anys, període mínim per a 
la recuperació de la inversió. 

Aquesta nova licitació d’aquest servei té un volum econò-
mic de 9.218.706€, segurament el contracte més impor-
tant fet al poble en els últims anys.

La xarxa d’abastament té una longitud total de 68,79 km 
i hi predominen les canonades de fibrociment (45%) i polie-
tilè (40%). L’existència de fibrociment en la xarxa de Cassà 
de la Selva (45%) es troba molt per sobre de la mitjana 
nacional del 20% i per tant es recomana que les inversi-
ons previstes contemplin renovacions de xarxa que eliminin 
gradualment l’existència d’aquest tipus de conduccions.

En el mateix ple es va aprovar els corresponents avant-
projectes d’obres i inversions necessàries per al municipi 
segons la prioritat que es va determinar. La valoració eco-
nòmica del total de les inversions necessàries ascendeix a 
492.630,18€ i es planteja la seva execució al llarg dels 
dos primers anys de contracte: 

L’any 1 es preveu realitzar inversions per un import de 
207.478,97 €, corresponent a les següents inversions: 

• La legalització de les instal·lacions per complir els re-
quisits d’emmagatzematge de productes químics.

• La reforma del clavegueram del C/Cervantes canto-
nada plaça de la font de Can Tolosà. En el projecte es pro-
posen les obres necessàries per millorarla seva capacitat 
hidràulica, eliminar dos abocaments d’aigües residuals a la 
xarxa de pluvials i reduir l’entrada d’aigües blanques a la 
xarxa de residuals en cas de pluja.

• La impermeabilització dels dos vasos del Dipòsit Vell i 
reparació d’altres defectes existents a les instal·lacions. 

• La renovació del parc de comptadors 
L’any 2 es preveu realitzar inversions per un import de 

285.151,21€; corresponent a les següents inversions: 
• La reforma de la xarxa de clavegueram del C/Pompeu 

Fabra. Consisteix en reformar la xarxa de clavegueram del 
carrer Pompeu Fabra, en el tram entre el carrer Ramon 
Llull i el carrer de Músic Coll, per tal d’assolir un bon funci-
onament de la mateixa i evitar futurs problemes d’inunda-
ció en períodes de fortes pluges.

• La reforma de la xarxa de pluvials del C/Peralada. Con-
sisteix en la demolició de tota la xarxa de pluvials existent 
i la construcció d’una de nova fins al torrent del Castell. 

Per altra banda, dins dels costos del servei, es preveu 
un Cànon Variable de millora d’infraestructures hidràuli-
ques del 4,25% sobre els ingressos, aproximadament uns 
37.818 €/any, si bé s’espera que aquest import sigui mi-
llorat en el procés de licitació de la concessió.

Després de quasi 2 anys de treball amb l’empresa con-
sultora PWACS, amb la que hem anat analitzant les pos-
sibilitats i la millor proposta pel poble, es proposa: un con-
tracte més curt; la contemplació d’un paquet d’inversions 
de mig milió d’euros; rebrem un cànon anual per continuar 
invertint en millorar la xarxa  d’aigua; i per últim, es preveu 
que el preu de la factura final baixi un 7%.

Junts per Cassà

A punt per la nova licitació del servei 
d’aigua potable i el clavegueram

Els del 57 hem 
fet 65 anys!

I ho volem celebrar amb un sopar de germanor 
el dissabte, dia 22 d’abril a 2/4 de 9, 

al Restaurant Club Esportiu Gavarres,
 ctra. de Campllong (camp de Tir).

Hi haurà sopar, alguna sorpresa
 i música en directe!

Us hi esperem a tothom

Per més informació poseu-vos en contacte amb: Ivon 619 
128 929, Paco 680 727 233, M. Clara 659 066 784, Anna 
626 637 207, Teresa 657 308 938, Jordi 616 956 987.

Per confirmar la presència a la festa cal abonar l’import de 
50€, n. de compte: IBAN ES26 0049 1098 4423 1000 9591  
(Banc de Santander – Suc. Cassà) abans del 12 d’abril.
Quan feu la transferència o l’ingrés, indiqueu el vostre nom, 
cognoms i tel. + Sopar 65 anys Cassà.
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SEGUIM SENSE ESPAI 
D’EXPOSICIONS:
Amb les obres de reforma de Can Trin-
xeria i la cessió de la sala d’actes de 
l’ajuntament vell a una entitat bancària, 
el poble de Cassà s’ha quedat sense un 
espai per la realització d’exposicions al 
nostre poble.

Malgrat ser una obra prevista des de 
l’inici de legislatura no s’ha previst cap 
espai alternatiu, de moment, per la re-
alització d’exposicions.  

Si s’actua segons el previst, la inten-
ció és habilitar, un cop acabin les obres, 
un sala d’exposicions al segon pis, l’úl-
tim, de Can Trinxeria. Tanmateix aques-
ta solució no va en línia de les sugge-
rències dels mateixos artistes, ja que 
situar-la a un segon pis no convida a 
entrar-hi i dificulta l’accés a les perso-
nes amb mobilitat reduïda.

DISMINUCIÓ DE LA PROGRAMA-
CIÓ CULTURAL DEL 2023
Si comparem el programa d’actes cultu-
rals del primer trimestre del 2019 amb 
l’actual veiem una preocupant davallada 
de bona part dels actes culturals: arts 
escèniques en general, cinema, ver-
muts i llimonades de lletres, la família 
se’n va al mercat, entre molts altres.

Després d’anys d’esforços per conso-
lidar una programació cultural estable, 
amb una certa regularitat i freqüència, 
veiem de forma molt preocupant aques-
ta disminució de la inversió en cultura 
degut als ajustos que ha fet l’ajunta-
ment al seu pressupost per l’any 2023 
fruït d’una manca de priorització i rigor 
a l’hora de gestionar els recursos pú-
blics per part de l’equip de govern.

LES XERRADES DE L’ARXIU,
 ATURADES
Una més de les conseqüències 

d’aquesta manca de priorització en la 
gestió del pressupost és la desapari-
ció de les xerrades de l’arxiu. Una ac-
tivitat cultural iniciada durant la pas-
sada legislatura amb Esquerra Cassà 
i continuada durant els darrers anys, 
que han seguit més de 500 perso-
nes, que ha quedat anul·lada per falta 
de pressupost aquest any. 

Una activitat que els darrers anys 
ha servit per recuperar, preservar i 
difondre parts importants de la histò-
ria de Cassà.

EL PROJECTE DE REFORMA 
DE LA CARRETERA PROVINCIAL,
 PENDENT
Un dels àmbits que cal abordar del 
nostre poble és la reforma de la car-
retera provincial, una de les entrades 
més concorregudes al nostre poble.

Després de 3 anys i mig de legis-
latura, l’equip de govern va rebre el 
mes d’octubre una primera proposta 
d’avant-projecte de reforma de la car-
retera provincial. 

El novembre vam demanar tenir 
accés a aquest avant-projecte, tant 
de forma escrita, com als mateixos 
plens, informació a la qual com a grup 
municipal tenim el dret de poder-hi 
accedir.

Malgrat tot, fins a dia d’avui no hem 
pogut conèixer el contingut ni les pro-
postes rebudes per l’ajuntament, i do-
nada la proximitat amb les eleccions, 
després d’haver tingut més de tres 
anys per fer-ho, ens preocupa que 
l’equip de govern vulgui prendre acci-
ons sense consensuar-les d’entrada 
amb els veïns i veïnes i el conjunt de 
cassanencs i cassanenques. 

MÉS DE 250 FIRMES DE VEÏNS 
I VEÏNES RECLAMEN UNA 

Opinió La Veu dels Partits / ERC

A on ens porta el pacte entre JxCat i el PSC?

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com

SOLUCIÓ PER LA CARRETERA 
D’ENTRADA A CASSÀ VENINT 
DE GIRONA
L’execució del canvi de traçat de la 
via verda a l’entrada del municipi co-
incidint amb la carretera d’entrada a 
Cassà venint de Girona ha ocasionat 
diversos problemes als veïns i empre-
ses que utilitzen aquesta carretera. 
Independentment de qui hagi fet el 
projecte s’entén que l’ajuntament de 
Cassà n’és l’últim responsable i cal 
que el supervisi.

Els diversos canvis a la rotonda de 
la sardana, la desaparició de la illeta 
per accedir al veïnat de Matamala i 
Llebrers, la complicació del pas de ve-
hicles pesant o agrícoles, sumat al fet 
que hi ha un informe de la policia local 
advertint de la perillositat del traçat 
tal com s’havia previst. 

Malgrat tot, l’equip de govern tan 
sols ha demanat que des del Depar-
tament de Carreteres es desviï part 
del trànsit pesant per la rotonda dels 
taps i es descarten de moment noves 
accions. 

A tot això s’hi ha sumat també la 
petició de més de 250 veïns per tal 
que l’ajuntament reconsideri aquesta 
decisió i es prenguin mesures per tal 
de millorar la seguretat i els accessos 
als veïnats en aquest punt.

MODIFICACIÓ DEL POUM DE 
LES SERRES, SEGUIM AMB 
LA INCERTESA
Fa mesos que anem parlant del pro-
jecte que l’ajuntament ha presentat 
per modificar el POUM de les Serres i 
del rebuig que ha despertat en la ciu-
tadania. 

Des del ple del mes de maig del 2022 
està en marxa un procés de consulta 
ciutadana en el qual tant els veïns del 
sector afectat, com els dels carrers 
dels voltants (més de 220 signatures) 
i el grup d’ERC a l’ajuntament,  han 
demanat que es passi aquesta part 
del poble a ús residencial, respectant 
les activitats econòmiques i indústries 
existents, en comptes de mantenir-la 
com a ús predominantment industrial, 
al mateix temps que es busquin alter-
natives al pas de camions d’alt tonat-
ge per aquest espai,  reduint alhora la 
mobilitat i la contaminació ambiental 
que provoquen a dins del poble. 

L’alcalde, al darrer ple, comunica 
que encara ho estan estudiant (han 
passat vuit mesos sense cap respos-
ta a les demandes ciutadanes). 

Creiem que en un tema important 
com aquest cal prendre decisions, i 
no deixar als principals afectats, tant 
veïns com indústries, en una situació 
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d’incertesa durant tant 
temps.

DESAPARICIÓ PRO-
GRESSIVA DE LES ES-
TELADES ALS ESPAIS 
PÚBLICS DE CASSÀ: 
UNA CONCESSIÓ MÉS 
DEL PACTE ENTRE JX-
CAT I EL PSC?
Des del grup municipal 
d’Esquerra Cassà hem 
defensat sempre, i ho 
seguim fent, que l’ajunta-
ment ha de ser la primera 
baula d’expressió dels de-
sitjos dels ciutadans. 

El dia 1 d’octubre les 
cassanenques i cassa-
nencs varen expressar una voluntat 
majoritària d’avançar cap a una re-
pública independent. Entenent aquest 
desig de la ciutadania a l’inici d’aques-
ta legislatura hi havia estelades a Can 
Trinxeria, al balcó de l’alcaldia i a les 
rotondes dels taps i de l’entrada a Lla-
gostera a més de la pancarta “Repu-
bliquem” al balcó de l’ajuntament.

Des d’aleshores hem anat assistint 
a tot un seguit de decisions, al nostre 
parer sorprenents, per part de l’al-
calde i l’equip de govern. La primera 
decisió va ser recanviar l’estelada per 
una senyera al balcó de Can Trinxeria. 
Desconeixem, a hores d’ara, el mo-
tiu d’aquell canvi especialment quan 
va ser el propi alcalde actual Mundet, 
conjuntament amb l’aleshores alcalde 
Martí Vallès, el que la va col·locar en 
aquell espai.

Poc després va haver de ser el grup 
d’ERC el que entregués a l’alcalde la 
pancarta “Republiquem”,  que supo-
sadament s’havia malmès feia dos 
mesos, perquè la tornés a penjar a 
l’ajuntament de la vila.

Més recentment hem anat denunci-
ant un deteriorament progressiu per 
desgast, però sense renovació, dels 
símbols públics del nostre país. 

Davant d’aquesta queixa del grup 
d’ERC l’ajuntament canvia l’estelada 
de la rotonda dels taps, per una es-
telada més petita i a mig pal, malgrat 
de disposar de l’entregada per l’ANC i 
així es manté fins l’actualitat. 

A mitjans de gener,  arrel d’un su-
posat robatori, desapareix l’estelada 
del balcó de l’ajuntament i es decideix, 
sorprenentment, penjar-hi una senye-
ra en comptes d’una estelada, al ma-
teix temps, desapareix l’estelada de 
la rotonda d’entrada per Llagostera i, 
passats 15 dies, no s’han recol·locat 
de nou malgrat la petició també del 
nostre grup.

Recordem també que recentment 
l’ANC va demanar de col·locar una 
pancarta al balcó de l’ajuntament en 

defensa de la llengua i que l’equip de 
govern va denegar aquesta petició

Tot plegat, un incomprensible retro-
cés del manteniment dels símbols de 
la voluntat majoritària del nostre po-
ble per avançar i mostrar la voluntat 
que Catalunya esdevingui una repúbli-
ca independent. 

Ens costa entendre tots aquests 
fets si no ho lliguem al pacte per 
aconseguir l’alcaldia que va fer JxCat 
amb el PSC i les exigències del regidor 
Montsunyer.

DESINTERÈS PER L´ÚNIC BÉ 
D’INTERÈS CULTURAL NACIO-
NAL (BCIN) DE CASSÀ: CAN FRI-
GOLA, ES TORNA A DEIXAR PAS-
SAR UNA POSSIBLE SUBVENCIÓ 
DE FINS AL 100% SENSE NI 
PRESENTAR UN PROJECTE.
Al llarg de tota la legislatura ha quedat 
palès el desinterès total que l’equip de 
govern actual té amb l’únic BCIN que 
té Cassà, Can Frigola (foto superior), 
datat del segle XVI, propietat de l’ajun-
tament des de l’any 2018,  juntament 
amb la Torre Selvana. 

Un espai amb 10 aparcaments 
públics municipals, 700 metres qua-
drats de construcció, amb algunes 
pintures murals i més de 200 perga-
mins d’alt valor històric .

Està acabant la legislatura i s’han 
deixat passar, com a mínim, tres sub-
vencions pel manteniment de BCINs, 
la darrera encara oberta,  amb pos-
sibilitat d’aconseguir fins un 100% de 
subvenció sobre el cost d’execució. 

De totes elles n’hem donat comp-
te des del grup municipal d’Esquerra 
Cassà a l’equip de govern, però no 
s’ha mostrat cap interès.

El darrer ple l’alcalde va argumentar 
que primer s’hauria de tenir clar què 
es vol fer en aquest espai. Ben cert, 
tanmateix després de quasi 4 anys de 
govern de JxCat i PSC si no s’ha de-
cidit, de fet ni tan sols intentat fer un 
projecte o obrir un mínim diàleg en-

tre els grups municipals, 
no ha estat per manca de 
temps si no per una man-
ca d’interès i una voluntat 
manifesta de l’equip de go-
vern de JxCat i el PSC de 
no fer-hi res allà, de fet ni 
tan sols plantejar-ho. 

Lamentablement no és 
només la manca d’un pro-
jecte concret per aquest 
espai, és desinterès i 
manca de voluntat de vo-
ler fer qualsevol cosa.

ACCIONS CONTRA 
L’INCIVISME I CANVIS 
EN LA RECOLLIDA DE 
RESIDUS QUE NO AR-
RIBEN

Malgrat que el conveni per la implan-
tació del sistema de recollida de re-
sidus porta a porta preveia que en 
4 mesos l’estudi d’implementació 
d’aquest sistema hauria d’estar fet, a 
dia d’avui no ens consta cap treball en 
aquest àmbit.

Ni en aquest àmbit, ni tampoc cap 
acció relacionada amb les accions 
anunciades per fer front a l’incivisme 
a la via pública i els abocaments cons-
tants que no han cessat tampoc amb 
l’inici d’aquest anys 2023.

Ho hem repetit moltes vegades, 
però al cap de més de 3 anys i mig 
de legislatura no s’haurà produït cap 
canvi significatiu en la neteja viària ni 
en la gestió de residus.

ELS PRESSUPOSTOS DE LA GE-
NERALITAT DE CATALUNYA PER 
L’ANY 2023 PREVEUEN MÉS 
DE 500.000€ D’INVERSIÓ PER 
L’EXECUCIÓ DEL CARRIL BICI 
ENTRE CASSÀ I CAMPLLONG
L’aprovació dels pressupostos de la 
Generalitat de Catalunya per l’any 
2023 comporten diverses millores 
importants en molts àmbits i per a tot 
el territori.

Entre d’altres, en l’apartat d’inver-
sions, els pressupostos preveuen els 
recursos necessaris per executar el 
projecte del carril bici entre Cassà i 
Campllong.

Des d’Esquerra Cassà valorem molt 
positivament aquesta inversió que es 
va començar a treballar i planificar 
la legislatura del 2015 al 2019 amb 
diverses converses amb el Departa-
ment de Territori i l’Ajuntament de 
Campllong.

Ara cal que l’Ajuntament de Cassà 
vetlli per la correcta execució d’aques-
ta infraestructura i que també en con-
sensuï el traçat, buscant la millor so-
lució pels veïns i propietaris afectats.

Secció Local d’Esquerra Cassà

La Veu dels Partits / ERC Opinió
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El passat diumenge 29 de gener da-
vant d’un teatre del Centre Recreatiu 
ple amb més de 200 persones vam 
presentar l’equip de persones que en-
capçalarà la candidatura del projecte 
de Fem Cassà a les properes elecci-
ons municipals del mes de maig.

L’acte va ser conduït per l’esportista 
cassanenc Marc Pinsach. Durant la 
presentació vam anar descobrint les 
persones que ocuparan les deu pri-
meres posicions de la llista, que amb 
les seves intervencions, vam marcar 
les principals línies de treball de Fem 
Cassà.

Un projecte transversal, amb gent 
d’àmbits molt diversos i amb moltes 
ganes de treballar per Cassà:

Quan vam començar a caminar 
vam expressar la nostra voluntat per 
articular una plataforma transversal, 
amb gent que vingués de tot arreu, 
i que per sobre tot tingui moltes ga-
nes de treballar per Cassà. Això es-
tem convençuts que podem dir que ho 
hem aconseguit.

Pau Presas, el nostre candidat a 
l’alcaldia, va destacar “l’equip de Fem 
Cassà és un equip fort, un equip pen-
sat i preparat per governar, per pren-
dre decisions valentes i per tirar enda-
vant el projecte i les accions que calen 
a Cassà”. 

Així mateix, va remarcar que l’equip 
compta amb “persones vinculades 
amb el comerç local, les entitats i les 
empreses; persones amb experiència 
en la gestió pública, l’ensenyament i la 
cultura; amb perfils tècnics; un equip 
amb gent que ve de trajectòries molt 
diverses i plurals, totes elles vincula-
des al nostre poble”.

Es tracta d’un “equip plural, amb 
gent preparada i amb experiència en 
els àmbits que calen per governar: en 
cultura, comunicació, via pública, ur-
banisme, ensenyament, esport, ges-
tió pública, gestió econòmica, serveis 
a les persones, empresa, entre molts 
d’altres”. “Però sobretot, gent amb 
moltes ganes i molta il·lusió per treba-
llar per Cassà”, ha conclòs.

UN PLA DE XOC PER POSAR 
CASSÀ AL DIA
Aviat presentarem l’equip sencer de 
les 27 persones que formaran la llis-
ta de cara a les properes eleccions 
municipals i en paral·lel presentarem 
també un programa amb accions con-
cretes per dur a terme en el curt, mit-
jà i llarg termini.

Pau Presas, en la seva intervenció, 
va afegir que Cassà necessita un can-
vi: “volem recuperar l’orgull i la il·lusió 

Opinió La Veu dels Partits / Fem Cassà

Presentem les deu persones que encapçalaran l’equip 
de Fem Cassà a les properes eleccions municipals

de poble, amb un ajuntament i un 
equip de govern que es preocupi pel 
dia a dia i els detalls, planificant a llarg 
termini i que s’arremangui per treba-
llar per Cassà, per fer un poble per 
viure-hi i que cobreixi les necessitats 
de la ciutadania en totes les etapes 
de la vida”. 

Presas va destacar que “som un 
equip fort, plural, amb experiència, 
preparat per governar, amb ganes i 
capacitat de treballar per Cassà, i de 
fer-ho escoltant a tots els cassanencs 
i cassanenques. Perquè el nom de 
Cassà de la Selva, s’associï amb ben-
estar, amb oportunitats, amb llocs de 
treball, amb futur”.

“Volem que els cassanencs obrin 
la porta de casa i se sentin a gust 
al seu municipi”. Per això, una de les 
propostes que destaquem “és la ne-
cessitat de cuidar els detalls del dia 
a dia, sobretot la neteja i el manteni-
ment”. “Hem de desplegar un pla de 
xoc per posar Cassà al dia, endreçar 
el poble per fora, la seva via pública, 
però també un ajuntament endreçat 
per dins, que no improvitzi i planifiqui 
tot el cal fer”. “Cal prioritzar això, cal 
estar-hi a sobre, l’alcalde, els regidors 
i els treballadors de l’ajuntament, i 

prendre decisions en tots els àmbits 
on calgui”.

CAL LA IMPLICACIÓ DE TOTES I 
TOTS PER FER-HO POSSIBLE
Al llarg dels propers mesos presen-
tarem tot l’equip de persones que 
formarà part de la llista electoral, i el 
més important, presentarem també 
el programa amb les accions concre-
tes en tots els àmbits per explicar 
quin poble volem i com el volem.

Després d’haver passat per tots 
els habitatges del municipi, porta a 
porta, recollint també les idees i ne-
cessitats que ens vau fer arribar quan 
ens trobàvem; i de realitzar diverses 
trobades sectorials hem pogut recollir 
la informació necessària per poder fer 
una proposta de futur per Cassà de la 
Selva. Tenint en compte les necessi-
tats, idees i suggeriments  de les per-
sones involucrades o experts en cada 
àmbit. 

Estem segurs que Cassà és un po-
ble amb molt de futur, per aconse-
guir-ho és imprescindible la implicació 
i col·laboració de totes i tots. Espe-
rem que ens hi acompanyeu!

FEM CASSÀ
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La Veu dels Partits / Fem Cassà Opinió

UN EQUIP AMB EXPERIÈNCIA, 
PREPARAT PER GOVERNAR I 
PRENDRE DECISIONS

La candidatura, encapçalada per 
Pau Presas i Bertran, nascut l’any 
1989, economista, vinculat a diver-
ses entitats cassanenques i actual vi-
cepresident de la Diputació de Girona 
i regidor de l’ajuntament de Cassà de 
la Selva, comptarà amb les següents 
persones: 

Sílvia Simon Rabasseda: nascuda 
l’any 1969, professora de Química de 
la UdG i delegada per la promoció i 
divulgació de la recerca a la mateixa 
universitat. Vinculada als gegants de 
la Salle, Retruny i al bàsquet del Fo-
ment Deportiu Cassanenc.

Àlex Font Rico: nascut l’any 
1989, gerent d’una empresa familiar 
de construcció i graduat en Publici-
tat i Relacions Públiques per la UdG 
i grau superior en administració i fi-
nances. Vinculat a diverses entitats 
cassanenques, com la Claca, la Colla 
Excursionista, els Geganters, el Club 
Tennis Cassà, la Unió Deportiva Cas-
sà, el Grup de Teatre Cassanenc o la 
Comissió de Festes de Cassà.

Cristina Castañé Oliveras: nascu-
da el 1975, perruquera i esteticista 
de professió. Molt involucrada amb el 
poble de Cassà i vinculada a entitats 
com la Comissió de Festes o la Colla 
Excursionista.

Albert Arderiu Burcet: nascut 
l’any 1986, mestre d'Educació Física i 
professor de Geografia i Història. És, 
també, secretari i coordinador digital 
de l'Escola Mas Masó. És el coordina-
dor de la secció de bàsquet i entrena-
dor del Foment Deportiu Cassanenc, 
així com membre de l'Associació Fem 
Màgia Cassà, que organitza la caval-
cada de reis al municipi.

 Ester Ayala Estrella: nascuda 
l’any 1969, graduada en Comunica-
ció. Cap d’administració i responsable 
de comunicació del Col·legi Oficial d’In-
fermeres de Girona. Vinculada durant 
molts anys amb l’Associació de Ma-
lalts d'Alzheimer de Cassà de la Selva.

Eduard Fusté Bosch: 
nascut l’any 1991, arqui-
tecte, exercint actualment 
a un estudi d’arquitectura 
de Cassà. Ha estat 19 anys 
a l'AEiG La Claca, ha jugat a 
totes les categories de bàs-
quet del Foment i ha estat 
vinculat a la Comissió de 
Festes i la Colla Gegantera, 
entre d’altres entitats.

Esther Domínguez i Tar-
ré: nascuda l’any 1976, lli-
cenciada en Periodisme. Tre-
balla a l'àrea jurídica d’una 
empresa de serveis d'acció 
social, tot i que està molt 
vinculada al sector surer, en 
el qual va treballar durant 
20 anys. Vinculada als Petits 
Marxants de Paraules, i an-
teriorment també al Grup de 
Teatre Cassanenc. 

Joan Cañigueral Case-
llas: nascut l’any 1955, 
carnisser, amb experiència 
en la gestió de la via públi-
ca com a regidor (2015-
2019), i vinculat a la Penya 
Barcelonista i l’Entitat Gas-
tronòmica de Cassà.

M. Rosa Costa Vidal: 
nascuda l’any 1960, tre-
balladora del sector surer, 
va estar vinculada durant 
molts anys als Amics de la 
Sardana i a l’Associació de 
Donants de Sang de Girona, 
de la qual va ser, durant dot-
ze anys, la responsable de la 
comarca del Gironès.
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El primer que vull fer és diferenciar, per un costat, què és la 
política i, per l'altre costat, que és fer política.

Puc garantir a tots els lectors que les diferències són meri-
dianament clares. No ho dic des del vessant teòric, ideològi-
ca o tecnòcrata. Ho dic des de l'experiència personal gaudida 
i a patir del dia a dia, de les vicissituds d'una població de quasi 
11.000 habitants, població que genera una problemàtica, a 
vegades complexa, que hem de resoldre i minimitzar.

Què és la política? És l'art de confondre a la gent: d'explicar 
el que un sap, que no és el que explica; de dir als ciutadans 
que volen ser polítics per altruisme vers a la ciutadania i em-
mascarar que els interessos sovint són més personals o de 
partits; de prometre sense conèixer les conseqüències del 
que es promet; la política és fer un "còpia i enganxa" del que 
veiem a la tele sense reflexionar, que sovint això no s'ajusta a 
la realitat i, menys, quan parlem de política municipal.

La política és l'art també de la creació de frases fetes, com 
"el poble té la paraula", "estem al costat de la gent", "el nos-
tre projecte polític és un somni, i amb tu ho farem realitat", 
"treballem pel futur dels nostres conciutadans", "som gent 
del poble" i tantes d'altres. La política també té un component 
d'apropiació de determinats conceptes per adaptar-ne el sig-
nificat, com "transversal", "heterogeni", "eficiència", "gestió", 
"compromís" o "construir", paraules que s'utilitzen per dife-
renciar-se d'altres forces polítiques i desqualificar-les. Però 
la meva pregunta és: els altres són extraterrestres? No són 
de Cassà? No tenen idees? No tenen compromís? No volen 
treballar pel municipi on es presenten?

Què és la política? La política és el conjunt d'estratègies 
manipuladores per tal d'obtenir un millor resultat. Un exemple 
molt clar és una determinada plataforma cívica que transmet 
un missatge de moviment popular, defensant l'interès general 
i no les fèrries directrius d'un partit. Malauradament, el que 
prediquen no és veritat. Sota aquesta plataforma hi ha un 
partit emmascarat, amb integrants amb carnet i, fins i tot, 
càrrecs de responsabilitat que eviten dir que tenen una mar-
cada ideologia de caràcter independentista, potser perquè 
dir que són transversals els limita dir la veritat de tot plegat.

Per tant, si he explicat des del meu punt de vista, basat en 
l'experiència i no la ideologia, què és la política, què vol dir fer 
polítiques?

Fer polítiques és copsar la realitat del lloc on vius i a més, 
hi tens responsabilitats. Per fer-ho, només calen dues coses: 
ser observador i trepitjar els carrers, places i veïnats cada 
dia de l'any. I si em permeten els lectors, hi afegiria: escol-
tar més que parlar, destriar la coherència dels comentaris 
subjectius, les idees dels prejudicis i l'interès individual del 
col·lectiu. Tot plegat, per poder fer un judici analític i poder 
prendre la decisió més encertada.

Què és la política?

Fer polítiques vol dir no estigmatitzar, no discriminar, cen-
trar-se en com resoldre el problema sense tenir en compte 
el preu polític de les decisions a prendre.

Fer polítiques és oblidar-se del partit i de la ideologia que re-
presentes per centrar-te en la persona. Els problemes terre-
nals de la gent no els soluciona cap símbol polític ni ideologia. 
Quan hi ha un problema en un carrer per comportaments 
indeguts, problemes de neteja, manca d'aparcaments, ne-
cessitats de places de discapacitat o problemes de soroll, 
l'Estatut d'Autonomia o l'autodenominat "govern a l'exili" no 
donen els instruments per solucionar-los. Els mitjans són l'ob-
servació, l'empatia, la implicació i sobretot, ser resolutius.

Fer polítiques és fer gestió sense tenir en compte si pel 
camí hi ha persones que ho critiquen.

Quina és la diferència principal entre fer de polític i fer po-
lítiques? Fer de polític té un component egocentrista, vindria 
a ser el "jo m'estimo", mentre que fer polítiques seria el "jo 
estimo".

Per què em torno a presentar per segon cop a les elec-
cions vinents municipals? Per ideologia? Sí, Vull donar veu a 
tots els ciutadans del meu municipi que tenen una altra visió 
de la vida, i també, de manera fonamental, perquè vull tornar 
a fer polítiques, vull donar continuïtat al meu somni que és 
convertir la utopia en realitat.

La utopia?: És voler canviar les coses i fugir del políticament 
establert, sense defugir de les meves creences construïdes 
al llarg dels anys, on la formació i les vivències viscudes han 
conformat el meu pensament polític, filosòfic i existencial.

La realitat?: Cassà de la Selva.

Marià Montsunyer / Candidat a l’alcaldia de Cassà de la Selva / PSC 
CASSÀ

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30

Opinió La Veu dels Partits / PSC
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Ple Municipal Cassà al dia

L’equip d’Esquerra no va aprofitar que 
el govern municipal estava en minoria 
al ple municipal per posar-lo en evi-
dència i va permetre que una de les 
propostes presentades al ple tirés en-
davant tot i l’abstenció del regidor del 
PSC; Marià Montsuñer es va abstenir 
en una de les propostes presentades 
per l’equip de govern al ple municipal. 
La proposta, d’una transcendència 
menor en el funcionament municipal, 
es va aprovar gràcies als vots d’Es-
querra, que el 26 de gener tenien ma-
joria al ple i haurien pogut tombar-la.

L’absència, excusada, del regidor 
Joan Casabó va propiciar que en el 
ple del gener hi hagués vuit regidors 
de l’oposició (ERC) i vuit del govern (7 
de JxC i un del PSC). Per això, amb 
l’abstenció del regidor del PSC, Marià 
Montsuñer, en el punt 5 de l’ordre del 
dia, ERC hauria pogut tombar la pro-
posta  que implicava l’adhesió de l'Ajun-
tament de Cassà de la Selva al Sistema 
dinàmic d'adquisició de la Diputació de 
Girona pel subministrament d'energia 
tèrmica a partir d'estella. Montsuñer 
va valorar la proposta de manera ne-
gativa, ja que va dubtar de la legalitat 
de rescindir un contracte anterior, sig-
nat inicialment fins al 2024, com es 
proposava des de la Diputació. Segons 
Montsuñer l’acceptació de les noves 

condicions suposava una major despe-
sa i no s’havia tramitat de la manera 
correcta, ja que la Diputació havia tirat 
pel recte sense consultar els municipis 
afectats, com Cassà.

Tot i aquest vot el tema gairebé no 
es va debatre, ja que es considera 
una opció interessant per a l’Ajunta-
ment a l’hora d’adquirir estella per les 
calderes  i es va aprovar amb 15 vots 
a favor i una abstenció. 

La resta de punts de l’ordre del dia, 
que vas ser força breu, es van apro-
var per unanimitat.

PROBLEMES D’ESCASSETAT 
D’AIGUA
L’alcalde va informar en el ple que 
s’havia acordat decretar l’estat d’aler-
ta per sequera hidrològica atesa la 
gran davallada de nivells dels pantans 
de Catalunya fins a una mitjana del 
25%. El decret  preveu unes mesures 
de restricció en el consum d’aigua en 
els següents apartats: Restriccions 
d'aigua en usos industrials, de reg i 
altres activitats: Reducció del 25% en 
el consum d'aigua per a reg agrícola. 
Reducció del 10% per a usos rama-
ders. Reducció del 5% per a usos in-
dustrials. Reducció del 30% en usos 
recreatius que impliquin reg i del 5% 
en altres usos recreatius.

Restriccions per a usos domèstics: 
el reg de jardins i zones verdes, tant 
de caràcter públic com particular, ha 
de fer-se en hores de mínima insola-
ció (de 20h a 8h) i, com a màxim, 
dos dies per setmana, amb un màxim 
de 450m3/ha/mes. Es recomana 
el reg només per a la supervivència 
de l'arbrat. Es prohibeix omplir amb 
aigua potable elements d'ús estètic 
de l'aigua, com les fonts ornamentals, 
llacs artificials i altres. També es pro-
hibeix omplir piscines. Es prohibeix als 
particulars la neteja de carrers, vehi-
cles, paviments, façanes, terrasses i 
similars, utilitzant mànegues d'aigua. 
Es prohibeix als serveis de neteja la 
utilització d'aigua per a l'eliminació de 
pols i matèria en suspensió en l'aire. 
Les restriccions no afecten aspectes 
bàsics quotidians com el consum d'ai-
gua per dutxar-se o cuinar, tot i que 
es recomana reduir-ne el consum al 
màxim possible.

L’alcalde va anunciar aquestes me-
sures fetes públiques en un ban del 
dia 26 i va explicar que si la situació 
no canviava (com afortunadament va 
fer deu dies després) es podria arri-
bar  a limitar el cabal d’aigua que ar-
riba a Cassà des de la canonada del 
Pasteral, cosa que podria comportar 
restriccions més importants.

El PSC s'absté en un una 
proposta de l'equip de govern

Els vots d'Esquerra van permetre'n l'aprovació

El regidor del PSC, Marià Montsuñer, a l'esquerra va ser l'únic que no va votar a favor de l'adhesió a la proposta de la Diputació per la compra d'estella 
forestal.
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Cassà al dia Ple Municipal

Plens ordinari de gener 
i extraordinari de febrer
Relació de temes tractats en el ple ordinari celebrat el 26 de gener 
de 2022:
1.- Aprovar l'acta del Ple municipal ordinari de 22/12/2022. Aprova-
da per unanimitat.
2.- Retre compte dels decrets d'alcaldia núm. 2022/2656 al 
2023/0084. Es dona compte.
3.- Aprovar la modificació de l'ordenança fiscal núm. 4. Aprovada per 
unanimitat.
4.- Aprovar la regularització dels preus del contracte de recollida i 
transport de residus i neteja viària de SELSA, anualitat 2023. Aprova-
da per unanimitat.
5.- Adhesió de l'Ajuntament de Cassà de la Selva al Sistema dinàmic 
d'adquisició de la Diputació de Girona pel subministrament d'energia 
tèrmica a partir d'estella procedent de la gestió forestal local, per ali-
mentar les instal·lacions tèrmiques dels municipis de Girona. Aprovada 
amb quinze vots a favor (vuit d’ERC i set de JxC) i una abstenció (PSC)
6.- Informes d'alcaldia i regidors.
 7.- Precs i preguntes.

PLE EXTRAORDINARI DE FEBRER
Relació de temes tractats en el ple extraordinari celebrat el 2 de fe-
brer:
1.- Aprovació de l'estudi de viabilitat de la concessió del servei d'aigua 
potable i del sanejament de Cassà de la Selva. Aprovat per unanimitat.
2.- Aprovació de la memòria valorada de legalització de les instal·lacions 
de la xarxa d'abastament d'aigua potable. Aprovat per unanimitat.
3.- Aprovació inicial del "Projecte executiu per la Impermeabilització de 
dos vasos del dipòsit vell de Cassà de la Selva, i la reparació d'altres 
defectes existents a les instal·lacions". Aprovat per unanimitat.
4.- Aprovació inicial del "Projecte constructiu de renovació de la xarxa 
de pluvials del carrer Peralada". Aprovat per unanimitat.
5.- Aprovació inicial del "Projecte executiu de reforma del clavegueram 
del carrer Pompeu Fabra". Aprovat per unanimitat.
6.- Aprovació inicial del "Projecte executiu de reforma del clavegueram 
del carrer Cervantes, cantonada amb la plaça de la Font de Can Tolo-
sà". Aprovat per unanimitat.

Tot i que no és el primer cop que hi ha dis-
crepàncies en el vot en el si de l'equip de 
govern, aquest ha esat el primer cop que 
el regidor del PSC ha votat diferent en un 
tema portat a la sessió fora de les moci-
ons, que en el pacte de govern ja es preve-
ia que podrien tenir diversitat de votacions.

En el pacte de govern signat el 2019 en-
tre JxC i el PSC estableix el seu punt 6 el 
següent:

“Aquest acord compromet a votar en 
el sentit requerit pel regidor que presenti 
la proposta a Ple, Comissió de Govern o 
Comissió informativa en aquells aspectes 
recollits en l’Annex I i en tots aquells afers 
que afecten la gestió diària del municipi, 
en especial però no de forma exclusiva, el 
pressupost anual i les ordenances fiscals.  
Per aquells afers propis del municipi que 
no siguin recollits en l’Annex I, es requerirà 
que tots els regidors firmants de l’acord 
indiquin el sentit del seu vot abans de la 
presentació del punt al ple municipal”.

Igualment en el Punt 7 de l’acord s’es-
pecifica els punts en els quals els regidors 
tindran llibertat de vot: “Els regidors afec-
tats per aquest acord disposaran de lliber-
tat de vot en aquells aspectes que no afec-
tin de forma directa al municipi de Cassà 
de la Selva i que corresponguin a l’àmbit 
nacional, autonòmic o estatal i que siguin 
presentats en el Ple Municipal en forma de 
moció”. En el cas del mes de gener no es 
tractava de cap moció sinó d’una proposta 
d’adhesió.

TEMES PENDENTS
En la intervenció dels regidors de 
l’oposició van passar revista a una 
sèrie de temes pendents que ja s’ha-
vien tractat o preguntat en altres 
sessions, com ara  si s’havia trobat 
una sala d’exposicions alternativa al 
tancament de Can Trinxeria (“s’hi està 
treballant”, va ser la resposta), si es 
reprendrien els cicles de xerrades de 
l’arxiu o les actuacions de “la família 
va al mercat” que no s’han vist en les 
programacions  dels propers mesos 
o com estava el projecte de reforma 
de la carretera Provincial; en aquest 
darrer cas es va acordar que s’infor-
maria del projecte inicial a l’oposició 
per tal que tinguessin coneixement 
de les previsions d’aquesta actuació. 
Martí Vallès va tornar a insistir sobre 
l’entrada a Cassà per la recta de la 
Inecsa que considera poc adequada 
estèticament i perillosa per a la circu-
lació i va demanar si s’havia estudiat 
l’ocupació de la zona blava del carrer 

del Puigcugul que segons l’oposició va 
ser una decisió desencertada perquè 
el grau d’ocupació és molt baix. El re-
gidor de Governació va dir que s’esta-
va analitzant l’ocupació d’aquest espai 
i que conclusió era que no tenia una 
ocupació adequada “es prendrien les 
mesures correctores”.

Pel que fa a altres temes recur-
rents, des de l’equip de govern es va 
respondre a la petició d’informació so-
bre el concurs de l’Escola d’Art que 
“estava en procés” i que  el projecte 
de posar càmeres als contenidors per 
evitar abocaments incontrolats s’ha-
via aturat atesa la imminència del can-
vi de sistema de recollida per passar 
al porta a porta. Precisament sobre 
la implantació d’aquest nou mètode, 
l’alcalde va explicar que  el procés es-
tava en mans del Consell Comarcal 
del Gironès que tenia quatre mesos 
per posar-ho en marxa; també va afe-
gir que s’havia previst demanar una 
subvenció  per a l’adquisició de bujols 

i l’adequació d’àrees de recollida en 
aquells carrers amb poc espai per 
deixar els contenidors al carrer

També des d’Esquerra, la regidora 
Sílvia Soliguer va  expressar el seu 
desconcert per l’anomenada “desapa-
rició de les estelades a Cassà”. L’al-
calde diu que la desaparició es deu 
al fet que algú les va arrencar i per 
això van desaparèixer. Mundet va dir 
que es tornarien a posar ben aviat. 
Finalment, la regidora Helga Nuell 
va demanar si s’havia decidit acudir 
a una petició de subvenció per Béns 
Culturals d’Interès Nacional  que arri-
bava a cobrir el 100% de la despesa; 
Mundet va dir que en tenia constàn-
cia, però abans de demanar una sub-
venció “s’ha de saber que fer en aquell 
edifici  s’ha de consensuar entre totes 
les forces polítiques i cal arribar a un 
consens i és molt important que hi 
hagi acord”.

Text i fotos: Joan Carles Codolà

El pacte 
JxC /PSC
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Una setmana després del ple ordinari 
del gener se’n va convocar un d’ex-
traordinari  per debatre la concessió 
de serveis per al nou servei d'abas-
tament d'aigua i clavegueram del mu-
nicipi de Cassà de la Selva. El ple va 
tractar diferents punts relacionats 
amb aquest nou contracte, de prop 
de deu milions d’euros, des de l’estudi 
previ fins a les inversions a fer en una 
primera fase. L’import total del con-
tracte, un dels més elevats fets per 
l’Ajuntament de Cassà en els darrers 
anys serà de prop de deu milions d’eu-
ros. Les propostes van ser accepta-
des de manera unànime per govern 
i oposició.

L'estudi contempla les característi-
ques del contracte i les necessitats 
d'inversió. També preveu unes inver-
sions de més de 492.000 €, per 
reformar part de les xarxes de clave-
gueram i pluvials, renovació de comp-
tadors i millora d’elements. L'informe 
també assenyala que la gestió s’ha de 
fer de manera indirecta, a través d'un 
contracte de Concessió de Serveis, 
per 10 anys.

En la presentació de l’estudi l’alcalde 
va recordar que feia deu anys de l’an-
terior contracte de l’aigua a Cassà, 
“un contracte de quan teníem 7.500 
habitants i ara en tenim 11.000”, Va 
remarcar que la xarxa de canonades 

és deficient “ja que són en un 40% de  
poliestirè  i en un 45% de fibrociment 
per la qual cosa calia treballar aques-
ta licitació per anar eliminant aquest 
tipus de canonades”. Igualment, el 
82% dels comptadors dels domicilis 
tenen una edat superior a dotze anys 
i s’han de substituir.

Mundet va remarcar que concessió 
de serveis tant és per l’abastament 
d’aigua com per al manteniment del 
clavegueram, tota vegada que mante-

nen una relació directa un amb l’altre. 
També va destacar que el contrac-
te inclou  una sèrie d’inversions que 
caldrà executar en els dos primers 
anys de contracte. Tot i que la tarifa 
s’incrementa, amb el nou contracte, 
segons l’Ajuntament, es preveu una 
rebaixa del cost per als veïns en un 
7% aproximadament.

L’alcalde va concloure dient que el 
nou contracte posa al dia la gestió de 
l’aigua potable i del clavegueram al po-
ble i serà una licitació que tanca amb 
un període de 25 anys  i és una de les 
més importants al municipi per valor 
total de 9.200.000 euros. Va agrair 
l’esforç dels serveis tècnics munici-
pals en els treballs de preparació d’un 
contracte tan ambiciós i complex com 
el que es volia afrontar.

Des de l’oposició es va donar su-
port a les propostes de l’equip de 
govern; Martí Vallès va recordar que  
calia renovar el contracte perquè to-
cava per calendari “i des del primer 
moment vam estar-hi d’acord”. Des 
d’Esquerra es considera positiu que 
el nou contracte inclogui el clavegue-
ram  per passar-ne la gestió a una 
empresa que està més preparada i 
pot fer-ho millor.

Però per Esquerra el tema que queda 
pendent és el problema de l’escassedat 
de l’aigua “perquè a Cassà en tenim 

poca  i és dèficit que cal-
drà treballar-hi en els pro-
pers anys”; per Vallès “te-
nim al davant un problema 
molt important  i cal seguir 
buscant aigua al nostre 
subsol i aquesta sempre 
serà la nostra proposta 
sobretot ara que des del 
consorci ens avisen que 
podríem  tenir problemes 
de subministrament d’ai-
gua del Ter”. Per això des 
d’Esquerra es va insistir 
en el fet que “Independent-
ment dels temes del ple, 
cal que treballem pel tema 
del subministrament”

L’alcalde va acabar 
agraint als regidors de 
l’oposició i del govern 
“l’amplitud de mires que 
ens hem agafat aquesta 
licitació, que és una xifra 
rellevant per als pressu-
postos municipals”.

Es posa en marxa la licitació 
del nou contracte de l'aigua

Tindrà una durada de deu anys i un import de 9,4 milions d'euros
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L'actual regidora de Cassà de la Selva pel grup d'Esquerra 
Helga Nuell Turon va ser nomenada a inicis del mes de 
febrer nova directora del Departament de Drets Socials a 
Girona, lloc que ocupava fins aquell moment Raül Morales 
Vergés, segons va informar el PuntAvui. 

Nuell ja va mantenir una primera reunió amb la delegada 
del govern a Girona, Laia Cañigueral, per compartir els 
objectius i els reptes dels Serveis Territorials del departa-
ment. Helga Nuell és llicenciada en geografia per la UdG 
i, entre altres formacions, el 2015 va finalitzar un màster 
en gestió de l’administració local i l’any passat un postgrau 
de lideratge i gestió d’equips. Fins a l’actualitat ha dirigit el 
departament de Promoció i Desenvolupament Econòmic 
Local de la Diputació a Girona (2016-2023), tot i que prè-
viament havia exercit de cap de l’oficina tècnica Feder Eix 1 
(2009-2014) i de tècnica d’empresa i innovació del mateix 
ens (2014-2016).

Nuell també ha ocupat el càrrec de gerent del Consorci 
Ter Brugent (2008-2009), de tècnica de promoció eco-
nòmica del Consell Comarcal de la Selva (2006-2008) i 
de professora associada a la UdG (2006-2008). La nova 
directora també ha participat en diversos estudis, i ha dut 
a terme, entre d’altres, la coordinació i direcció de les tres 
edicions de l’Informe territorial de la demarcació de Giro-
na (2022, 2021 i 2020) i la coordinació i direcció de les 
tres edicions de L’estructura empresarial de la demarcació 

Helga Nuell, nova directora 
territorial de Drets Socials

de Girona  (2022, 2021 i 2020), ambdós editats per la 
Diputació de Girona.

En l’àmbit local, Nuell ha estat regidora a l’Ajuntament de 
Cassà des del 2003 fins al 2015 i del 2019 fins a l’actua-
litat, sempre  incorporada a la llista d’Esquerra. 
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En una nota feta pública aquest mes 
de febrer el PSC de Cassà ha denunci-
at les mancances de la comissaria de 
Cassà exposant al mateix temps que 
s'havia presentat una moció al Parla-
ment de Catalunya per demanar-ne 
una de nova. A més, el PSC acusa ERC 
de Cassà de no haver donat suport a 
la proposta de les noves dependències 
en les negociacions per als pressupos-
tos entre el govern d'ERC i el PSC.

Segons el PSC, que en el govern 
actual té la responsabilitat de l'àrea 
de Governació en mans del seu re-
gidor, Marià Montsuñer, les actuals 
dependències "incompleixen la norma-
tiva i provoquen situacions com haver 
d'emmanillar un detingut al sortidor 
del cafè, al passadís de l’entrada".

Segons la nota del PSC, el partit "ha 
promogut la construcció d'una nova 
comissaria de policia per Cassà de la 
Selva a les negociacions que han por-
tat a terme els grups parlamentaris del 
PSC i ERC per tal de recolzar els pres-
supostos de la Generalitat per aquest 
any. Finalment, els pressupostos de la 
Generalitat s'han aprovat amb l'acord 
dels dos partits sense la necessària 
comissaria per Cassà" Segons 
el Partit Socialista "de vegades 
ens trobem que motius elec-
torals s'imposen per damunt 
de les necessitats pel servei 
al bé públic que tot gestor ha 
de garantir. En aquesta ocasió, 
tenim la sospita que la direcció 
d'ERC a comarques gironines, 
que és la mateixa que lidera 
la seva marca FemCassà a la 
nostra població, ha influït defi-
nitivament per fer caure la pro-
posta de la nova comissaria de 
policia de Cassà de la Selva". 

Igualment, des del PSC no 
s'estalvien crítiques als seus ri-
vals electorals del 28 de maig: 
"Evidentment, en la visió de la 
formació d'ERC a Cassà, que 
ara es diu FemCassà, no figu-
ra en cap lloc la seguretat i la 
convivència de la població. No 
es veu cap mostra d'interès 
per la prevenció dels delictes, 
l'atenció de les emergències, 
gestió del trànsit i la mediació 
veïnal. Aquestes són funcions 
bàsiques pel normal funciona-
ment de la societat local i el 
seu benestar".

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ
Amb l'ajuda del Partit dels Socialistes 
de Catalunya i el seu grup parlamen-
tari al Parlament de Catalunya, el PSC 
de Cassà ha  presentat una Proposta 
de Resolució amb el propòsit de què 
el Parlament català insti al Govern 
de la Generalitat a cofinançar, amb 
l'Ajuntament de Cassà de la Selva, la 
construcció d'una nova comissaria a 
Cassà de la Selva, que aquesta sigui 
adequada i que garanteixi la prestació 
en condicions de les funcions de la Po-
licia Local. 

Les principals deficiències que de-
nuncia el PSC a la seu de la policia 
local són entre altres: "Les dependèn-
cies tenen una superfície de 72 m² 
on treballen en condicions de massi-
ficació 21 persones entre comanda-
ments, agents i administratius, a més 
dels ciutadans que la visiten. Aquesta 
situació d'espai insuficient, comporta 
seriosos problemes, tant en la funció 
del personal com en l'atenció als ciu-
tadans.

Aquesta insuficiència d'espai a la 
comissaria porta, a més de mancan-
ces d'higiene i seguretat, nombro-

ses situacions insòlites, com ara:
• Haver d'emmanillar un detingut al 

sortidor del cafè, al passadís de l'en-
trada.

• L'armer es troba en un despatx 
que ocupa un espai de 3 m² i no 
acompleix la normativa.

• Manca de vestuari de dones. Les 
dones agents s'han de canviar al la-
vabo.

• Manca de sala de formació i re-
unions operatives. La gestió dels ga-
binets de crisis, el brífing del torn i la 
formació, s'ha de fer al carrer actu-
alment.

• Manca d'espai protegit pels ve-
hicles patrulla. Han d'estacionar-se 
al carrer amb el perill de ser objecte 
d'actes vandàlics.

• Manca de magatzem i arxiu. El 
material s'ha de guardar en diferents 
punts de la població o en passadis-
sos, incomplint la normativa de pre-
venció de riscos laborals.

• Manca de sala d'espera.
• Incompliment de la normativa de 

confidencialitat i drets dels detinguts".
• Manca d'espai propi de supervisió 

de càmeres.

El PSC denuncia mancances 
a la comissaria de Cassà

Acusa ERC d'excloure el nou equipament del pressupost català
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Torna l'Aplec d'Esclet
Després de quatre anys de problemes pel temps i la pandèmia 
aquest any s'ha recuperat l'Aplec d'Esclet amb la seva progra-
mació habitual i un considerable èxit d'assistència i participa-
ció. La festa es va fer el diumenge 22 de gener als voltants de 
l'ermita de Vila Bella al veïnat d'Esclet

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER
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Martí Vallès: 
'el 80% de les 
accions fetes 
pel govern 
provenen
del nostre 
mandat'

L'exalcalde i regidor d'ERC 
passa revista a 8 anys 
al consistori cassanenc

El proper 28 de maig Martí Vallès posa-
rà fi a una carrera política de vuit anys a 
l’Ajuntament de Cassà. Quatre d’alcalde 
i quatre de cap de l’oposició han per-
mès a Martí Vallès complir amb el seu 
compromís "de servei a la ciutadania 
des de l’Ajuntament, que era el que 
m’havia plantejat. Vaig dir que vuit 
anys seria el màxim tant si era alcal-
de com si no i això és el que he fet”.  
Vallès plega de l’Ajuntament amb la 
satisfacció d’haver aconseguit en dues 
ocasions, el 2015 i el 2019, ser el cap 
de la llista més votada a l’Ajuntament 
de Cassà.
Com valoreu aquells resultats del 
2015 i el 2019?
Coneixent l’evolució d’aquest poble i el 
sentiment general d’aquest poble que 
portava una tendència de ser molt 
“convergent” durant molts anys en les 
eleccions municipals, quan veus els re-
sultats i abans quan fas campanya, és 
que la gent tenia ganes d’un canvi i en-

cara que fos per pocs vots volia un can-
vi; crec que l’oferta que vam fer des del 
grup d’Esquerra el 2015 va afegir-s’hi 
molta gent i això vol dir que hi havia 
molta gent que tenia ganes de canvi i 
quatre anys després continuem essent 
la força amb més vots per la qual cosa 
continuem tenint el suport d’encara 
més gent que està d’acord amb la nos-
tra visió i il·lusió sobre el que s’ha de fer 
a Cassà... i com s’ha de fer.

"VOLÍEM REANIMAR CASSÀ I HO 
VAM FER"
Quina és la diferència que aporta Es-
querra a la vida municipal?
Hi ha diferències en diversos àmbits; en 
la cultura, per exemple, o en la promo-
ció econòmica... El festival Càntut o la 
Fira del Tap en són dues mostres. Pen-
sàvem que Cassà s’havia de reanimar i 
tant en cultura com en promoció eco-
nòmica  vam treballar per aconseguir 
que certament l’eslògan fos una realitat 

i així s’ha demostrat amb dues inicia-
tives que vam posar en marxa i han 
esdevingut punts de referència i espe-
rem que ho siguin durant molts anys. 
Són coses que ens ha donat una certa 
projecció més enllà de la vila i a la gent 
li ha agradat. I això s’ha fet amb una 
gran contenció econòmica que ens va 
permetre passar de sis milions de deu-
te a només dos, gràcies a haver estat 
molt estrictes en com es gestionen els 
comptes municipals. I també un canvi 
important ha estat en la participació  
de la ciutadania, que sempre hem im-
pulsat tant per temes puntuals com per 
qüestions més generals com els pres-
supostos participatius o per definir com 
ha de ser el futur de Cassà...
Hi ha molta diferència entre govern 
i oposició? Com s’ha sentit més a 
gust?
És indiscutible; estar governant et per-
met -i t’obliga- a prendre decisions con-
tínuament sobre temes ben diversos; 

Entrevista Cassà al dia
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quan ets a l’oposició només pots opinar. 
El canvi va ser radical, ja que passes 
de poder parlar amb el grup i amb la 
gent per decidir  veure què es pot fer 
al poble a valorar només les propostes 
que et fa l’equip de govern. Intentem 
ser proactius, però la situació a l’opo-
sició no és ni de bon tros tan atractiva 
ni agraïda ni engrescadora com estar 
al govern.
Anteriorment, us havíeu presentat 
en dues ocasions amb l’equip d’ERC 
per la qual cosa coneixeu molt bé 
l’estructura del partit a Cassà. Com 
en valoreu la trajectòria?
En aquest poble ha fet un canvi impor-
tant que ha permès arribar on s’ha ar-
ribat i el missatge s’ha anat aproximant 
al que volia la gent; crec que al 2015 
i el 2019 i ara també s’està fent en el 
nou projecte encapçalat per Pau Pre-
sas, es va fer una bona acció de parlar 
amb molta gent, amb representants de 
molts col·lectius per tal d’anar recollint 
sensibilitats i anar incloent les propos-
tes de la ciutadania al nostre projecte; 
aquesta va ser una bona manera d’anar 
captant gent, però no va ser una feina 
d’una setmana o dos sinó de molts me-
sos; després quan arriba l’hora de go-
vernar intentes que aquestes 
En canvi, el 2023 ERC deixa de tenir 
marca pròpia a Cassà i es presenta 
Fem Cassà. Per què?
Crec que en Pau Presas, el cap de llista 

ho ha explicat a bastament; però la idea 
és que el que cal és arribar a més gent 
i fer un moviment més ampli incloent a 
gent que potser no estava dins la idea 
política d’Esquerra, però pot aportar 
treball i idees a un projecte compartit. 
Es tracta de fer un eixamplament del 
col·lectiu de gent que s’inclogui en la 
creació d’un grup que pugui governar 
aquest poble més enllà d’una ideologia 
política concreta.
Parlant de la llista de Fem Cassà, 
què opineu del candidat Pau Presas 
i de la llista que s’ha començat a fer 
pública? 
En Pau és una persona a qui conec molt 
bé personalment i política i crec que 
és idònia per  un càrrec com aquest; 
coneix perfectament l’Ajuntament, ja 
que quan va fer de regidor d’hisenda va 
assumir un paper rellevant que li donà 
tanta responsabilitat gairebé com si 
fos com l’alcalde perquè tots els temes 
han d’acabar passant per les mans del 
regidor d’hisenda. Aquest és un bagat-
ge brutal, que cal valorar.  A més, té 
una formació personal molt important, 
una capacitat de treball impressionant 
i és capaç de portar diversos temes a 
l’hora i tenir-los al dia. Altrament, és 
d’un tracte personal molt afable, ja que 
s´hi pot debatre i és una persona ober-
ta  amb la qual es pot parlar. Cec que 
això ho valora la gent especialment i ho 
puc dir perquè he estat amb ell molt 

de temps colze a colze. A més és un 
gran organitzador que coneix molt bé 
les organitzacions humanes i com ges-
tionar-les i l’ajuntament no deixa de ser 
una gran organització de persones que 
ell sabrà portar molt bé.
D’entrada, a banda del mateix Pau, 
només hi ha dues de les persones 
que han estat els darrers vuit anys 
al consistori, un gran canvi no...?
Sí; de fet moltes de les persones que 
ara estan al nostre grup també han 
cobert aquest període de vuit anys i 
probablement han fet com jo han dei-
xat pas a altra gent i no em sorprèn, 
ja que a més la idea de Fem Cassà és 
una proposta oberta per tal d’incloure-
hi més gent
Fa quatre anys Esquerra no va pac-
tar ni amb JxC ni amb el PSC i es va 
perdre l’ocasió de governar a Cassà; 
vist el que s’ha fet des del 2019 li 
sap greu no haver pactat per haver 
pogut fer més pel poble?
Jo no m’he penedit mai d’aquella decisió 
i des d’abans de les eleccions vaig dir 
que pactar amb el PSC no es corres-
ponia al que volia el poble de Cassà; jo 
no soc d’ERC, mai no he sigut un home 
de partit; però el 2019 la situació que 
vivia el país després dels fets del 2017 
i vist el resultat de les eleccions crec 
que  deixava clar que la immensa majo-
ria de Cassà estava a favor de la inde-
pendència de Catalunya i el PSC s’havia 
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mostrat clarament en contra d’aquesta 
posició majoritària. I repeteixo ni me’n 
vaig penedir en aquell moment ni ara.

Per l’altre costat, ja hem explicat 
molts cops que vam intentar negociar 
amb  JxC els vam presentar un docu-
ment de set planes explicant quina era 
la nostra oferta de poble i ells no van 
respondre. Els de JxC simplement es 
van aixecar de la taula i van pactar amb 
el PSC perquè el seu objectiu fonamen-
tal era l’alcaldia i ja està. 
Us ha creat  incomoditat el fet ser 
la cara visible d’Esquerra a l’Ajunta-
ment de Cassà i anar cada dilluns 
als actes convocats per l’ANC en de-
fensa de la independència de Catalu-
nya  molts de cops haver de criticar 
la gestió del govern de la Generali-
tat, d’ERC, en aquest àmbit?
No; jo a l’acte dels dilluns hi anava com 
a persona amb una ideologia determi-
nada, sense representar cap partit; 
hi anava com a alcalde i he continuat 
anant-hi com a cap de l’oposició però 
sempre a títol personal,  convenciment 
de país. He participat en tots els actes 
a favor de a independència de Catalu-
nya, però com que  mai no he estat de 
partit continuo mantenint  la meva ac-
titud; no m’he sentit representant d‘Es-
querra. El que lamento és que hi hagi 
gent de l’equip de govern actual que no 
comparteixi aquesta opció i per exem-
ple que ara ha foragitat les estelades 
dels llocs públics de Cassà. Aquesta 
actitud no correspon a un poble que de 
manera molt majoritària ha expressat 
el seu sentiment a favor de les llibertats 
del nostre país. És una càrrega per ha-
ver fet el pacte amb el PSC...
Vist des de l’oposició, quines man-
cances ha tingut Cassà en aquests 
darrers quatre anys?
Primer de tot cal dir que moltes de les 
actuacions de l’actual equip de govern 
han estat continuïtat de projectes ini-
ciats per nosaltres, com ara l’aparca-
ment de Can Molinas, les vies verdes, 
la continuïtat de la reforma del nucli 
antic o la reforma de Can Trinxeria... El 
80 % dels  projectes més importants 
ja estaven escrits i en molts casos amb 
els diners preparats. I en això nosaltres 
evidentment que hi hem estat d’acord. I 
també estem d’acord en el porta a por-
ta del tema de les escombraries que 
sempre considerem que pot ser una 
solució a aquest poble una altra cosa 
és com s’ha portat que ha estat un de-
sastre: quatre anys parlant-ne i encara 
no s’ha posat en marxa... 

Pel que fa als projectes que han fet 
nous com ara l’aparcament de Can 
Parera no considerem que hagi estat 
positiu per al poble, gastar-se 500.000 
euros en 14 aparcaments...! A més 
sense aprofitar la plaça que hi havia al 
costat. En canvi, no han estat capaços 
de tirar endavant projectes que podri-
en haver proporcionat millores al poble 

com l’aparcament de Can Rich que lli-
gat amb la renovació de la carretera 
Provincial seria una actuació molt pro-
fitosa la reforma de Can Frigola apro-
fitant que és l’únic BCIN que tenim a 
Cassà i han deixat passat tres propos-
tes de subvencions que podrien haver 
ajudat a reformar l’edifici. I dir que no 
han tingut temps de consensuar-ho... 
que diguin que no ho volien fer. Em sap 
greu perquè em sembla que eren te-
mes importants per al futur de Cassà 
que no s’han pogut tirar endavant.

En general s’ha improvisat i quan s’ha 
actuat s’ha fet sense consultar ni la 
resta de regidors ni la ciutadania (ni els 
tècnics implicats com en el cas de Can 
Trinxeria, o el canvi de gestió a la Re-
sidència Geriàtrica) i els resultats han 
estat més aviat dolents per a Cassà, 
amb errors històrics... Tot i que reco-
nec que hi ha algunes coses positives 
com el tema de la riera que s’havia de 
fer després d’haver endegat la primera 
part, en general no s’han consensuat 
els grans tems com el canvi de gestió 
del Geriàtric o el tema de les escom-
braries, amb excepció per exemple re-
contem amb el nou contracte de l’aigua 
que sí que n’hem parlat i ens hem posat 
d’acord...
Des de l’oposició us heu posat a dis-
posició de l’equip de govern per de-
batre aquests grans tems?
Ho hem fet repetidament. Per exemple 
en els pressupostos els hi hem dit cada 
any que ens agradaria comentar-ho i no 
ens donen possibilitat; o el pla de mo-
bilitat que fa mesos que està aprovat i 
no s’ha fet res del que estava previst. I 
el primer que es fa és contrari al que 
s’havia acordat.
Creu que ha funcionat bé la coalició 
JxC – PSC?

El regidor del PSC ha dit que sí a tot el 
que ha proposat l’equip de govern (ex-
cepte en temes polítics i amb una única 
excepció en el darrer ple).  Suposo que 
és el que devien acordar i s’ha acom-
plert; JxC volien majoria i si calia  donar 
feina al número dos de la llista i més 
dedicació i més sou al número 1, doncs 
es fa; així es garanteix la majoria. Ha 
sigut així des del primer dia i el PSC ha 
dit que sí  a tot el proposat, tot i que 
sospito que en alguns punts no estava 
del tot d’acord... Els encerts i els errors 
se’ls reparteixen entre ells. Si parlem 
de Catalunya com a país és evident que 
no coincideixen però en la resta...  L’al-
calde ha potenciat el regidor del PSC 
donant-li competència i pressupost per-
què se’l conegui i a canvi s’ha garantit 
un vot sempre favorable a les seves 
propostes.
Per la pandèmia vau tenir ocasió de 
treballar plegats amb equip de go-
vern?
No; nosaltres ens vam oferir per tot 
allò que calgués perquè pensàvem 
que podíem treballa plegat; però mai 
no ens van demanar cap ajuda. Sim-
plement ens explicaven el que anaven 
fent... Només un dia que s’havien de 
repartir mascaretes al pavelló i ens 
van dir si hi volíem anar; evidentment 
hi vam anar... Del que sí que vam par-
lar, cal dir-ho, va ser dels ajuts econò-
mics als sectors locals.
Què farà en Martí Vallès a partir 
d’ara?
Ben retirat de la política em dedicaré al 
teatre, que tampoc no l’he deixat mai i 
a coses que havia deixat una mica de 
banda  la família, que els nets -en tinc 
sis- també necessiten el meu temps... 
També e dedicaré una mica a l’hort i 
altres aficions que no he pogut conrear 
aquests anys.
Però la vida política ja s’ha acabat?
Ho tinc claríssim; arriba un equip nou 
i cal deixar-li pas. Estic profundament 
satisfet d’haver estat alcalde d’aquest 
poble amb tot el que significa. Ho he 
fet durant quatre anys i haver pogut fer 
aquest servei a la vila fa que personal-
ment em senti satisfet i orgullós; però 
soc conscient que l’alcalde fa feina de 
servei. Es prenen decisions que des-
prés s’han d’executar i els resultats són 
els que queden; aquests resultats són 
els que fan que amb el pas dels anys 
puguis valorar si el temps i dedicació 
que ha necessitat l’alcaldia ha valgut la 
pena. I en el meu cas així ha sigut. 
Us atreviu a fer un pronòstic per a 
les eleccions del 28 de maig?
M’agradaria que Fem Cassà tingués 
un regidor més i si han de pactar amb 
algú, que sigui amb JxC; si ho han de 
fer amb el PSC no em satisfaria, ja que 
crec que la distància en l’àmbit nacional 
encara és molt gran.

Text i fotos: Joan Carles Codolà
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Fem Cassà aixeca el teló de 
la precampanya electoral

Presentació de les deu primeres persones de la llista 
Els deu  primers membres de la llista de Fem Cassà, es fan la "selfie" després de l'acte celebrat a la Sala Centre Recreatiu.

Sala Centre Recreatiu, pràcticament 
plena, es van  presentar les deu per-
sones que ocuparien els primers llocs 
de la llista de cara  a les eleccions del 
pròxim 28 de maig. 

Va ser un acte atípic, que no s’havia 
fet en anteriors comicis, i que va servir 
perquè  les deu cares més rellevants 
de la candidatura es presentessin per-
sonalment als votants de Cassà de 
la Selva. Rosa Costa, Eduard Fusté, 
Ester Ayala, Joan Canyigueral, Ester 
Domínguez, Albert Arderiu, Cristina 
Castanyer, Sílvia Simon i Àlex Font són 
les persones que acompanyaran  Pau 
Presas en els deu primers llocs de la 
candidatura de Fem Cassà en les elec-
cions municipals del 28 de maig. Du-
rant l’acte no es va voler fer públic l’or-
dre que ocuparan els candidats  a la 
llista definitiva, però és significatiu dels 
objectius de la candidatura presentar 
deu noms un més dels necessaris per 
aconseguir la majoria absoluta al con-
sistori cassanenc (calen nou regidors 

La candidatura de Fem Cassà, que 
en les eleccions vinents substituirà la 
d’Esquerra a les municipals de Cassà 

ha estat la més matinera a l’hora de 
presentar la seva proposta a la ciuta-
dania. En un acte públic celebrat a la 
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Intervencions del presentador de l'acte, Marc 
Pinsach, el candidat a alcalde, Pau Presas, i els 

candidats Albert Arderiu i Àlex Font. A la dre-
ta, un aspecte de la sala en començar l'acte.

per assolir-la). En un acte celebrat 
diumenge a migdia a la Sala Centre 
Recreatiu els representants de la llista 
van explicar els motius que els havien 
portat a participar en aquest projecte 
i les idees i propostes que consideren 
important per al futur de Cassà.

En els seus parlaments els futurs 
candidats a entrar al consistori van 
destacar la transversalitat de la can-
didatura  i en els casos de persones 
sense antecedents en la política local, 
com és que s’havien  decidit a partici-
par en el projecte. Tot i que en cas no 
es va fer pràcticament esment a les 
polítiques que es fan ara des de l’Ajun-
tament, en els seus discursos, tots 
van remarcar la necessitat de canviar 
la dinàmica  municipal per aconseguir 
que  “Cassà sigui un poble més net, 
segur, agradable, on hi hagi feina, pos-
sibilitats de trobar habitatge i en defini-
tiva on sigui agradable de viure-hi”.

L’acte va ser conduït per l’esportista 
Marc Pinsach, company “de lleva” de 
Pau Presas, que en va fer una emotiva 
presentació que va esmentar – recor-
dant passatges de la infància i joventut 
del candidat- el que considera les vir-
tuts personals i professionals del que 
serà cap de llista de Fem Cassà. Es-
pecialment, Pinsach va fer esment a 
la seva capacitat de treball i la voluntat 
d’escoltar gent de diferents àmbits i 
ideologies a l’hora de posar en marxa 
aquest projecte per a Cassà.

Properament Fem Cassà presentarà 
el programa electoral, que juntament 
amb les persones de la candidatura 
és l’altra pota en què, com va remar-
car Pau Presas, es basa la proposta 
del grup per a les eleccions del 28 de 
maig.

Durant l’acte no es va fer esment al 
fet que Esquerra hagi desaparegut del 
nom de la candidatura tot i que  hi ha 
una certa continuïtat ideològica atès 

el perfil polític del cap de files, que és 
el responsable d’ERC a les comarques 
gironines. En la nova llista hi ha tres 
persones que formen part de l’actual 
consistori de Cassà al grup d’Esquerra 

(el mateix Presas, Sílvia Simon i Joan 
Canyigueral).

Text: J. C. C.
Fotos: Eduard Duran
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Després de vuit anys com a presidenta 
de Càritas Cassà, el desembre passat 
va fer un pas al costat i deixa pas a la 
Maria Carme Xifre.
Qui és la Maria Dolors Saura? Com 
et presentaries?
Soc cassanenca de tota la vida. Estic 
casada amb en Pere Coris Ribera, 
soc mare d'en Tomàs, la Teresa M i la 
Graciel·la i àvia de 4 nets: en Roger, la 
Nora, en Mikiyas i la Iela. Per mi, la fa-
mília és la meva prioritat i després, les 
meves aficions: viatjar, llegir, restaurar 
mobles, el contacte amb la natura...i 

col·laborar on crec que puc ajudar.
Vaig estar vuit anys de regidora d'En-

senyament i Cultura a l'ajuntament de 
Cassà i de Consellera de Serveis So-
cials al primer Consell Comarcal del 
Gironès.

Soc mestra de vocació i professió 
durant quaranta-quatre anys al col·legi 
La Salle de Cassà i llicenciada en His-
tòria.
Tu mateixa deies que la feina a 
Càritas és desinteressada i no es 
cobra, però perquè “no és que no 
tingui valor, sinó que no té preu”. 

Com valores tots aquests anys a 
Càritas?
Molt bé. Els voluntaris són perfectes, i 
per sort, sempre en tenim. Els solem 
anar a buscar, però un cop entren, 
sempre fan més del que se’ls demana-
va en un primer moment. Ara som una 
seixantena i estem molt units, sempre 
hi ha molt bon ambient.

Aquests anys no haurien estat el 
mateix sense l’equip de coordinació: la 
Maria Carme, en Sergi i la Maria Tere-
sa, ni sense mossèn Enric.
Com resumiries la teva presidència?

'Estem molt agraïts del suport 
rebut de la gent de Cassà'

M. Dolors Saura expresidenta de Càritas

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93

Recepció a l'Ajuntament amb voluntaris de Càritas Cassà, inclosa l'expresidenta M. Dolors Saura.
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Han sigut uns anys molt profitosos: s’ha passat de dos 
locals petits a sis, tenim cambra frigorífica, despatx... els 
ajuntaments ens han ajudat molt. Hi ha hagut molts canvis, 
però a tota Càritas Diocesana de Girona i, per tant, aquí 
també.

Ara mateix no veig més canvis a fer, i això vol dir que cal 
un relleu per fer millores. Poder deixar el càrrec a algú de 
confiança també fa que aquest final d’etapa sigui tot molt 
més fàcil, i en aquest cas, amb la Maria Carme ha sigut 
ideal.
Com vas començar a Càritas?
Quan em vaig prejubilar, la Maria Culubret em va preguntar 
si volia col·laborar, i vaig dir que sí perquè ara tenia temps 
lliure i sempre m’ha agradat ajudar als altres.

Vaig entrar juntament amb la Dolors Cassà, i al cap d’un 
temps, en Manel Miralles, que n’havia estat el secretari i 
tresorer des dels anys vuitanta, va deixar el càrrec. Es va 
formar una nova junta, la Quimeta Dausà va ser-ne la presi-
denta i jo, la secretària. Quan la Quimeta ho va deixar, vaig 
agafar el relleu. I d’això fa vuit anys!
Quina serà la teva relació amb Càritas a partir d’ara?
M’agrada dir que faig un pas al costat, però no enrere! Ani-
ré a col·laborar amb tot el que faci falta. Segurament faré 
l’acollida dels nous beneficiaris, perquè casa dia n’hi ha més. 
Expliquem qui som i els demanem quines necessitats tenen.
Com es va viure la pandèmia?
Des de Girona, se’ns va dir que les persones jubilades no 
podíem anar a fer la feina de voluntaris, així que les més 
joves ho van haver de tirar endavant elles soles.

La botigueta va haver de tancar, i els aliments es posaven 
en caixes i es repartien a fora, es feien lots per tothom, i 
això va fer que no hi hagués tanta relació amb els beneficia-
ris. Tot just fa un mes que s’ha tornat a obrir.

Què ha de fer algú que vol ser voluntari?
Només cal que parli amb algú que ja ho sigui o que ens 
vingui a veure! Els voluntaris són imprescindibles, perquè la 
fam no fa mai vacances.
Quina vinculació hi ha entre Cassà i Càritas?
Molta! Per recollir diners, el Grup de Teatre Cassanenc ha 
fet obres amb taquilla inversa, els Corks feien els pesse-
bres, la Salle feia la Cursa de Primavera, l’U.D Cassà va fer 
recollida de llaunes, els voluntaris de l’Oncolliga també són 
voluntaris aquí... tampoc podem oblidar les Campanyes del 
Quilo de les escoles ni els Serveis Comunitaris de l’institut, 
que estan al servei d’aliments i al rober. 
N’estem molt agraïts!

Xènia Carreras

Una imatge personal de la M. Dolors Saura i en la celebració del Corpus a l'església de Cassà en temps de pandèmia.

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai
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Bombolles de sabó que parlen, 
premi del Correcurts 2023

Paul Chris Jones s'imposa al 19è concurs de la MACCA

A la fotografia superior, foto de grups dels guardonats, amb autoritats i convidats; a sota els guanyadors del segon premi i a millor interpretació.

Un anglès resident a Girona, Paul 
Chris Jones -que té un nen de cinc 
anys que li va donar la idea de fer par-
lar les bombolles- va ser el guanyador 
de la 19a edició del concurs de curt-
metratges Correcurts que és l'acte 
més multitudinari de la MACCA. La 
festa de lliurament de premis es va 

dur a terme el 5 de febrer al vespre a 
la Sala Centre Recreatiu després d'un 
cap de setmana d'activitats en el que 
els actes relacionats amb els video-
jocs en van ser els protagonistes. En 
la presentació del festival s'anunciava 
que "fidel a l’esperit di dàctic i curiós 
que sempre l’ha carac teritzat, la Mos-

tra d’Animació i Curtmetrat ges de 
Cassà fa en la seva 23a edició una 
atractiva i ambiciosa aposta pel video-
joc, reivindicant el seu inte rès com a 
artefacte cultural d’interès artístic. 
Creadors, divulgadors i periodistes 
especialitzats conduiran un original 
acostament al món de l’entreteniment 
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digital i les seves connexions amb el 
cinema. I, per descomptat, la MACCA 
també compta amb tots els ingredi-
ents clàssics, amb el Correcurts com 
a colofó final d’un cap de setmana 
amb actes per a tots els públics".

La proposta d'enguany de la MAC-
CA va celebrar-se a Cassà el cap de 
setmana del 4 i 5 de febrer i va tenir 
com a punt final la gala de lliurament 
de guardons als participants al concurs 
de Correcurts. Aquest any els organit-
zadors van decidir que l’objecte que ha-
via d’aparèixer al curt havia de ser un 
pot de sabó o de detergent i com cada 
any els exteriors havien de ser rodats 
a Cassà. L’any que ve, que se celebren 
els 20 anys del concurs ja es va avan-
çar que segurament hi hauria alguna 
sorpresa a l’hora de determinar el pro-
ducte o paraula que havia de sortir de 
manera ineludible  en el film.

En aquesta edició es van presentar 
un total de 27 treballs, executats per 
vint-i-cinc equips, una xifra superior a la 
de l’any passat (22), cosa que demos-
tra la bona implantació d’aquesta pro-
posta entre els afeccionats; enguany 
no hi va haver la proposta del concurs 
per a joves, Correcurts jr., que l’any 
passat no va tenir gaire acceptació.

El primer premi, dotat amb 500 
euros, va ser per al curtmetratge 
"Bobble bobble blob", de Paul Chris 
Jones, una senzilla però enginyosa i 
divertida història creada per un sol 
actor i director, perquè segons el ju-
rat "és una història amb enginy feta 
per un home orquestra“. El segon 
premi (200 euros) fou per a "Fa&fa" 
de l’equip Dirty Forty's, un històric del 
Correcurts i l'únic que ha participat 
en totes les 19 edicions. El jurat va 
valorar que resolgués amb humor la 
història d'una visita inesperada de la 
sogra. El tercer premi, de 100 eu-
ros, va ser per "Bodafone" d'Erkarkua 
Films, una història informal i picant 
sobre una trucada inesperada.

Pel que fa al premi Miquel Porter i 
Moix que atorga el Cineclub Vuitimig 
i la Federació Catalana de Cineclubs 
(premiat amb 200 euros) va ser per 
a "Witness" de l'equip Calla. Es trac-
ta d'una història paral·lela al clàssic 
"Psicosis" que el jurat va valorar per 
"optimitzar els recursos audiovisuals 
i fer una referència cinèfila amb el 
sabó com a objecte central". El premi 
al millor guió es va atorgar a "Recupe-
rem els clàssics" de Divina Tramoia, 
mentre que el premi a la millor inter-

pretació fou per Ester Bertran com a 
protagonista de “Cuina de ressaca”. 

En total aquest any s’havien pre-
sentat 27 treballs d’equips d’arreu 
de Catalunya. El jurat el van formar 
el periodista Marc Salgas, l'escriptora 
Cristina Garcia Molina i la periodista 
i analista de documentals Gina Oller. 
El jurat encarregat d'atorgar el Premi 
Miquel Porter i Moix estava integrat 
per: Marta Bayó, dels Amics del Ci-
nema Vall de Ribes; Tariq Porter, del 
Cineclub La Garriga; i Josep Ma. Va-
llès Badia com a representant del ci-
neclub Vuitimig. 

La projecció dels curtmetratges 
i l’entrega de premis - a la qual van 
assistir el regidor de cultura, Joan 
Casabó, i l'alcalde de Cassà, Robert 
Mundet,- es va fer en format híbrid, 
amb una cerimònia oberta a tot el 
públic a la Sala Centre Recreatiu i la 
seva retransmissió en streaming pels 
canals del Cineclub Vuitimig i l’Ajun-
tament de Cassà, que va tenir molt 
bona acollida.

PREMI DOMÈNEC TORRENT
Prèviament al lliurament dels premis 
dels Correcurts, al mateix escenari de 
la Sala Centre Recreatiu es va lliurar 

A l'esquerra, Paul Chris Jones, guanyador del primer premi; a la dreta, els  guardonats amb el premi a millor guió, Divina Tramoia, amb els membres del 
cineclub Vuitimig Carles Brucet i Jordi Crous.

febrer 2023 · núm. 840 · Llumiguia    29



Cassà al dia Notícies

el guardó Domènec Torrent i Gelmà 
que en aquesta divuitena edició es va 
atorgar a la Sala de cinema Centre 
Recreatiu de Vilallonga del Camp, amb 
gairebé 60 anys d’història. El premi 
Domènec Torrent i Gelmà està desti-
nat a persones i entitats que treballen 
per mantenir el cinema als pobles. En 
aquesta ocasió es va reconèixer la tas-
ca de la Sala de Cinema Centre Recre-
atiu i de la seva ànima, Josep M. Vallès 
Badia i a l’Ajuntament de la població 
que el 1990 va assumir la gestió de 
l’entitat creada el 1964. Actualment, 
tal i com es va destacar a aquest mu-
nicipi tarragoní de poc més de dos mil 
habitants encara s’hi projecta cinema 
de manera regular gràcies a aquesta 
entitat que al mateix temps gestiona 
un museu dedicat al cinema fruit de 
les aportacions del mateix Josep M. 
Vallès. L’alcaldessa de Vilallonga del 

Camp, Gemma Benaiges i el mateix 
Vallès van recollir el guardó i van ex-
plicar com s’havia anat gestant aquest 
amor per al cinema en el poble i com 
es mantenia amb les projeccions actu-
als que incloïen encara projeccions en 
16 i 35 mm segons l’ocasió. Josep M. 
Vallès va aprofitar el seu parlament per 
reivindicar el cinema que es veu a les 
sales de projecció en contraposició al 
que s pot veure a casa en un aparell 
de televisor i va detallar que a Vilallon-
ga encara comencen les sessions com 
anys enrere, obrint i tancant el telo, 
per recordar la màgia i simbolisme del 
cinema com a experiència cultural i 
personal rellevant. 

SUPORT AL CINEMA
Els actes de la MACCA els organitza el 
cineclub vuitimig de Cassà de la Selva 
i el seu president, Carles Brucet, va 

agrair el suport rebut des de l’Ajun-
tament per als actes i als membres 
del jurat per la seva col·laboració va 
fer una crida per aconseguir més col-
laboradors atesa la manca de gent 
implicada en l’entitat. Brucet va co-
mentar que l’equip que organitza la 
MACCA ja fa uns quants anys que con-
tinua essent el mateix i cal que hi hagi 
renovació per donar suport a la com-
plexitat de tota l’organització i garantir 
la renovació i continuïtat de l’entitat i 
el festival. El cineclub Vuitimig fa 35 
anys que es va crear i ’any que ve es 
compliran 24 anys de MACCA i 20 de 
correcurts i per això Brucet va fer una 
crida per acollir noves energies i idees 
per aconseguir que el Vuitimig continuï 
essent un referent cinèfil a Catalunya.

Text: J. C. C. 
Fotos: Eduard Duran

Diversos moments del lliurament del guardó Domènec Torrent, amb intervencions de l'alcaldessa de Vilallonga, Gemma Benaiges, l'alcalde de Cassà, 
Robert Mundet, Josep M. Vallès, de la sala Centre Recreatiu de Vilallonga, i Jordi Crous, del Cineclub Vuitimig.
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La Marta és la propietària de “Sa-
tua Joyas”, una botiga de joies 
artesanals del carrer dels Dolors 
que des de fa unes setmanes ha 
expressat públicament a través 
de les xarxes el seu desencís vers 
l'acció de l'Ajuntament que li ha 
posat traves a tenir el seu establi-
ment al nucli antic de Cassà.
A l’aparador de la botiga hi ha 
un cartell on expliques que has 
tingut conflictes amb l’ajunta-
ment, quin ha sigut?
El problema és legalitzar la botiga, 
perquè són moltes taxes, i l’ajun-
tament ho demana tot i no facilita 
res. Encara que volgués, no puc 
fer-ho perquè hi ha mesos que no 
facturo res.

Per Santa Tecla, volia posar una 
paradeta, però em van dir que ca-
lia ser membre de la Unió de Bo-
tiguers. Hi vaig entrar i al cap de 
poc em van dir que no estava do-
nada d’alta i no em van deixar par-
ticipar-hi. Just després, a principis 
d’octubre, vaig demanar cita amb 
l’alcalde. Em van dir que em trucari-
en i aquesta trucada no ha arribat mai.

He estat rebent cartes de l’ajuntament dient que l’havia 
de legalitzar, i l’última carta deia que si en menys de quinze 
dies no em donava d’alta, em tancarien la botiga.

Només he portat llum i bellesa a un carrer que té molta 
història i que no està gens aprofitat, és un plaer estar allà. 
Sé que estic aquí per fer canvis, per anar a contracorrent, 
i espero que el carrer dels Dolors es revitalitzi, que es faci 
un carrer d’artesans. No estic enfadada, només espero 
que això serveixi per a alguna cosa.
Com vas començar el negoci?
Fa deu anys que faig joies, després de ser mare. Tenir el 
meu fill va ser un procés de sanació i volia acostar-me i 
compartir el meu procés amb altres dones. Vaig creure 
que la millor manera de fer-ho era a través de les joies.

He estat a Llevant, a Granada... i m’he format en biju-
teria i joieria. Em dedicava a anar a mercats ambulants, i 
quan vaig arribar aquí, vaig decidir obrir el local i tenir un 
lloc fix on tenir tots els meus productes, això sí, estava 
ideat per ser showroom i taller, no botiga convencional.

Ara estic anant a classes de joieria a la Sala Galà, on 
estic podent créixer com a joiera.
Per què vas arribar a Cassà?
Vaig marxar de Madrid i em vaig començar a moure, fins 
que vaig veure que necessitava posar en marxa la botiga. 
Havia vist altres locals, però un dia, passejant pel carrer 
dels Dolors, vaig veure el cartell de l’establiment i vaig tru-
car-hi immediatament. D’això en fa un any.

La meva família té orígens catalans i crec que tot passa 
per alguna cosa, de fet, abans de venir aquí vaig escriure 
un llibre sobre la poesia de Gabriel Ferrater!
Com definiries la botiga?

És un univers d’energia positiva perquè tot el que faig està 
ple d’aquesta energia de sanació del procés de maternitat. 
Ara em dedico a crear, però amb un objectiu. La botiga va 
a poc a poc, però funciona bé

També faig càbala, l’arbre de la vida, i tarot. Aquestes 
són coses concretes on puc oferir la meva energia.
Quins altres projectes tens?
He editat una antologia poètica il·lustrada per mi, i la meva 
finalitat és fer una presentació a Cassà. Ja he participat en 
diverses jams al Jardí, a Girona...

Xènia Carreras

Marta Sarasuati, de la botiga Satua Joies:

'L'Ajuntament no facilita que 
s'obrin nous establiments'
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Alcaldia

En la reunió que es va fer 
a la seu del Consell Co-
marcal del Baix Empordà 
el passat 1 de febrer, el 
secretari general d'Acció 
Climàtica, Alimentació 
i Agenda Rural, David 
Mascort i el director de 
l'Agència de Residus de 
Catalunya, Isaac Peraire, 
van explicar als diferents 
representants dels municipis que 
porten els seus residus a la planta 
de Solius que tenien la intenció de 
tancar aquest equi-pament a partir 
del dia 12 de febrer. La Generalitat, 
a través de l'Agència de Re-sidus de 
Catalunya, assumirà finalment el cost 
del tancament i segellat de l'abo-cador 
de Solius. En una primera reunió, feta 
a mitjan gener, entre Generalitat i els 
ajuntaments que formen part del Con-
sorci de Solius van sortir les discre-
pàncies sobre qui hi havia d'assumir 
els costos de clausura de l'abocador, 
decretada per una sentència judicial. 
En aquell moment, Peraire va afirmar 
que això correspo-nia a la mancomu-
nitat, tot criticant la gestió de tots 
aquests anys i considerant que, «per 
responsabilitat», s'haurien d'haver 
reservat diners per fer-hi front. Per 
la seva banda, els membres del Con-
sorci van lamentar que la clausura 
es fes «sense marge de maniobra» i 
van explicar que la reserva econòmi-

ca s'havia anat consumint per evitar 
increments de taxes quan part dels 
municipis que abo-caven les deixalles 
a Solius van passar a fer-ho a Lloret.

A la reunió de l'1 de febrer, la Gene-
ralitat ha decidit assumir els costos 
de la clausura i el segellat. En aquests 
moments, tanmateix, encara no se 
sap a quant ascendirà, tot i que al-
guns càlculs apunten que podria pujar 
a tres milions d'eu-ros. La voluntat de 
l'Agència és evitar que vagin directa-
ment a un abocador, i per tant que 
passin a una planta de tractament. 
Una de les primeres accions que 
s'haurà de portar a terme un cop 
s'hagi clausurat l'abocador passarà 
per posar-hi una primera capa de ter-
ra, per tal de preparar-lo per al seu 
tancament definitiu. Després de la 
clausura, també caldrà fer el mante-
niment de l'abocador durant 30 anys.

Finalment, però, també quedaran 
pendents altres litigis, com el que 
afecta la planta de compostatge, que 

es preveuen que es re-
solguin pròximament. 
La Ge-neralitat va anun-
ciar la seva intenció de 
clausurar l'abocador de 
Solius el passat 13 de 
gener, després que hi 
hagués tres sentències, 
una de les quals del Tri-
bu-nal Superior de Jus-
tícia de Catalunya, que 

n'ordenava el tancament. En aquell 
moment, Peraire va anunciar que 
s'obria un període de dos mesos per 
acordar on portarien a partir d'ara 
les deixalles els municipis que utilitzen 
aquest aboca-dor. Entre les opcions 
que es van posar sobre la taula hi 
havia Lloret de Mar, Pe-dret i Mar-
zà o Vacarisses (Vallès Occidental), 
tot i que aquest és un aspecte que 
a hores d'ara encara no s'ha concre-
tat. La solució final adoptada és que 
es conti-nuarà portant els residus a 
la planta de Solius i d'allà s'enviaran 
a una plata de tractament, segura-
ment Lloret o Vacarisses depenent 
de la seva capacitat de tractament. A 
més hi ha un increment del cànon per 
entrada de tona que passa de 118 
€/Tn a 136 €/Tn pel sobrecost de 
gestió. Amb aquesta decisió l'Ajunta-
ment de Cassà preveu que les des-
peses per aquest tema pugin en uns 
60.000 €/any.

El Govern de la Generalitat 
tancarà l’abocador de Solius

El ple extraordinari del 2 de febrer va aprovar la viabilitat 
de l'estudi per la conces-sió del servei d'abastament d'ai-
gua potable a Cassà. Aquest servei que es licitarà per un 
període de 10 anys suposarà el contracte per licitació més 
gran de la legislatura i també dels darrers anys del consis-
tori, amb un import de fins a 9,2 milions d'euros.

L'estudi de la viabilitat de la concessió preveu unes in-
versions de més de 492.000 € per reformar part de la 
xarxa del clavegueram i pluvials, renovar els comptadors 
que tenen més de 15 anys d'antiguitat (que representen el 
82% del total) i la millora d'algunes instal·lacions.

Les característiques de la xarxa a Cassà, on el 45% de 
les canonades són de fibroci-ment, molt per sobre de la 
mitjana nacional que està al 20% fa que eliminar aquest 
tipus de conduccions sigui unes de les prioritats.

Aquesta concessió del servei doncs es contempla que 
sigui per l'abastament de l'ai-gua potable i també pel man-
teniment i la millora del clavegueram en un únic con-tracte.

Les inversions que l'empresa concessionària haurà de 

realitzar en els dos primers anys recullen la legalització de 
la xarxa d'abastament d'aigua potable, per complir amb 
els requisits d'emmagatzematge de productes químics, la 
reforma del clavegue-ram del carrer Cervantes, (cantona-
da amb la plaça de la Font de Can Tolosà), la im-permea-
bilització i reparació dels dos vasos del dipòsit vell d'aigua 
potable i la reno-vació dels comptadors durant el primer 
any. El segon any es preveu la reforma del clavegueram del 
carrer Pompeu Fabra i la de la xarxa de pluvials del carrer 
Perala-da.

La concessió també preveu un cànon variable de millora 
d'infraestructures hidràuli-ques del 4,25% dels ingressos, 
que s'estima que representaran uns 38.000 € anuals, 
que també es destinaran a inversions, tot i que aquest 
import pot augmentar en el procés de licitació.

L'estudi estima que la factura de l'aigua es podria veure 
reduïda fins a un 7%, cosa que es traduiria en un estalvi 
significatiu pels veïns i veïnes de Cassà.

S’aproven les bases per a la licitació del servei 
d'abastament d'aigua a Cassà
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La recollida comercial és obligatòria per a tots els comer-
ços que vulguin fer ús del servei municipal de recollida de 
residus, d’acord amb el que s’estableix a la Ordenança Ge-
neral de Residus Urbans de Cassà de la Selva i al Decret 
Legislatiu 1/2009, de 21 de juliol, pel que s’aprova el text 
refós de la llei reguladora dels residus.

Recordeu també que esteu obligats per aquestes normes 
a fer la recollida selectiva de totes les fraccions que es pu-
guin reciclar, per tant, la producció de la fracció rebuig, la 
que va al contenidor gris, 
hauria de ser mínima. 

Aquest servei no té un 
cost addicional per al co-
merç o servei, i és la ma-
nera com s’han de gestio-
nar els residus comercial 
ja que els contenidors del 
carrer són d’ús exclusiu 
per a particulars.

A continuació us deta-
llem les fraccions que es 
recullen en el sistema de 
recollida comercial i el 
detall sobre com es fa la 
recollida.
ASPECTES IMPOR-
TANTS DE FUNCIONA-
MENT:
1. La neteja dels bujols 
(contenidors de dues ro-
des) cedits per a ús co-
mercial és a càrrec del 
comerç.

D'acord amb la Resolució ACC/3687 
/2022, de 22 de novembre, per la 
qual s'actualitzen els estats de sequera 
pluviomètrica en un total de 10 unitats 
d'explotació i es declara l'alerta per se-
quera hidrològica a les unitats d'explota-
ció de l'embassament de Darnius Boa-
della, embassaments del Ter-Llobregat, 
embassaments del Ter i embassaments 
del Llobregat; I'AGÈNCIA CATALANA DE 
L'AIGUA declara l'àmbit de CASSÀ DE 
LA SELVA en ESTAT DE SEQUERA plu-
viomètrica EXTREMA i s'activa I'ESTAT 
D'ALERTA per sequera hidrològica.

Segons el Pla especial d'actuació en si-
tuació d'alerta i eventual sequera (PES), 
aprovat per l'Acord GOV/1/2020, de 
8 de gener, s'estableixen les següents 
MESURES DE RESTRICCIÓ EN EL 
CONSUM D'AIGUA:

Restriccions d'aigua en usos indus-
trials, de reg i altres activitats:
• Reducció del 25% en el consum d'ai-
gua per a reg agrícola.
• Reducció del 10% per a usos rama-
ders.

• Reducció del 5% per a usos indus-
trials.
• Reducció del 30% en usos recrea-
tius que impliquin reg i del 5% en altres 
usos recreatius.
Restriccions per a usos domèstics:
• El reg de jardins i zones verdes, tant 
de caràcter públic com particular, ha de 
fer-se en hores de mínima insolació (de 
20h a 8h) i, com a màxim, dos dies per 
setmana, amb un màxim de 450m3/
ha/mes. Es recomana el reg només 
per a la supervivència de l'arbrat.
• Es prohibeix omplir amb aigua potable 
elements d'ús estètic de l'aigua, com 
les fonts ornamentals, llacs artificials i 
altres. També es prohibeix omplir pis-
cines.
• Es prohibeix als particulars la neteja 
de carrers, vehicles, paviments, faça-
nes, terrasses i similars, utilitzant mà-
negues d'aigua.
• Es prohibeix als serveis de neteja la 
utilització d'aigua per a l'eliminació de 
pols i matèria en suspensió en l'aire.
• Les restriccions no afecten aspectes 

bàsics quotidians com el consum d'aigua 
per dutxar-se o cuinar, tot i que es re-
comana reduir-ne el consum al màxim 
possible.

Estat d'alerta per sequera a Cassà 

2. És molt important que divendres a les 9h estiguin les 
fraccions de la recollida porta a porta ben disposades a 
fora de l’establiment i en un lloc visible.

3. És molt important que la selecció sigui ben feta. Si 
hi ha residus barrejats, no ho recollirem, ja que el residu 
barrejat no l’accepten a les plantes de reciclatge.

Per qualsevol dubte, observació o aclariment, podeu 
posar-vos en contacte amb nosaltres a través del correu 

electrònic medi1@cassa.cat o el telèfon 
972460005.

Recollida de residus als comerços
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Urbanisme i Via pública

Obres de millora de la circulació a 
la rotonda del carrer Agustí

Aquests dies s'estan fent els treballs per millorar la circu-
lació a la rotonda del carrer Agustí amb el passeig Ferro-
carril, després de diverses intervencions per les obres que 
van tenir lloc al llarg de l'any passat, a càrrec del Consorci 
de les Vies Verdes, per regular el pas de la Via Verda al 
seu pas pel municipi.

En aquesta actuació -com es veu al plànol- es pintarà el 
nou traçat del carril per bicicletes que a partir d'ara farà 
la volta a la rotonda. També es repintaran els passos de 
vianants de tota la ro-tonda per incloure la confluència dels 
carrils bici en les dues direccions. A més es rebaixen els 
passos de vianants al passeig Ferrocarril, la rambla Onze 
de Setembre i al carrer Germà Agustí, es repintaran els 
senyals de trànsit d'acord amb els nous canvis i es posen 
bandes rugoses en dos punts del carrer Germà Agustí per 
reduir la velocitat. Els treballs del repintat van a càrrec del 
Consorci de les Vies Verdes. 

OBRES DE REPARACIÓ AL CARRER AVALL
A finals de gener es van realitzar els treballs de reparació 
dels panots del paviment a diferents punts del carrer Avall, 
plaça de Sant Pere i carrer Reverend Garcia. També es va 
aprofitar per posar gomes a les diferents tapes de serveis 
per evitar molèsties de soroll quan passen els vehicles.

Amb motiu d'aquestes obres (foto inferior), es va restrin-
gir la circulació al carrer durant uns dies fins que els panots 
reparats estiguessin fixats després de la seva substitució.

Educació
Jornades de portes 
obertes i activitats 

alternatives als
 centres educatius de 

Cassà de la Selva

Per tal de poder començar a prepa-
rar el període oficial de preinscripci-
ons escolars pel curs 2023-2024, 
que es desenvoluparà el proper mes 
de març pel segon cicle d’educació 
infantil, primària i secundària, us in-
formem de les jornades de portes 
obertes i activitats alternatives que 
han organitzat els centres educatius 
de Cassà de la Selva i que podeu veu-
re el quadre de la dreta:

34    Llumiguia · núm. 840 · febrer 2023 



Ajuntament / Des de la Casa de la Vila Cassà al Dia

Protecció Civil

Primera caporala a la 
Policia Local de Cassà

El passat divendres 20 de gener va prendre possessió la nova 
caporala de la Policia Local de Cassà de la Selva en un acte 
celebrat a la Sala de Plens de l'Ajuntament.

És la primera vegada que es nomena una dona per a aquest 
càrrec al nostre muni-cipi, el percentatge de dones als coman-
daments policials encara no arriba a la pari-tat a les nostres 
comarques, com en molts altres sectors de la societat, però 
sens dubte és positiu tenir un referent femení per a les prope-
res generacions.

El nomenament de caporala és el resultat del procés selectiu 
per promoció interna que ha portat a terme l'àrea de Governa-
ció amb la finalitat de completar el quadre operatiu de la Policia 
Local, maximitzar la capacitat operativa i dels recursos. En to-
tal, són quatre els caporals del cos, comandats per un sergent 
i un sotsinspector. Ha presidit l'acte l'alcalde de Cassà, Robert 
Mundet, amb el regidor de Governació, Ma-rià Montsunyer i 
els comandaments de la Policia Local, el sotsinspector, Alfons 
Serrano i el sergent, Josep M. Lara (a la foto de la dreta).

A l'acte de possessió va quedar palesa la vocació del servei 
als ciutadans de la nostra Policia i el seu esforç en la seva adap-
tació a les necessitats de seguretat i convivència ciutadana.

ES RESTRINGEIX EL PAS DE CA-
MIONS A L'ACCÉS A CASSÀ PER 
LA C-250A
A principis de febrer s'ha instal·lat la 
nova senyalització que indica que la 
circulació de camions està prohibida 
a l'accés a Cassà per la carretera 
C-250a, que és la incorporació des 
de la carretera C-65 entrant per la 
Inecsa. Els vehicles de les empreses 
de la zona poden continuant utilitzant 
aquesta entrada , ja que no es restrin-
geix als veïns.

Els camions i furgonetes hauran 
d'entrar per la rotonda dels Taps cap 
al polígon, evitant així la C-250a, que 
és a més una via compartida amb el 
carril bici de les Vies Verdes. Aquesta 
mesura vol reduir el risc d'accident i 
descongestionar aquesta via de doble 
sentit. Es pretén controlar l'afluència 
de vehicles en aquesta via i unificar 

l'entrada de trànsit pesat per l'entra-
da més propera al polígon que és la 
incorporació de la C-65 per la rotonda 
dels Taps.

Aquesta prohibició ha entrat en vi-
gor aquest febrer i així ho indiquen els 
senyals que s'han instal·lat als acces-
sos a Cassà per la C-65.

Biblioteca
15 municipis i el Servei Comarcal 
de Català  formem part del projec-

te “Al Gironès Llegim”

Al Gironès Llegim és un projecte que reuneix les activitats 
de difusió de la lectura des del 3 de febrer fins al dia abans 
de la Diada de Sant Jordi. En la programació hi trobareu 
un munt de propostes gratuïtes i obertes a tothom, les 
quals, setmana a setmana, us conviden a gaudir de la lec-
tura. A Cassà trobareu les activitats a l’agenda de la Biblio-
teca Municipal i als fulletons on hi ha totes les activitats de 
la comarca del Gironès.
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Ciutadania / Serveis Socials 

A partir del 7 de febrer, es va obrir un període de tren-
ta dies hàbils per a fer les sol·licituds de lloguer social a 
Cassà. Es tracta de dos habitatges que formen part de la 
borsa de lloguer social amb els preus regulats, destinats 
a famílies i persones residents a Cassà amb necessitats 
d'habitatge. 

Les bases per accedir a aquests habitatges contemplen 
els ingressos mínims i mà-xims de les famílies, si tenen fills 
a càrrec a més de contemplar les situacions de dependèn-
cia o les circumstàncies d'assetjament immobiliari entre 
altres. Aquesta és la taula de preus i els barems d'ingres-
sos mínims i màxims anuals dels candidats:

PROCEDIMENT QUE REGULA L'ACCÉS A L'HABITAT-
GE DE LLOGUER SOCIAL
La persona que vulgui participar en el procediment d’adjudica-
ció d’habitatges haurà de presentar una sol·licitud que podrà 
de ser lliurada a l’Oficina d’Atenció Ciutada-na de l’Ajuntament 
de Cassà de la Selva a través del Registre General, o bé 
presen-tada per mitjans telemàtics a la seu electrònica.

La documentació es presentarà amb la sol·licitud en model 
normalitzat.

Documentació relativa a les circumstàncies personals de la 
unitat de convivència:

• NIF, NIE o Passaport de tots els membres de la unitat de 
convivència obligats le-galment a tenir-ho, amb el correspo-
nent permís de residència vigent.

• Llibre de família o document que el substitueixi.
• En el cas de violència de gènere, documentació que ho 

acrediti segons Llei 5/2008,d e 24 d’abril.
• En cas de família monoparental, el carnet de família mo-

noparental. En el cas que aquesta sigui resultant d'un divorci 
o separació, també en el cas d’unió estable de parella, sen-
tència de divorci o separació. • En cas d’acolliment, docu-
ment acredita-tiu.

• En cas de família nombrosa, títol de família nombrosa.
• En el cas de malaltia greu, informe mèdic acreditatiu.
• Si s'escau, certificats de discapacitat i/o mobilitat reduï-

da i/o grau de dependència de qualsevol dels membres de la 
unitat de convivència

Documentació acreditativa dels ingressos i situació laboral 
de totes les persones en edat laboral:

• Informe de vida laboral emès per la Tresoreria general de 
la seguretat social actu-alitzada de tots els membres de la 
família majors de 16 anys.

• Contracte de treball i nòmines dels darrers 3 mesos de 
tots els membres de la fa-mília en actiu, així com carta de 
finalització de contracte i/o acomiadament de la darrera fei-
na en cas de trobar-se en situació d'atur el/la sol·licitant i de 
totes les persones en edat laboral que hi conviuen.

• Certificat o certificats que acreditin la percepció d'una 

S'obre el període per fer la sol·licitud 
d'habitatge de lloguer social

pensió emesos per l'INSS, en cas que la persona sol·licitant 
o algun membre de la unitat de convivència sigui pensionista 
o, en el seu cas, certificat negatiu.

• Certificat de pensions, ajuts o prestacions públiques 
emès per l'organisme corres-ponent de la seguretat social 
o, en el seu cas, certificat de prestacions socials emès per 
Benestar i família.

• En el cas d'unitat de familiars que es troben separades 
o divorciades, hauran d'acreditar la separació o divorci amb 
auto de mesures provisionals, sentència i/o acord ratificat 
judicialment.

• En el cas de presència de menors, s'acreditarà el co-
brament/pagament de les pen-sions compensatòries d'ali-
ments, o en el seu defecte, la reclamació judicial per fer-ne 
efectiva l'obligació.

• Extractes bancaris (12 últims mesos) de tots el comptes 
dels que siguin titulars qualsevol dels membres de la unitat 
de convivència majors de 16 anys i amb de-claració jurada.

• Demanda d'ocupació en cas de trobar-se sense feina. Ins-
cripció en el Servei d’Ocupació o carta finalització contracte 
o acomiadament.

• En el cas, de treballadors per compte pròpia (autònoms), 
última liquidació trimestral IRPF e IVA/butlletí cotització SS, i 
declaració anual IVA

• Declaració jurada d'ingressos reals, en model normalit-
zat, conforme no es reben més ingressos dels declarats

A més s'han de presentar aquestes declaracions respon-
sables:

Declaració responsable de no disposar de recursos socials 
ni econòmics suficients en comptes corrents o d’altres dipò-
sits anàlegs a entitats financeres per accedir a un habitatge 
del mercat privat, ja sigui en propietat o en lloguer, així com 
impossibi-litat d’accedir a un altre servei residencial públic.

Declaració responsable en model normalitzat on s’inclouran 
diferents conceptes, i que autoritza expressament l’Adminis-
tració municipal per obtenir qualsevol tipus d’informació que 
pugui ser en poder seu o sol·licitar a altres Administracions.

Per a més informació podeu dirigir-vos a l'Oficina d'Habitat-
ge Municipal ubicada al carrer Enric Coris núm. 11 (L'Escor-
xador). Horari: dilluns, dimecres i divendres de 9 a 14 h. El 
telèfon de l'oficina és el 621 25 68 90.

ACTES PEL DIA DE 
LA DONA 8M
Dimarts dia 8 de març 
comencen els actes en 
motiu del Dia Internaci-
onal de la Dona,  amb 
la lectura del manifest, 
que tindrà lloc a les 12 
h davant l'ajuntament.

El diumenge 12 de 
març es programaran 
més activitats amb mo-
tiu del dia de la dona, la 
Montse Baró presenta-
rà els Contes Violeta, 
l’Anna Polo participarà amb un monòleg i comptarem amb la 
música de la formació “Elle” amb la Nuri Mancebo i la Karla 
Aguilar. A més també hi haurà tallers infantils i un vermut per 
les assistents.
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Cultura

Hem encetat nova temporada, la nova 
programació dels actes culturals a Cas-
sà del gener al maig. En aquesta edició 
recuperem el cicle del Jazzà que ens 
acosta a l'uni-vers musical amb una 
conversa propera amb els músics des-
prés de cada concert, una oportunitat 
pels amants d'aquest gènere per gau-
dir del jazz en directe.

La música és protagonista també a 
la Setmana de la Música, que enguany 
serà al març i que ens farà retrobar 
l'Alidé Sans, un descobriment que va 
portar el Càntut i va fer aixecar el públic 
de la Sala Centre Recreatiu. La Jove Or-
questra de Cas-sà presentarà un pro-
grama eclèctic amb un recull de música 
que va des del barroc fins a clàssics 
del rock.

La MACCA aquest any ens ha por-
tat la temàtica dels videojocs, el primer 
cap de set-mana de febrer. El Cineclub 
Vuitimig també ens acostarà al cinema 
del Cicle Gaudí els diumenges i del ci-
nema infantil els dissabtes a la Sala del 
Centre Recreatiu.

Aquesta temporada també podrem 
gaudir de les Nits de la Coma, un diven-
dres al mes, a l'auditori de la Sala Galà. 
El programa del cafè teatre és una cita 
amb l'espec-tacle teatral en petit for-
mat per gaudir-ho de prop!

Aquesta temporada també podrem 
gaudir de les Nits de la Coma, un diven-
dres al mes, a l’Espai del Casal. El pro-
grama del cafè teatre és una cita amb 
l'espectacle tea-tral en petit format per 
gaudir-ho de prop!

El Grup de Teatre Cassanenc progra-
ma la Mort accidental d'un anarquista 
amb la col·laboració de l'Oncolliga, i la 
Dramàtica Centre Catòlic Olot ens por-
tarà la Història del Zoo, dues propostes 
de teatre amateur.

Com sempre els lletraferits podrem 
pendre els Vermuts o les Llimonades 
de lletres, per gaudir de la lectura i 
conèixer de prop els seus protagonis-
tes, aquesta temporada els misteris 
del Crims passaran pels vermuts de la 
mà de dues periodistes del pro-grama. 
A més la Biblioteca programa diferents 
clubs de lectura per a grans i petits.

La primavera culminarà amb la Festa 
Literària i el Correlletres, dues cites in-
eludibles pels amants de les lletres que 
atrau escriptors i escriptores de tot el 
territori català.

Aquest any, celebrem els vint anys del 
Centre Cultural Sala Galà, i com sem-
pre hi trobareu tallers artístics i una 
varietat de propostes per gaudir de la 
cultura a Cassà.

Navegueu per les pàgines d'aquest 

diari, segur que hi trobareu la proposta 
que us farà assaborir la cultura!

Podeu fer les vostres reserves  a cas-
sacultura.cat

ESCENARIS 2023
Aquesta és la dinovena edició d’Escena-
ris, un projecte que us presenta cada 
any tota la programació teatral del Gi-
ronès de gener a juny. Amb el suport 
del Consell Comarcal del Gironès i de 
la Diputació de Girona, en formen part 
dinou progra-madors de teatre profes-
sionals de disset municipis de la comar-
ca, entre els quals trobem des de tea-
tres urbans de projecció nacional fins 
a petits programadors locals de pobles 
de pocs habitants. Tots ells formen, 
després de dinou edicions, una densa 
xarxa que protegeix la cultura, que en-
forteix el teatre i que té cura del seu 
públic. Una xarxa diversa en dimensi-
ons i projectes, però que junta suposa 
l’agenda teatral més gran del país. 

Escenaris es fa visible amb una car-
tellera conjunta que us arribarà en 
format digital i en paper per múltiples 
canals de comunicació, però el projec-
te global és molt més que això, ja que 
també compta amb eines que el públic 
no veu però que són molt necessàries 
per enfortir la programació dels ajun-

taments i dinamit-zar el sector teatral: 
ajuts a la programació, assessorament 
i suport per als pro-gramadors més 
petits, projectes de dinamització de pú-
blic, elements unificats de difusió, entre 

d’altres recursos. A banda, 
la coordinació intermunicipal 
evita coin-cidències entre 
teatres veïns, permet com-
partir informació entre els 
programa-dors i facilita la 
mobilitat dels espectadors. 

En definitiva, us presen-
tem una cartellera unificada 
que enguany compta amb 
134 obres de teatre i amb 
un total de 169 represen-
tacions, per convidar-vos, 
un any més, a gaudir de la 

cultura per tots els racons del Gironès. 
Els escenaris d’Escenaris us espe-

ren!

27 CURTS PRESENTATS AL 
19È CORRECURTS, DE NOU 
L'ACTE MÉS MULTITUDINARI 
DE LA MACCA
Una senzilla però enginyosa i diverti-
da història creada per un sol actor 
i director, Paul Chris Jones, ha gua-
nyat el primer premi de la dinovena 
edició del Correcurts, el concurs de 
curtmetratges ràpids de la Mostra 
d’Animació i Curtmetratges de Cas-
sà (MACCA). En aquesta edició s’han 
presentat un total de 27 treballs que 
havien de tenir com a element central 
un pot de sabó o detergent. 

La projecció dels curtmetratges i 
l’entrega de premis s’ha fet en format 
hí-brid, amb una cerimònia oberta a 
tot el públic i la seva retransmissió 
en streaming pels canals del Cineclub 
Vuitimig i l’ajuntament de Cassà, que 
ha tingut molt bona acollida.

Encetem nova temporada cultural
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Promoció Econòmica

El Programa Referent d'Ocupació Ju-
venil és un programa subvencionat pel 
Ser-vei d’Ocupació de Catalunya (SOC) 
de la Generalitat de Catalunya amb el 
suport i cofinançament de la Iniciativa 
d'Ocupació Juvenil del Fons Social Eu-
ropeu. Aquest programa gestionat pel 
Consell Comarcal del Gironès, a Cas-
sà de la Sel-va s’implementa conjunta-
ment des de les àrees de Promoció 
Econòmica i Joven-tut. 

És un programa adreçat a joves de 
16 a 29 anys del municipi que neces-
sitin su-port, informació o acompa-
nyament en l'àmbit laboral, formatiu 
i/o professional. Es posa el focus 
d'atenció sobretot en el col·lectiu de 

joves que no està ni estudiant ni tre-
ballant, tot i ser un servei obert a tota 
la població jove. El servei a Cassà de 
la Selva s’ofereix els dimecres a can 
Trinxeria de 9 a 14 h.

S’han interessat per aquest servei 
67 persones joves de Cassà però fi-
nalment per  diverses causes (han 
trobat feina abans, han iniciat un 
curs, entre d’altres), s’han atès un to-
tal de 47 persones. La proporció de 
nois i noies és gairebé del 50%. La 
mitjana d’edat de les persones ateses 
és de 25,5 anys. 

El nivell d’estudis predominant de 
les persones joves de Cassà ateses 
al servei són els estudis secundaris 

(ESO), seguides de persones que no 
han finalitzat la ESO o bé persones 
sense estudis. 

Durant l’any 2022 s’han realitzat 
72 sessions d’atenció directe (tutori-
es amb les persones joves) ja siguin 
presencials o en línia. Des del servei, 
a través de la tècnica referent d’ocu-
pació juvenil, es trameten els currícu-
lums de les persones joves ateses al 
servei a les ofertes de feina que es 
gestionen des de la  Borsa de treball 
municipal de Cassà – Es-pai Feina. 
Destacar que s’han inserit laboral-
ment 16 persones ateses durant l’any 
2022. 

Conveni amb l’escola de formació 
professional de socorrisme

A finals de gener es va signar un conveni amb l'escola de 
formació professional de socorrisme, que col·labora amb 
el programa de formació professional ocupa-cional dual, 
del Servei Públic d'Ocupació de Catalunya.

Amb aquest acord tindrem 2 estudiants de pràctiques 
de socorrisme que assisti-ran a la piscina 3 hores diàries 
a fer les pràctiques, un dels alumnes és de Cassà i l'altra 
de S'Agaró. 

Quan acabin les pràctiques de socorrisme hi ha la pos-
sibilitat de contractar-los per la piscina d'estiu i llavors, un 
cop passada la temporada d'estiu, els dos alumnes faran 
els cursos per monitors d'activitats aquàtiques (cursets 
de natació) i també els tindrem de pràctiques a la pisci-
na fins al febrer del 2024.  Ja fa anys que la piscina és 
un centre col·laborador amb cicles d'activitats esportives, 
espe-cialment amb els instituts Pere Alsius, de Banyoles 
i Rocagrossa, de Lloret de Mar, en l'actualitat tenim un 
alumne, de Caldes que està fent pràctiques duals remu-
nerades provinents de l'Institut Pere Alsius, de Banyoles, 
amb una valoració molt positiva.

Esports

El Programa Referent d’Ocupació 
Juvenil ha atès 47 joves el 2022
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La nova edició del Senderisme Guiat 
al Gironès 2023 arrenca amb 11 
sortides fins al juny incloent Cassà

El Consell Comarcal del Gironès ha publicat la programació 
de la primera meitat de l’any on s’inclouen 11 sortides per 
la comarca repartides al llarg dels pròxims mesos d’hivern 
i primavera.

Després de 14 edicions, el programa “Mou-te: Sende-
risme Guiat al Gironès” im-pulsat per l’Àrea de Turisme del 
Consell Comarcal del Gironès s’ha convertit en una activi-
tat molt consolidada en el territori, amb un públic fidel i que 
cada any atrau més adeptes.

La programació per aquest primer semestre inclou 11 
sortides entre febrer i juny. La primera sortida de l'any es 
farà el pròxim diumenge 12 de febrer amb una pu-jada 
fins al Castell de Sant Miquel, a Girona. Després d’aquesta 
li seguiran una desena més de sortides als municipis de 
Sant Martí de Llémena, Sant Julià de Ramis, Sant Gregori, 
Aiguaviva, Salt, Fornells de la Selva, Llambilles, Bordils i 
Cassà de la Selva.

Totes aquestes sortides es faran sempre amb un guia de 
natura que acompanya-rà al participant en la descoberta 
del nostre patrimoni natural. D’aquesta manera el progra-
ma vol apostar per la sostenibilitat com a valor afegit amb 
un guiatge de qualitat capaç de transmetre també els va-
lors de coneixement i respecte del medi ambient. 

Com a novetat aquest primer semestre s’han programat 
dues noves rutes. Una és la sortida Muntanya de Sant 
Grau a Sant Gregori, que es farà el 23 de març i serà de 
dificultat més alta. L’altra nova ruta és Entorns de Fornells 
de la Selva, de dificultat baixa, que es farà el 30 d’abril.

No fallen tampoc sortides tan emblemàtiques com la del 
Volcà de la Crosa, que pot presumir de tenir el cràter més 

ample de la península, o la sortida ornitològica Ciutat dels 
quatre rius on es convida el participant a observar, amb 
l’ajuda de prismàtics, les diferents espècies d’ocells que 
habiten a les ribes dels rius de Gi-rona.

La gran majoria de sortides són aptes per a tots els pú-
blics i tenen una durada de 3 hores aproximadament, tot i 
que pot variar en funció de la distància i el ritme del grup. 

El sistema d’inscripció serà el mateix que l’any passat i 
les inscripcions per cada sortida s'obriran 8 dies abans, a 
partir del dissabte anterior. Per inscriure’s cal fer reserva 
al telèfon 972 011 669 o per correu a turisme@girones.
cat i esperar con-firmació. El preu és de 4 € per persona 
excepte per menors de 12 anys que és gratuït. L’afora-
ment és limitat.

El guiatge de les sortides anirà a càrrec de l'empresa 
SORBUS.

Podeu consultar tota la programació del primer semes-
tre al web de l’Àrea de Tu-risme www.turismegirones.cat. 
Pel que fa a les sortides del segon semestre, aquestes 
tindran lloc entre els mesos de setembre i desembre i la 
programació es publicarà a l’estiu.
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Biblioteca 
Recomanacions

ADULTS
Junil a les terres dels 
bàrbars, de Joan-Lluís Llu-
ís, editat per Club Editor
és una novel·la d’aventures 
que ens situa ara fa dos 
mil anys en unes terres de 
l’Imperi Romà. Ens trobem 
amb una societat misògina, 
amb esclaus i amb Ovidi, el 
gran autor clàssic, com a 
rerefons de la història.
Junil fuig amb tres esclaus 
a la recerca d’un territori 
on no imperi la barbàrie i 
on no existeixi l’esclavitud, un viatge d’alliberament i de su-
pervivència que no estarà mancat de dificultats i perills: la 
necessitat de trobar menjar, la desconfiança amb els des-
coneguts que s’aniran trobant al llarg de la seva travessa, 
les dificultats per fer-se entendre, etc.
Joan-Lluís Lluís ens explica aquesta història d’una manera 
poètica i amb una prosa molt refinada, sense pretensions 
i que posa en valor l’amor profund a la literatura, a la tra-
dició oral i als contes.  

CÒMIC
Hierba de Keum Suk Gendry-Kim, editat per Reservoir 
Books
Aquesta novel·la gràfica ens explica la tragèdia de les es-
claves sexuals de l’exèrcit japonès.
Keum Suk Gendry-Kim recull en aquest volum la memò-

ria de Lee Ok-Sun, una noia core-
ana que va ser explotada durant la 
guerra del Pacífic. Va passar tota 
la seva joventut en una “estació de 
consol” i la seva vellesa a la “casa 
del compartir”, una llar on vivia al 
costat d’altres víctimes d’aquella 
barbàrie.
La vida de Lee Ok-Sun va ser ter-
rible. Provinent d’una família molt 
pobra, els seus pares la van donar 
en adopció amb l’objectiu que tingu-
és més possibilitats, però els seus 
nous pares (o amos, més ben dit) la 
van obligar a treballar nit i dia, sen-
se parar. Els anys van anar passant 
fins que va arribar a les anomena-

des “cases de consol”, un lloc on les noies eren apallis-
sades, violades, patien intents de suïcidi, embarassos no 
desitjats i greus malalties de transmissió sexual.
En el còmic la violència física no és explícita i l’autora 
s’apropa a aquesta realitat amb molta delicadesa i res-
pecte per les víctimes. Malgrat que és una lectura molt 
dolorosa, que incomoda, fa sentir molta ràbia i costa una 
mica de digerir, també és una història de superació i de 
supervivència. Lee OK-Sun i totes les dones que van patir 
aquesta barbàrie, a dia d’avui encara reclamen un perdó 
per part del govern del Japó, amb l’objectiu de recuperar 
la seva dignitat com a éssers humans.
Una novel·la gràfica que ha guanyat nombrosos premis i ha 
estat considerada com la millor de l’any 2022 per mitjans 
de comunicació com The New York Times, The Guardian o 
Los Angeles Times.
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El més de gener vam realitzar una doble sessió de l’hora 
del conte, amb l’Agnès Marginet, nutricionista de l’ABS de 
Cassà de la Selva. A partir del llibre “La fruita és meva” es 
va crear un espai de lectura, taller i tertúlia sobre l’alimen-
tació, per tal de promoure el benestar i els hàbits saluda-
bles dels infants i les seves famílies. 

El dia 23 de gener, Oriol Estrada, especialista en Manga, 
va fer una formació adreçada a mestres, professors i pro-
fessionals de la literatura infantil i juvenil. Amb el títol “Man-
ga: manual d’instruccions”, va explicar què és exactament 
el manga, quins són aquells termes que necessitem per 
conèixer per entendre’l i va repassar alguns dels títols més 
populars d’ara i de sempre. Una formació molt enriquidora 
i interessant. 

El dia 28, el Vermut de Lletres va tenir com a convidada 
l’Associació la Capsa de records, que va presentar el conte 
Bona nit, petit estel, d’Anna Marsal i Eli Serra. El projecte 
neix de la necessitat per explicar als infants la mort d’un 
germanet o germaneta durant la gestació o al cap de poc 
de néixer. Es tracta d’un conte on el protagonista crea un 
imaginari junt amb els pares i avis amb l’objectiu de cercar 
i finalment trobar el seu estel particular.

El dia 3 de febrer, en col·laboració amb la MACCA 2023, 
vam fer una sessió d’hora del conte molt particular, Chomón 
per a la mainada, a càrrec d’Artur Díaz. Es van projectar 
vuit curtmetratges de gènere fantàstic del cinema mut, 
acompanyats de narració en directe.

Del 7 al 21 febrer hem tingut a la biblioteca l’exposició 
“Gabriel Ferrater. Llegir tota la vida”. Ideada per Jordi Cor-
nudella, comissari de l'Any Gabriel Ferrater, i dissenyada 

Biblioteca 

GUANYADORES DEL BIBLIOREPTE
Aquest mes hem sortejat un premi entre tots els partici-
pants del bibliorepte 2022. Les guanyadores han estat 
la Marta Besalú i la Violeta Batchelli. Enhorabona a totes 
dues! Tots els participants van rebre també un obsequi, 
una xapa il·lustrada i un punt de llibre personalitzat. Moltes 
gràcies a tots per participar-hi i endavant amb el bibliorep-
te 2023.

CLUB DE LECTURA FAMILIAR
El dia 21 de gener,  els membres del club de lectura fa-
miliar van poder conèixer de prop l'editorial Zahori Books. 
Mireia Trius, la directora de l'editorial, i Pedro Alcalde, el 
traductor del llibre "El viatge de les paraules" ens van con-
vidat a entendre millor les nostres arrels, la nostra cultura, 
i ens van donar eines per deduir mots que no coneixíem i 
enriquir així el nostre vocabulari. 

per Jordi Romero. Amb la lectura com a eix vertebra-
dor, la mostra repassa les diferents etapes vitals i intel-
lectuals de l'autor: un resum de la seva vida i la seva 
relació amb les matemàtiques, l’art, el món editorial, la 
poesia, la lingüística i la docència. L'exposició ha estat 
produïda per la Institució de les Lletres Catalanes, amb la 
col·laboració del Servei de Biblioteques de la Generalitat 
de Catalunya.

I com cada mes no han faltat les visites escolars (foto 
superior). Aquestes últimes setmanes ens han visitat els 
alumnes d’I4, 1r, 3r i 5è de l’escola Puig d’Arques. Amb 
ells hem fet tallers, hem explicat contes, hem jugat amb 
les paraules i no hem deixat d’explicar-los el funcionament 
de la biblioteca i tot el que aquesta els ofereix.

Un mes amb molta 
activitat
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Escola d'Art Josep Lloveras

Segons el diccionari, l’alfabet és el 
conjunt de les lletres emprades en 
l’escriptura d’un llenguatge i un mot 
compost de les dues primeres lletres 
de l’alfabet grec, alfa i beta que en 
grec no tenen cap significació, però 
en les llengües semítiques volen dir 
'bou' i 'casa'.

La història ens explica que els inven-
tors de l’alfabet, van ser els els fenicis 
assentant un procés que van iniciar 
els sumeris a Mesopotàmia fa uns 
cinc-mil anys. El seu origen era una 
escriptura que es representava mit-
jançant una gran quantitat de dibuixos 
fins que van arribar a la síntesi que 
els portà a una escriptura composada 
per trenta signes fonètics. 

L'adaptació fenícia de l'alfabet va 
ser extremadament exitosa -degut en 
part a la seva naturalesa fonètica-, 
adaptant-se amb variants al llarg del 
mar Mediterrani des del segle IX a. de 
C., i donant lloc principalment a l'alfa-
bet grec, l'etrusc, els alfabets anatolis 
i els signaris paleohispànics.

Volíem repassar una mica la histò-
ria per situar-nos, però sobretot per 
mostrar el paral·lelisme existent entre 
l’origen de les grafies, la creativitat i 
la necessitat d’expressar-nos que ens 
ha portat a ser part activa del projec-
te Diversos.

Com molts de vosaltres ja deveu 
saber, enguany a Cassà s’implemen-
ta aquest projecte amb l’objectiu de 
donar a conèixer la diversitat lingüísti-
ca i cultural del poble, i que desplega 
una gran quantitat d’actes i activitats 
vinculades a la llengua, el català com 
element vehicular i com a gran motor 
per arribar, aprendre i compartir amb 
tothom, sigui quina sigui la seva pro-
cedència.

Com us dèiem, desde l’Escola 
d’Art també participem activament 
d’aquest projecte: Amb el taller d’Art 

i Lletres per a persones nouvingudes 
des que va arrencar el curs i que vam 
finalitzar el desembre passat. Saltant 
de l’aula a l’escenari el dia 21 a la Sala 
Centre Recreatiu durant l’acte del Dia 
de la Llengua Materna on acompanya-
rem i donarem la visió més plàstica 
a la lectura de textos que persones 
de diferents orígens, faran amb la 
seva llengua materna i mensualment, 
i també creant la coberta de l’agenda 
d’activitats de Cassà. 

Com que tothom hi està convidat a 
participar, els nostres professors amb 
els alumnes de tapís, joieria, dibuix i 
pintura per a infants i joves no hi podi-
en faltar i s’hi han sumat enllestint la 
creació d’abecedaris realitzats en ca-
dascuna de les seves disciplines que 
seran posteriorment exposats sobre 
plafons mòbils durant el mes d’abril.

Finalment, i també al bell mig de la 
primavera, tenim programat un taller 
familiar de lettering per a infants i un 
altre per adults el matí del 19 d’abril. 

Parlem de diversitat, d’art i lletres

Ho fem convençudes i convençuts 
que la pluralitat cultural no pot fer al-
tra cosa que enriquir-nos i fer-nos una 
mica més “humans” i responsables. 
Ens agradarà molt compartir totes 
aquestes activitats amb vosaltres! 

Marta Carreté / Coordinadora de l’Esco-
la d’Art Josep Lloveras

Cassà al dia Ajuntament / Àrea de Cultura
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Meteorològiques

GENER 2023
Temperatures:
Mitjana del mes: 5,94º C  La mit-

jana de gener  de Cassà és de 7,17º 
(- 1,23º)

Màxima absoluta: 18,5º el dia 14 
quan faltaven 2 minuts per les tres 
de la tarda

Mínima absoluta:  - 5º el dia 30 a 
les 7 del matí menys 2 minuts

Mitjana de les màximes: 13,58 ºC
Mitjana de les mínimes: - 0,1 ºC
La temperatura ha baixat de 0º 

tretze dies: el 6, el 14, del 18 al 23, 
del 25 al 27, el 29 i el 31.

Pluges: Tres dies amb precipitació 
significativa:

Dia 15, 7,8 l; dia 24, 5,3 l (aigua/
neu); dia 25, 1,1 l.

Precipitació total: 15 litres (la mitjana 
global de tots els mesos de gener és de 
51,72 litres)

Vent dominant:  Gregal (NNE) en 15 
dies. Ràfega més forta de vent: 38,5 
km/h de NNE (Gregal) el dia 20 a les 7 
i un minut del matí. 

(Dates tretes del Meteocat)

GENER FRED SEC, AMB UNA 
MICA D’AIGUA/NEU
Després d’un desembre molt suau, al 
gener ha arribat l’hivern, sobretot a la 
segona meitat del mes, amb glaçades 
que han arribat a 5 sota zero. Com 
l’any passat, la setmana dels barbuts 
ha fet honor a la seva fama.  

Pel que fa a les precipitacions, han 
continuat amb la gran sequera que 
anem acumulant. En tres dies han cai-
gut 15 litres. No arriba al 30 % del que 
és habitual. Destaquem l’aigua/neu del 
dia 24.

Es poden seguir les dades meteoro-
lògiques en directe a l'observatori de 
l'Ajuntament. L'enllaç és:  cassa.cat/
meteo/

Policia Local

ACCIDENTS MES DE GENER DE 2023

Accidentes amb danys materials:
Dia 14: C/ la Via – Vehicles implicats: BMW i Mercedes C220.

Dia 14: C-65 –Vehicles implicats: Ford Ka.

Dia 16: C/ Bonavista. Vehicles implicats: Camió Scania.

Dia 19: C/ Molí. Vehicles implicats: Mercedes Benz 122.

Dia 24: C-250a. Vehicles implicats: Ford Focus i Range Rover.

Dia 26: Psg. Ferrocarril. Vehicles implicats: Honda Jazz i Nissan Cabs-
tar.

Dia 28: C/ Marina. Vehicles implicats: Citroen C4 I bmw S5 .

Accidents amb ferits

Dia 09: Vt. Llebrers de Dalt. Vehicles implicats: Motocicleta Honda 
SGX.

Dia 20: Psg. Vilaret. Vehicles implicats: Motocicleta Yamaha YP.

Meteorològiques / Policia Local Cassà al dia
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En la mort de Joan Carrera  Triola (*)

Avi, besavi, Els nets i besnets voldríem 
resumir amb quatre ratlles tot l’amor 
que ens has transmès... però és difícil 
d’escriure amb un petit text tot el que 
volem expressar. Aquestes paraules es-
tan embolcallades de les nostres emo-
cions, dels nostres sentiments.

La vida consta de moments, bons 
moments que valen la pena recordar i 
que fan que tot tingui sentit.

Tots hem posat el nostre granet de 
sorra i et volem dir:

Com començar aquest escrit, si el 
qui feia uns escrits preciosos per a tot-
hom eres tu. Amb la teva escriptura, 
aquella d’abans que ara ja no s’ensenya 
i que tots tenim escrits guardats com a 
petits tresors. 

La teva presència sempre amable 
i seriosa però alhora aquell somriu-
re sota el bigoti refinat i sempre ben 
posat. El teu somriure parlava sense 
paraules, ens transmetia tot l’amor. El 
contacte amb la teva mà ja ho deia tot i 
que fines i delicades que eren.

Els records amb el teatre són molts. 
Com a espectadors, anàvem a les 
obres que representaves i ens deixaves 
ben parats amb les interpretacions tant 
de riure com de plorar ho sabies fer 
molt i molt bé. 

Els moments viscuts en el camp nou, 
aquell partit que vas portar amb un dels 
teus nets i el vas fer el nen més feliç del 
món, ja que és tant del Barça com tu. 

I un Gamper que éreu quatre generaci-
ons de Carrera, allà mirant i gaudint de 
moments irrepetibles.

El dia que es votava pel referèndum 
i tu orgullós d’haver pogut votar i a la 
sortida trobar-te que la gent t’aplaudia 
i t’obrien el pas, l'emoció d’aquell mo-
ment va ser immensa.

Els dinars familiars, que sempre amb 
tanta il·lusió organitzàveu amb la Pepi i 
que tots en gaudíem, fent que la unió 
fos molt forta i sempre amb el respecte 
i l’ajuda i per davant, sempre has sigut 
un bon líder familiar, el patriarca. Sen-
se massa paraules i amb gran virtut i 
encert has aconseguit fer una gran fa-
mília.

Can Serreta, quan  la Pepi et de-
manava si volies anar a can Serreta, 
ja et posaves dret i estaves a punt de 
marxa. I amb els avis Serreta i tots els 
que rondàvem sovint per allà passàvem 
unes tardes ben distretes. I quan vas 
saber que Can Serreta es quedava a la 
família, la cara se’t va il·luminar i vam 
poder continuar fent molts bons esmor-
zars i petant la xerrada, sempre men-
tre la Pepi s’escapolia i anava a buscar 
un fruit o un altre entre els arbres.

Els besnets també han creat els seus 
records al teu cantó, un recorda com 
li ensenyaves a  cordar-se les bambes, 
un altre recorda que cada vegada que 
hi anaves a dinar li portaves un ou “kin-
der” i el feies molt feliç. I quan anaves a 

veure els espectacles que feien a l’esco-
la i ells contents de tenir al besavi entre 
el públic.

Un besnet va fer un poema per l’es-
cola i diu així: 

Hola, besavi Joan que et trobis bé 
si us plau que no moris perquè si no, 

ploraré.
Abans feies teatre i ara estàs asse-

gut eres insuperable mira tu com has 
canviat.

Ets soci del Barça la teva gran pas-
sió tota la temporada segueixes amb 

afició.
I les petites  recordaran al besavi 

amb la ferideta del cap que no es volia 
curar i una li deia que semblava un indi. 
El recordaran a la seva butaca i amb el 
seu bastó. I l’amabilitat amb la qual els 
tractava. 

La vida ens posa a davant persones, 
totes elles estan aquí per ensenyar-nos 
alguna cosa. 

I no podem acabar el nostre escrit 
sense fer una menció molt especial a 
la Pepi, Pepita, iaia, besàvia. Avi, ella 
ens cuidarà i no et preocupis que nos-
altres a ella també. Pepi, gràcies per 
tant amor.

Avi, ens has ajudat, ens has cuidat i 
ens has estimat. Ets una gran persona 
i et trobarem molt a faltar. Avi Joan no 
marxaràs mai mentre et tinguem a la 
nostra memòria, estàs al nostre costat 
i en els nostres cors.

En record al 
nostre pare

Si la paraula fes oblidar la tristesa, si la 
llàgrima ofegués el sentiment, si l'abra-
çada t'omplis de fortalesa, l'home ho 
podria tot humanament.

Per això, avui la pena ens aclapara, 
perquè la mort ens ha arrencat un 
tros de cor, s'ha emportat al nostre 
pare i no trobem res al món que curi 
aquesta buidor.

El pare durant molts anys va ser 
col·laborador de la revista cassanenca 
Lllumiguia, també va ser corresponsal 
esportiu els anys 60 i 70 dels diaris de 
Barcelona el LEAN i DICEN...

Va ser durant molts anys d'Acció 
Catòlica, ajudant a la gent necessitada 
del poble de Cassà de la Selva.

Ara alçarem la mirada per imagi-
nar-te arribant al cel, i quan arribis, dona una abraçada a la 
nostra mare Rosa i als teus pares i els nostres avis, la Lola 
i en Pere i a l'Eduard, el nostre germanet, i a tots els éssers 
estimats que t’estan esperant.

Pare: Sabíem que havia d'arribar aquest moment, però 
mai volíem que arribés. Sempre es massa aviat. Voldria do-
nar-te les gràcies per tot el que has fet per nosaltres, sem-

pre has estat al nostre costat, en els 
moments bons, però, sobretot en els 
moments difícils. Durant tots aquests 
anys de la teva vida ens has inculcat 
estimar- nos i estar tots units. La famí-
lia ha estat el més important. 

Quan et venia a buscar per anar a 
caminar i a buscar el diari l'Sport, par-
làvem de les teves grans passions: el 
teatre, el Barça, els àrbitres i aquest 
nostre país petit, Catalunya, dels dos 
primers n’has pogut gaudir, encara 
que últimament no ha estat possible, 
però, per Catalunya encara no has po-
gut veure la nostra gran il·lusió, poder 
ser una República Catalana, un país In-
dependent, potser des d’allà on siguis 
ho podràs veure algun dia. 

Gràcies PEPI, has estat una gran 
esposa, gràcies perquè ets i seràs un 
pilar important per tots nosaltres, els 
fills, els nets i besnets.

A tots els que esteu aquí i les moltes 
persones que no han pogut venir, us 

volem donar les gràcies per totes les mostres de suport 
que hem tingut. Gràcies per tot, papa.

Xevi, Marta i Jordi

(*) Joan Carrera i Triola va morir el 30 de gener a Girona 

Per tot l'amor que ens has transmès...
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Defuncions

GENER 2023
Albert Padrés Saus
Va morir el 5 de gener de 2023, a 
l’edat de 43 anys. Era solter. La ceri-
mònia exequial es va celebrar el 7 de 
gener a la Sala de cerimònies del Tana-
tori de Cassà de la Selva.

Josep Roqueta Frigolé
Va morir el 9 de gener de 2023, a 
l’edat de 66 anys. Era casat amb Mont-
serrat Miralles Teixidó i deixa dos fills, 
Mercè i Quim. La cerimònia exequial es 
va celebrar l'11 de gener a la Sala de 
cerimònies del Tanatori de Cassà de la 
Selva.

Juan Antonio Camacho Figueredo
Va morir l'11 de gener de 2023, a 

l’edat de 70 anys. Era casat amb Mer-
cè Grau Barza i deixa dos fills, Joan Jo-
sep i Anna. La cerimònia exequial es va 
celebrar el 12 de gener a la Sala de 
cerimònies del Tanatori de Cassà de la 
Selva.

Rosa Calzada Bonal
Va morir el 13 de gener de 2023, a 
l’edat de 79 anys. Era vídua de Fran-
cesc Duran Olivé i deixa dos fills, Núria 
i Jordi. La cerimònia exequial es va ce-
lebrar el 14 de gener a la Parròquia de 
Sant Martí de Cassà de la Selva.

Joan Raset Guillamet
Va morir el 15 de gener de 2023, a 
l’edat de 91 anys. Era casat amb Her-
mínia Solé Vidal i deixa tres fills: Josep 
Ferran i Anna. La cerimònia exequial es 
va celebrar el 16 de gener a la Sala de 
cerimònies del Tanatori de Cassà de la 
Selva.

Conxa Martí Gich
Va morir el 17 de gener de 2023, a 
l’edat de 90 anys. Era vídua de Joan 
Casanova Cañigueral i deixa sis fills: 
Montse, Carles, Frederic, Núria, Jordi i 
Mireia. La cerimònia exequial es va ce-
lebrar el 19 de gener a la Parròquia de 
Sant Martí de Cassà de la Selva.

Elvira Congost Carreras
Va morir el 18 de gener de 2023, a 
l’edat de 94 anys. Era vídua de Jordi 
Hereu Gafarot i deixa un fill, Joan. La 
cerimònia exequial es va celebrar el 20 
de gener a la Sala de cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

Maria Domènech Pica
Va morir el 19 de gener de 2023, a 
l’edat de 88 anys. Era vídua de Teodoro 
Rincón García i deixa tres fills: Elena, 
Xavier i Sandra. La cerimònia exequial 
es va celebrar el 20 de gener a la Sala 
de cerimònies del Tanatori de Cassà de 
la Selva.

L'estel que més brillarà... 
DÍDAC
Camins de vida, camins cap a un altre estat, camins que s'escurcen... Has 
marxat massa aviat. Segur que si hi ha cel has anat "gas a fondo" de ruta 
cap allà dalt. Amb la teva "burra", la teva millor amiga, recorreràs tota la 
galàxia, ara amunt, ara avall... Aturant-te de tant en tant, entre acudits i 
somriures a fer un bon àpat celestial. Voldríem dir-te tantes coses, ens dei-
xes tan orfes aquí a baix... En el teu camí de vida a cada un de nosaltres una 
empremta de llum ens has anat deixant... I és que ets i seràs sempre, sens 
dubte, el nostre estel més "catxondo" i brillant... Bon viatge a l'eternitat... 
T'ESTIMEM 

En record d'en DÍDAC FERNANDEZ BORT que ens va deixar el passat 24 
de desembre als 51 anys. La FAMÍLIA FERNANDEZ-BORT volem agrair a 
tothom les mostres de condol rebudes.

En el comiat a 
Joan Carrera

Avui hem acomiadat un gran amic i millor per-
sona, Joan Carrera Triola.Va ser el meu primer 
president. L'any 1969 – un servidor amb 16 
anys – em va cedir el Teatre del Circulo Recrea-
tivo per celebrar el Primer Festival de la Cançó 
de Cassà, organitzat pel meu compte i risc i 
retransmès per la Voz de Gerona.

L'any següent vaig entrar a la seva junta com 
a Secretari, i gerent dels cinemes locals; i và-
rem coincidir també com a periodistes locals i 
corresponsals. Sempre li estaré agraït al Joan i 
resta de companys pel seu mestratge i estima, 
a un vailet que feia poc que havia arribat a Cas-
sà. Eren altres temps. Una abraçada als seus 
fills: Xavier, Marta i Jordi, esposa Josefa i la 
resta de família.

Xavier Romero
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Entitats Mou-te en Bici

Continuem repassant la nova via ver-
da Onyar Verneda que vam començar 
a explicar el mes passat.

5- Segons com, sembla com si els 
promotors d’aquesta Via Verda neces-
sitessin gastar molts diners (potser 
de procedència europea?). Això po-
dria explicar l’actuació feta a diverses 
parts de l’itinerari:

5a) S’ha fet una obra faraònica a 
la zona esportiva de Cassà, amb la 
instal·lació de grans blocs de pedra.

5b) s'han construït 5 trams inne-
cessaris:

- 2 són innnecessaris perquè hi ha 
recorreguts alternatius ja en funciona-
ment ben aprofitables (la vora de la 
Gotarra entre la carretera de Caldes 
i can Dalmau, i la vora del Bugantó a 
Llambilles). A més, aquests trams ori-
ginen tràfec perjudicial per a la fauna 
en llocs que abans eren molt tranquils 
i prou allunyats de les vies de pas.

- 3 són innecessaris perquè s’han 
fet vora camins o carreteres asfal-
tades de poc trànsit: un d’ells, situat 
entre el Bugantó i la carretera de For-

nells a Llambilles, s’ha fet passar en-
tremig dels arbres del costat del camí 
sense fer gaire destrossa. Els altres 
dos han ocupat trossos de camps en 
vores de carretera, un a la sortida 
de Llambilles i l’altre a la carretera 
de Campllong a Sant Andreu. Val a 
dir que, en aquest darrer tram, s’han 
pràcticament destruït unes passeres 
antigues abandonades que travessa-
ven la riera Gotarra i l’antiga riera 
Verneda (actualment Sosvalls pels 
canvis en els traçats), passeres que 
permetien travessar-les a peu o en 
bicicleta i que eren molt característi-
ques de pràcticament tots els cursos 
fluvials del Pla de la Selva, que solien 
transcórrer delimitats per motes al-
tes. Veient els diners esmerçats en 
punts molt concrets de la Via Verda, 
és una llàstima que no s’hagi tingut 
més sensibilitat per preservar aques-
tes mostres senzilles però importants 
del nostre patrimoni cultural.

ALGUNES MANCANCES
6- En canvi d’aquest dispendi immens, 

s'han escatimat diners en molts llocs 
que ja existien i que s’han aprofitat 
(amb molt bon criteri!) per a aques-
ta Via Verda, deixant-los amb el ferm 
dolent o bé amb una senyalització (so-
bretot horitzontal) deficient, de mane-
ra que és poc evident en aquests llocs 
veure amb certesa per on continua el 
recorregut. Podem posar d’exemple 
el ferm massa irregular d’una part del 
Carrer de la Via de Cassà, i les indica-
cions insuficients després de passar 
l'antic «Bar Neda» per anar a parar 
a la llera de la riera Verneda sota el 
pont de la carretera de Cassà a Lla-
gostera. Fins i tot, hi ha 2 fragments 
annexos o complementaris de la Via 
Verda Onyar-Verneda que resten com 
«amagats», que surten al mapa però 
que estan tan mal indicats que si no 
els busques no els trobes: 

6a) de la urbanització d’entrada a 
Llambilles fins a l’església de Llambi-
lles 

6b) des dels camps de cal Mosso 
i cal Rei fins al polígon industrial de 
Llambilles. Aquest el trobes bé si pas-

Com és la nova via verda 
Onyar-Verneda? (2a part)

A les imatges, mapa general de la Via Verda amb la localització dels punts comentats; a la dreta, imatge del mur de rocam de la zona esportiva, un tram 
d’obra faraònic; i tram innecessari entre la carretera de Caldes i can Dalmau, ja que hi ha dos altres camins que haguessin pogut ser utilitzats i, a més, per-
torba la tranquil·litat ecològica que els animals havien tingut fins ara
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Mou-te en Bici Entitats

Amb la col·laboració de:

ses pel carril bici des de Campllong, però queda totalment 
amagat des de la Via Verda Onyar-Verneda.

OBRA BEN FETA A LA VIA
7- Però també hi ha obra molt ben feta: 

7a) el pas per sota del pont de Verneda de la carretera 
de Cassà a Llagostera

7b) el creuament del riu Bugantó prop de la Torre de 
Raset (a Fornells de la Selva)

7c) el creuament del Sosvalls a Campllong aprofitant 
d’arreglar un vell camí que comunica la mota de la Gotarra 
amb la granja de can Feliu

I BONES VISTES
8- ... I hi ha trossos de gaudi per les vistes ober-
tes que proporciona i indrets de descoberta que 
poden donar lloc a visites molt interesants:

8a) l’arbreda de can Dalmau
8b) la zona de la Pineda Fosca
8c) la zona de la Torre de Raset (Fornells)
 8d) la mota de la Gotarra a Campllong

A l'esquerra, tram molt mal marcat que, després de l’antic Bar «Neda», baixa a sota el pont de Verneda: la manca de senyalització horitzontal origina dubtes 
sobre la direcció a seguir. A la dreta, obra feta a sota el pont de Verneda de la carretera Cassà-Llagostera

A l'esquerra, el creuament del riu Bugantó prop de la Torre de Raset a Fornells, igual que l'obra sota el pont de 
Verneda, un tram d’obra molt ben executat i necessaris. Sobre aquestes línies, a l'esquerra, vista del Masnou, amb 
el Freixe monumental a la seva vora i, una mica més lluny, el suro monumental. Cap dels dos indicats enlloc. A la 
dreta, passera sobre la riera Gotarra al costat de la carretera de Campllong a Sant Andreu Salou, obstruïda sense 
cap respecte per les obres del Carril Bici Onyar Verneda, com la seva veïna que, a pocs metres, travessa el Sosvalls.

8e) la zona de camps de can Barnés i el Mas Oller
 8f) la Mina-Claveguera de can Dalmau
8g) la Zona del Masnou, amb el Suro i el Freixe monu-

mentals
 8h) el Pou de Glaç de can Pou Hostaler
9- De totes maneres, cal fer un manteniment periòdic i 

acurat del trajecte. D’altra manera, pot caure en una situ-
ació d’abandó com la que hi ha ara mateix a la sortida de 
Cassà pel costat de la carretera de Llagostera.

Xavier Viñas i Teixidor
xvinas@xtec.cat

Codi QR del Wikiloc amb les indicacions 
del recorregut
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Entitats Parròquia de Cassà

Acabem de començar la Quaresma. Un temps que ens 
vol ajudar a anar a l’essencial; un camí que ens porta a la 
Pasqua.

Un conte indi sud-americà –l’ocell de foc–, pot ajudar a 
copsar algun aspecte més del sentit de la Quaresma. 

“S’explica que una vegada en un poblet hi va arribar un 
estrany ocell de plo-mes lluminoses. Uns homes d’aquell 
poble li pregunten què és allò que il·lumina el seu plomat-
ge? L’ocell els diu que és FOC. A l’hivern –diu l’ocell–, el 
foc escalfa; també serveix per coure carn, peix… La gent 
del poble li dema-na que els doni foc. Però ell contesta 
que només el dona a aquell que n’és digne. El més digne 
m’atraparà –els digué l’ocell. I es posà a volar. Tothom anà 
darrera seu per atrapar-lo. Però amb el temps, la gent es 
començà a can-sar i dubtaren de la promesa de l’ocell. Fi-
nalment, un home l’atrapà. Ocell bo-nic, dona’m foc –digué 
l’home–, t’he atrapat el primer. És cert –diu l’ocell–, però 
¿no has vist aquell jove que ha caigut enmig del fang? ¿Per 
què no l’has ajudat? I no li donà el foc.

Més tard, un altre l’atrapa i també li demana el foc. Però 
l’ocell li respon: ¿no has vist aquella dona que ha quedat 
atrapada enmig de bardisses? ¿Per què no l’has ajudada? I 
tampoc no li donà el foc. I ja ningú més no corregué darre-
ra l’ocell. L’ocell tornà a volar i anà en una senzilla casa del 
poble. Asseguda al costat del llit del seu pare vell i malalt, 
hi havia una noia jove. L’ocell digué a la noia: tu portaràs el 
foc al poble. Jo no he fet res per guanyar-lo –digué la noia–. 
No he corregut darrera teu, perquè el meu pare és vell, 
està malalt i no el puc deixar sol. No en soc digne. Però 
l’ocell li respongué: tu n’ets la més digne. I la noia dugué 
el foc al poble.”

“El meu pare és vell, està malalt i no el puc deixar sol…” 
El símbol del pare vell, malalt, a qui hem de cuidar és un 
símbol de la Quaresma. 

Tots tenim un “pare vell”: la humanitat que ens envolta. 
Una humanitat plena de ferides que, degut a un sistema 
injust que vivim, es van fent més grans ca-da dia. Però la 
noia no va darrere l’ocell de foc, la noia és fidel, es queda al 
costat del pare, no el deixa sol. La noia no oblida que molta 
gent segueix mo-rint cada dia al món. 

Mentre al Nord morim de malalties cròniques respira-
tòries i circulatòries, i de les patologies relacionades amb 
el càncer, al Sud moren de malalties infecci-oses i de mals 
relacionats amb la maternitat, la natalitat, la desnutrició… 

Les diferències entre el Nord i el Sud són diferències 
basades en raons soci-als i econòmiques. Una elevada 
mortalitat infantil està vinculada a factors com la desnutri-
ció, els conflictes bèl·lics, els desplaçaments forçosos de 
persones i la pobresa extrema. 

La noia no oblida el pare malalt i el cuida. Nosaltres no 
hauríem d’oblidar la humanitat malalta i l’hauríem de cui-
dar també, a través dels molts serveis que es poden fer, 
com d’una vida viscuda amb austeritat, una vida lliurada a 
l’amor.  Aquesta és la gran invitació de la Quaresma: tot-
hom pot ajudar a crear un món més just. Déu ha reservat 
una petita parcel·la per a cada un de nosal-tres. 

Qualsevol vida pot viure i fer viure  coses meravelloses. 
Només cal fer com Jesús: agafar el camí de la muntanya i 
pregar, i després, tornar a baixar! O sigui, descobrir Déu, 
i fer-lo present en les nostres vides. I de mica en mica Ell 
ens transformarà. 

Hi ha una felicitat reservada per a tots nosaltres, només 
cal deixar-se trobar per Déu! La noia, que no va poder anar 
darrere l’ocell de foc, l’havia trobada al costat d’un home 
vell, malalt, que era el seu pare.

Bon camí cap a la Pasqua.

Enric Plantés i Badosa

Quaresma 
("…i no el puc deixar sol")

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)                       TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres
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Casal de Jubilats Entitats

Activitats del casal

TOTES ES FAN AL CASAL
Dilluns 
9:30-10:30h. Gimnàs amb Marta Cla . 
16 a 17 h. Ajut noves tecnologies. Janina Aixarch
17 a 18h. Ioga amb cadira . Marta Cla. 
18:30 a 20h. Ioga normal. Marta Cla. 
17 a 18h. Tertúlia de Cuina amb Núria Vidal. 

Dimarts
9-10  h Anglès Nivell Inicial
10-11  h Anglès Nivell Intermig
11-12  h Anglès Nivell Inicial. Josep Ferrer
16 a 17 h Treballem la memòria amb Carme Madrià
17 a 19 h Jocs de taula . Rumi, Triominos, Botifarra, 

Domino, Escacs,...
18:30 a 20 h  Ball amb línia amb Isabel Ortíz. 

Dimecres
10-11 h Francès. Gràcia Amich
11-12  h Taller d'Emocions. ESCOLTEM-NOS. Carme Ma-

drià
15-18 h Punt de mitja
16-17 h Taller d'Emocions. ESCOLTEM-NOS. Carme Ma-

drià
18-19:30 h Patchwork

Dijous 
 9:30-10:30h Gimnàs amb Marta Cla .
10-12 h. Ajut noves tecnologies. Janina Aixarch
10-11 h  Francès. Gràcia Amich
17:21 h. Ball-Berenar

Divendres
9-10  h Anglès Nivell Inicial
10-11  h Anglès Nivell Intermig
11-12  h Anglès Nivell Inicial. Josep Ferrer
16-18 h BINGO . El recuperem després de la pandèmia.

Diumenge, tarda: Ball amb piscolabis.

Sovint veiem a la televisió o llegim als diaris o plataformes 
digitals que els esportistes es formen en centres d’alt ren-
diment. 

És evident que l’esforç físic i mental que ha de fer una 
persona que juga al tennis, al futbol, que fa natació  o 
qualsevol altre esport  i que competeix en olimpíades o 
esdeveniments esportius d’àmbit internacional, ha d’estar 
preparat físicament i mental.

Fer-nos grans també és una cursa d’esforços per anar 
superant els paranys que l’edat ens va posant. 

Comparar el Casal de Jubilats de Cassà en un Centre 
d’Alt Rendiment pot semblar pretensiós, però si ens atu-
rem un moment a pensar-ho, no és cap disbarat. 

Al Casal mantenim activament el cos i  la ment al llarg 
de tot l’any. Setmanalment hi anem a aprendre idiomes, a 
exercitar la memòria que ens minva cada dia una mica, a 
estirar i tonificar els nostres músculs que es van entumint. 
Ens posem al dia de les noves tecnologies, que no hi ha qui 
les atrapi. Riem, compartim,  juguem, ballem. 

Casal de Jubilats i Pensionistes 
de  Cassà de la Selva i comarca

AGENDA DEL MES DE MARÇ 2023
Dijous, 2, a les 5 de la tarda.  Berenar i Ball amb els 

músics CHUS I NÚRIA
Dissabte,  4, CARNESTOLTES 2023 AL PAVELLÓ PO-

LIVALENT MUNICIPAL AMB DINAR I BALL AMB JORDI 
BOFILL. (Programes a part al casal)                      

Dijous, 9,  a les 5 de la tarda. Berenar Ball amb el 
músic OSTRES OSTRES. 

Diumenge, 12 a les 5 de la tarda. Ball de tarda amb 
piscolabis  i el músic XAVIER VIÑAS.

Dijous,16, a les 5 de la tarda.Berenar i Ball amb el 
músic ÀLEX. 

Diumenge. 19, a les 5 de la tarda. Ball de tarda  amb 
Piscolabis i el músic TONI PUIGVERD.

Dimecres  22 Sssemblea general ordinària. (Progra-
mes a part al casal)

 Dijous 23, a les 5 de la tarda. Berenar i ball amb els 
músics PEP I M. JOSÉ.   

Diumenge, 26, a les 5 de la tarda. Ball de tarda amb 
Piscolabis i el músic ANDREU. 

Dijous 30, a les 5 de la tarda. Berenar i ball amb el 
músic JORDI BRUCH.

Centre d’alt rendiment: 
Casal de Jubilats

Al Centre d’Alt Rendiment del Casal hi ha un munt de 
campions i campiones que ens esforcem per ser l’elit de 
casa nostra. Ens entrenem tot l’any perquè des de setem-
bre a juny no deixem de fer cap activitat.
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Entitats A.E. i G. La Claca

El passat cap de setmana 11 i 12 de 
febrer tota La Claca vam marxar a la 
Casa de Colònies de la Cot per cele-
brar la Diada del Pensament Escolta. 
Aquesta diada se celebra cada 22 
de febrer en commemoració al naixe-
ment de Baden Powell, fundador de 
l’escoltisme.

La sortida va estar ambientada amb 
el Festival de Cannes, però amb una 
petita variació per ser el Festival de 
Caunnes. Cada unitat als caus ante-
riors va preparar un vídeo on havien 
d’anunciar un producte, un lloc, un 
esdeveniment... per tal de poder-se 
presentar en el festival. Al matí de la 
sortida van aparèixer ple de famosos 
que també venien a veure el festival. 
Aquests es van presentar a davant 
dels infants i van animar-los a partici-
par en la gran gala de la nit.

Amb motiu de la Diada del Pensa-
ment, a la tarda vam jugar a un fan-

tàstic Scout Quiz on cada unitat es va 
dividir en 4 grups concursants. El joc 
consistia en 3 tipus de preguntes: so-
bre l’escoltisme, sobre l’agrupament i 
sobre els seus caps. Com és lògic, els 
més petits tenien preguntes més sen-
zilles i, en canvi, els més grans van 
haver de demostrar el “gran” coneixe-
ment que tenen sobre el cau...

Al vespre, va arribar la gran gala on 
cada unitat va presentar el seu vídeo. 
Com no podia ser d’altra manera cada 
vídeo va ser guardonat amb un premi! 

Després de sopar els Castors i Llú-
drigues i els Llops i Daines van anar 
cap a dormir, ja que havia sigut un dia 
d’allò més esgotador. En canvi, els 
Ràngers i Noies Guia, els Pioners i 
Caravel·les i les TRUC juntament amb 
els caps vam fer una vetllada cantant 
aquelles cançons que més ens emoci-
onen i agraden!

Finalment, el diumenge ens vam lle-

var ben d’hora per fer el bon dia, es-
morzar i netejar la casa per deixar-la 
millor de com l’havíem trobat. Abans 
de marxar vam tenir encara temps de 
fer un roda de jocs i de fer la revisió 
de com havia anat la sortida i tothom 
va dir que s’ho havia passat d’allò més 
bé!!!

CALÇOTADA POPULAR EL 12 DE 
MARÇ
La unitat de Trucs organitzen de nou 
la calçotada popular de Cassà de la 
Selva. Enguany tornarà ser a l’Escor-
xador al proper diumenge 12 de març 
a les 13:30h. El menú amb calçots, 
botifarra i vi serà de 10€ i sense 
calçots de 7. També hi haurà menú 
vegetarià. Per poder venir cal haver 
comprat el tiquet prèviament a la Sala 
Galà o a través del correu laclaca@
laclaca.org.

L’Agrupament, junt de nou
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Llar d'Infants Taps Entitats

El dia 30 de gener vam celebrar el 
dia internacional de la No-violència 
i la Pau. Vam simbolitzar aquest dia 
pintant-nos les mans de color blanc i 
estampant-les en els vidres de la Llar. 
Els valors de pau com l'estimació, el 
respecte, la solidaritat... estan sem-
pre presents a la nostra escola, junta-
ment amb les emocions.

Un dels projectes que ens acom-
panyen durant tot el curs a la Llar 

és precisament el de les emocions. 
És molt important que els infants 
aprenguin a reconèixer i expressar 
les emocions. Els ajuda a construir la 
seva identitat i a reforçar la seva au-
toestima, a més, els inicia en les re-
lacions socials i enalteix alguns valors 
com l’empatia, l’equitat, la justícia, la 
PAU... que ben segur ens ajudaran a 
construir un món millor!

 “Si volem aconseguir una pau veri-
table en aquest món hem de comen-
çar amb els nens, i si creixen en la 
seva innocència natural, no haurem 
de lluitar, sinó que anirem de l’amor 
a l’amor i de la pau a la pau, fins que 
per fi, tots els racons del món estiguin 
coberts de pau i amor”. 

Mahatma Gandhi     

Zona Industrial Susvalls - Nau B

Dia internacional de la Pau
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Entitats Amics de la Sardana

Després de quatre anys es va tornar 
a celebrar l’Aplec de Sant Vicenç en el 
seu format normal. Va ser el dia 22 
de gener. 

Dintre dels actes tradicionals les 
sardanes, dues abans de la missa i 
dues després amb la cobla tradicional 
d’aquesta diada, la Principal de Cassà- 

RECOMENCEN ELS ENTRENA-
MENTS DE LES COLLES
Durant aquest primer mes de l’any, 
les colles i l’esbart han tornat als en-
trenaments després de les festes de 
Nadal. Ja s’han fet les reunions i, en 
principi, en els campionat hi partici-
paran les mateixes colles que l’any 
passat: Taps, Mans amigues i Amics 
dansaires. Des d’aquestes ratlles els 
hi destigem molta sort  i que tinguin 
una temporada ben reixida. 

El dia 25 de febrer hi haurà hagut 
a Balaguer la festa de lliurament de 
premis de la temporada 2022.  

    

Dansa de tothom, dansa allibe-
rada!

mai has refusat la joia a ningú;
saltes com el cor, mes cada 

vegada
obeint el nombre que el nou salt 

et du.

Dansa numerada, la teva mesu-
ra

és franca penyora de sinceritat;
ens aculls a tots, però restes 

pura
perquè saps el límit de la lliber-

tat.

Fragment de la poesia La sardana  
de Josep Mª López Picó

Les sardanes tornen a Esclet

ASSEMBLEA D’AMICS DE LA SARDANA 
L’Assemblea General  Ordinària de Socis d´Amics de la Sardana  es va fer el 
dissabte 4 de febrer a l'Escola Puig d'Arques.

Es va desenvolupar com de costum, fent fent valoració de la temporada 
2022 i els projectes que hi ha per a aquest 2023.

A les fotos superiors, dos moments de l’aplec de Sant Vicenç. a la foto inferior, un dels primers assajos de l’any de les colles sardanistes. 
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Escola Puig d'Arques Entitats

Com cada any, el dia 30 de gener des 
de 1964 (any de la mort de Mahatma 
Gandhi), se celebra el Dia Escolar de 
la No-violència i la Pau (DENIP) arreu 
del món. L’objectiu d’aquesta diada 
és promoure la cultura de la pau, la 
no-violència i la resolució pacífica dels 
conflictes entre els infants i joves.

Aquesta diada és important per 
continuar millorant la convivència en 
el món en el qual vivim.

Enguany, durant el mes de gener 
cada nivell ha estat treballant un per-
sonatge o entitat rellevants que al 
llarg de la història han contribuït en 
la lluita a favor de la pau, la justícia i 
els drets humans al món: Mahatma 
Gandhi, Rigoberta Menchú, Vicenç 
Ferrer, Teresa De Calcuta, Teresa De 
Calcuta, Malala Yousafzai, Pau Ca-
sals, Tortell Poltrona, Cascos Blaus i 
el grup de música Txarango.

Es van realitzar uns murals de tots 
ells que es van exposar al pati. Tanma-
teix, els alumnes van pintar amb gui-
xos de colors missatges a favor de la 
pau. Seguidament, tota l’escola vam 
cantar la cançó “Imagina” (una versió 
de Gertrudis de la cançó original Ima-
gine de John Lennon). Com a cloenda 
vam alliberar un colom blanc simbolit-
zant la pau. En aquesta pàgina, diver-
ses imatges de l'acte.

Art i música al Dia de la Pau
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Entitats Escola Puig d'Arques

P5, AL MUSEU DALÍ 
Els nens i nenes de P5 vam gaudir d’una meravellosa sorti-
da creativa i fantàstica plena de màgia i talent. Primer vam 
visitar el Museu del Joguet de Catalunya a Figueres, i des-
prés ens vam poder meravellar contemplant i vivint el món 
fantàstic d'en Salvador Dalí, tot passejant pel seu museu. 
Vam quedar encantats i ens hem endut un munt d’idees 
per expressar a l’aula l’artista que tots portem a dins. 

FORMACIÓ MANGA 
El darrer 23 de gener, 
des de la biblioteca mu-
nicipal i la comissió Cas-
sà municipi lector es va 
fer un taller formatiu 
per a docents sobre la 
literatura manga a càr-
rec de l’Oriol Estrada de 
l’espai Daruma. Va ser 
molt interessant i ins-
tructiu per veure  que 
el manga pot agradar 
a totes les edats ja que 
cada vegada més alum-
nes agafen aquest tipus 
de llibre en préstec a 
la biblioteca escolar i 
realment ens ajuda a 
fomentar el gust per la 
lectura.

REGALS BENVINGUTS
El dia que vam tornar de les vacances de Nadal carregats 
d’energia i il·lusió, vam continuar sorprenent-nos amb re-
gals que els Reis d’Orient ens van deixar a les aules. Tots 
vam trobar carretons, pales, galledes… per jugar al pati i 
a cada curs alguns jocs matemàtics, joguines per joc sim-
bòlic, trencaclosques… Quina il.lusió!

EDUCACIÓ INFANTIL: ESPAIS D’APRENENTATGE
Els nens i nenes d’educació infantil hem començat a fer Es-
pais d’Aprenentatge. Les aules d’infantil es converteixen en 
diferents espais dissenyats per tal que infants de diferents 
edats juguin, manipulin i experimentin junts a partir d’uns 
materials que desperten la seva curiositat i els porten a 
generar preguntes que l’ajudin a descobrir el món que l’en-
volta. Tot jugant  aprenem!
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Escola Puig d'Arques Entitats

CICLE SUPERIOR: EXCURSIÓ AL PARLAMENT DE 
CATALUNYA 
El dimarts 24 de gener els i les alumnes de sisè de l’es-
cola Puig d’Arques vam anar d’excursió al Parlament de 
Catalunya.
Vam sortir a un quart de 10 de l’escola en direcció a 
Barcelona. Amb molta energia i il·lusió vam estar cantant 
durant el trajecte d’anada.

Un cop a Barcelona l’autocar ens va deixar al Parc de la 
Ciutadella i allà vam esmorzar i vam aprofitar per fer una 
volta pel parc. Seguidament vam anar cap a l’edifici del 
Parlament ja que teníem previst fer una visita guiada que 
s’iniciava a dos quarts de dotze el primer grup i  el segon 
grup la feia a dos quarts d’una. Els guies del Parlament 
es deien Enric i Rafael. Durant la visita ens vam seure a 
l'hemicicle on ens van explicar com funciona el Parlament i 
posteriorment vam fer preguntes per resoldre dubtes. Els 
i les alumnes van quedar bocabadats de la magnitud i la 
majestuositat del Parlament .
També ens van explicar que l’edifici del Parlament inicial-
ment havia de ser un palau per la visita de la reina Maria 
Cristina i que finalment no es va dur a terme. Amb els 
anys l’edifici es va convertir amb el Parlament de Catalu-
nya.

Quan es va acabar la visita guiada pel Parlament vam 
dinar al Parc de la Ciutadella  i vam agafar l’autocar en 
direcció a Cassà de la Selva.

31 DE MARÇ: FINAL DE GLOSA ESCOLAR 2023
El divendres 31 de març al matí  a partir de les 9.15h 
tindrà lloc la XVI final del concurs de glosa escolar al pati 
de l’escola Puig d’Arques. Volem que sigui una gran festa 
oberta a tot el poble sobre el treball de cançó improvisada. 
Els grups finalistes de 5è i 6è de Primària ús composaran 
versos amb agudesa, agilitat i diferents ritmes ( nyacra, 
garrotí, corranda i jota).

Hi esteu tots convidats! 
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SORTIDA AL MERCAT DE 3R
El dimecres 18 de gener els nens i nenes 
de 3r vam anar a veure el mercat setmanal 
del poble.

Vam fer un passeig per les parades i ens 
vam poder fixar en tot el que s’hiven. A més 
a més, vam aprofitar per fer una parada a 
la carnisseria i a lapeixateria i fer pregun-
tes als venedors que molt amablement ens 
van atendre. Ens va agradar molt anar-hi 
perquè vam aprendre moltes coses!

EL MENJADOR
El menjador escolar és una peça clau en l’educació dels 
alumnes a la nostra escola. Un espai educatiu on els mo-
nitors promouen uns hàbits saludables i hàbits d’higiene. 
També es programen activitats lúdiques o tallers a deman-

da de l’alumnat o d’iniciativa pròpia dels monitors.
A més a més, disposem d’una cuina pròpia i de cuiners 

que cada dia procuren per una alimentació variada, soste-
nible i de proximitat. Agrair a la gestió de l’AFA de l’escola i 
l’empresa BoiSa, que fan que tot això sigui possible.

Entitats Escola Puig d'Arques

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORAL

A. S. CASSÀ ROQUETA, S. L. 
Correduria d'assegurances

Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)
Tel. 972 46 07 26 / WhatsApp: 640380539 Mail: immaserra@cassa.com
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ALUMNES DE 4T: ANEM A LA PISCINA
Aquest mes de gener els alumnes de quart hem començat a anar a la pisci-
na. Hi anirem un cop per setmana i les sessions s’allargaran  fins a mitjans  
de maig. Allà ens esperarà en Xevi (el nostre monitor), que ens ajudarà a 
perfeccionar la nostra tècnica en l’estil de crol, braça, esquena i també ens 
ensenyarà a realitzar coreografies dins l’aigua i a fer jocs molt divertits. Així 
doncs, hem afegit la bossa de piscina al nostre material escolar. És un privilegi 
poder realitzar natació com a activitat d’educació física i som molt afortunats 
de tenir una piscina tan xula i a la nostra disposició a la nostra vila de Cassà 
de la Selva. Treballarem de valent per així, quan arribi l’estiu poder posar en 
pràctica tot el que haurem après quan anem a banyar a les nostres platges 
de la Costa Brava. 

CICLE INICIAL: A 1R FEM 
TALLERS MATEMÀTICS
Cada setmana dediquem una 
sessió a realitzar tallers matemà-
tics que ens permeten manipu-
lar i entendre els continguts. Un 
dels aspectes més interessants 
dels tallers és que permeten als/
les alumnes, mitjançant l’acció, 
aprofundir en el coneixement. Els 
nens/es poden explorar, investigar 
i manipular materials per posar en 
pràctica coneixements adquirits i 
apropiar-se'n d'altres. Que bé que 
ens ho passem fent tallers mate-
màtics!

Escola Puig d'Arques Entitats

Dimarts, tancat per 
descans setmanal
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Entitats Escola Aldric

A l’escola Aldric es duu a terme un pro-
jecte anomenat MOU-TE I FES SALUT 
que engloba totes aquelles activitats 
que es realitzen a l’escola en relació 
a l’activitat física, els hàbits saludables 
i l’entorn amb la intenció d’oferir una 
educació més integral a l’alumne.

A Cicle Superior, dins l’àmbit de 
l’Educació Física, hem dut a terme 
un seguit de situacions d’aprenen-
tatge relacionades amb les habilitats 
motrius específiques del ciclisme i la 
mecànica i el manteniment de la bici-
cleta. Com a cloenda d’aquest treball 

hem realitzat dues sortides pels veï-
nats del nostre poble com es pot veu-
re a les imatges superiors en aquesta 
pàgina. 

A sota ia la pàgina següent escrits 
dels alumnes i fotografies dels jocs 
cooperatius.

Projecte Mou-te i Fes Salut 
a Cicle Superior de l'Aldric
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Escola Aldric Entitats

A PRIMER CELEBREM LA  FESTA DE LA PAU
FA dalt, text escrit amb ortografia natural per l’Andrea Ne-
reu. A sota escrit amb ortografia natural per en Marc Munar

febrer 2023 · núm. 840 · Llumiguia    59



Entitats Escola Aldric

I3: ANEM A COMPRAR MADUIXES.
Els nens i nenes d’I3 vam trobar tres maduixes a l’hort i 
com que no n’hi havia per tots, vam decidir anar al super-
mercat a comprar-ne més. Aquell dia vam berenar madui-
xes. Què bones que eren!

EL CONTE COMPARTIT A I4
A I4 van llegir el conte Meu “A vegades és difícil compar-

tir”. Després van decidir entre tots i totes fer dibuixos com-
partits del conte.
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Escola Aldric Entitats

QUART: CONEIXEM L’APARELL CIRCULATORI.
Els nens i nenes de 4rt estem treballant a Medi el Projecte 
de l’Aparell circulatori. Dins el projecte fem investigació, 

experiments i molts aprenentatges més. Hem disseccionat 
el cor d’un porc per veure com és per dins i estem confe-
gint un lapbook. És molt interessant!

A TERCER ANEM A VEURE UN ESPECTACLE D’EN 
RIKUS
El divendres 20 de Gener, els nens i nenes de tercer vam 
anar al Centre Recreatiu a veure l’espectacle d’en Rikus. 

Donava un missatge del canvi climàtic.  Uns alienígens que 
es deien Cromàtics, venien perquè veien que el planeta 
es descoloria. Gràcies a ells i a en Rikus, aconsegueixen 
tornar els colors al Planeta.

A SEGON TREBALLEM LAUREL BURCH
Els nens i nenes de segon aquest trimestre 
han conegut a Laurel Burch, una artista que 
ens va deixar moltes obres plenes de color 

amb composicions fantàstiques, de gats, pa-
pallones, ocells i cavalls. Durant aquests dies, 
com l’artista, han volgut emplenar la vida de 
colors per transmetre alegria i felicitat.
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Entitats Col·legi La Salle Cassà

Durant el mes de febrer els alumnes d’infantil estan treballant en 
Internivells. Dins les noves metodologies que apliquem a l’escola per 
millorar el procés d’aprenentatge dels nens i nenes aquesta metodo-
logia, que consisteix en la creació d’espais d’aprenentatge heteroge-
nis on els nens i nenes dels diferents cursos d’Infantil es barregen per 
explorar plegats les experiències lúdiques i educatives que les mes-
tres plantegen. Dins l’aula els educadors i educadores reparteixen els 
espais i els materials i canalitzen l’aprenentatge dels nens i nenes a 
partir dels seus interessos i de les seves accions. Tot i que hi ha acti-
vitats dirigides, moltes de les habilitats es treballen amb més llibertat. 
Enguany estem treballant diferents dimensions, com l’expressió oral i 
comunicativa, musical i plàstica, la salut o l’escriptura creativa, entre 
d’altres. En aquesta pàgna teniu un tastet fotogràfic d’aquest treball.

Treball internivells a Infantil
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Col·legi La Salle Cassà Entitats

A CICLE SUPERIOR PARLEM AMB L'ALCALDE DE 
CASSÀ
A cicle superior han estudiat els serveis municipals pels 
infants de Cassà. Un cop analitzades les mancances han 
fet propostes que han pogut traslladar a l’alcalde, Ro-
bert Mundet. 

PROJECTES A PRIMÀRIA
A Primària s’han tirat endavant tota una sèrie de projec-
tes. 

A cicle inicial hem treballat  “Els meus avis també van ser 
petits”, un projecte que pretén descobrir i recuperar les 
tradicions culturals dels avis i familiars.

HÀBITS SALUDABLES A CICLE MITJÀ
A Cicle Mitjà els nens i nenes han treballat els hàbits sa-
ludables, importantíssims pel desenvolupament tant físic 
com psicològic dels infants. En el marc del projecte van 
visitar el mercat municipal per analitzar els productes que 
hi podem trobar. També han seguit treballant l’educació re-
ligiosa amb la innovadora metodologia Godly Play, aplicada 
a La Salle en el Nou Context d’Aprenentatge.
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DIADA MULTILINGÜE A L’ESO
Aquest mes de febrer l’alumnat d’ESO 
de La Salle Cassà ha celebrat el dia  
Multilingüe, una jornada destinada 
íntegrament a treballar i conèixer mi-
llor les diferents llengües i cultures 
que tenim representades a l’escola. 
A part de treballar en anglès i fran-
cés, les matèries que es cursen a 
l’ESO, enguany s’han realitzat altres 
activitats com tallers de lettering en 
alfabet àrab i en alfabet ciríl·lic, que 
han permès als nois i noies conèixer 
de molt a prop maneres d’escriure i 
d’expressar-se de companys i compa-
nyes d’altres llocs del món. Fins i tot 
van tenir temps de conèixer de ben a 
prop la realitat de la guerra a Ucra-
ïna, amb les xerrades de la Dasha 
Vedmiska de 1r d’ESO i del seu pare, 
l’Oleskii, i de l’Anghelina Riazatseva de 
3r, tots tres refugiats d’aquest país. 
Al matí es van fer diverses activitats 
creades pels mateixos alumnes, com 
els workshops de Handball, ofert per 
en Pol Nogués, de 2n d’ESO A, o la 

Entitats Col·legi La Salle Cassà

xerrada sobre països realitzada per la 
Bruna Freixas, de 2n d’ESO B. Des-
prés del pati es van traslladar al Cen-
tre Recreatiu per gaudir de teatre en 
anglès, amb la representació de King 
Arthur a 1r i 2n d’ESO i Canterbury 
Tales a 3r i 4t. Tot seguit van devo-

rar el menú especia, amb plats típics 
d’altres llocs del món. La jornada va 
finalitzar amb el tradicional Salle’s Got 
Talent on l’alumnat va oferir als com-
panys i companyes els seus talents i 
habilitats, tant en cant, dansa o gim-
nàstica.
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Institut de Cassà Entitats

PROJECTES D'ENCÀRREC 
DISSENYS PROPIS

Polígon industrial - c/ de la Via, núm. 3
17244 Cassà de la Selva
Tel. 972 46 12 10 

Esteve Artigas i Marcó

Iniciem el segon quadrimestre del curs amb canvis d’optati-
ves a l’ESO, l’inici dels TdR a primer de batxillerat i algunes 
sortides i activitats, que han permès els alumnes descon-
nectar de les classes a l’Institut i viure altres experiències 
amb els companys ben interessants.

Una de les optatives que ha finalitzat per alguns grups de 
1r d’ESO ha estat el projecte ‘Les meves arrels’, un viatge 
entorn la vida d’un familiar directe dels alumnes, amb l’ob-
jectiu de millorar les principals competències de la llengua 
catalana: la comprensió lectora, l’expressió escrita i la co-
municació oral. L’activitat de cloenda del projecte ha estat 
la visita al centre dels familiars protagonistes del projecte 
i un col·loqui a l’aula amb l’alumnat sobre com ha canviat 
la societat des que eren petits fins ara. A més a més, els 
alumnes els han regalat el treball realitzat durant els dar-
rers quatre mesos.

Aquest segon quadrimestre, a més del canvi d’optatives, 
per als alumnes de primer de batxillerat també ha comen-
çat una aventura: el Treball de Recerca. A principis de fe-
brer se’ls ha assignat el tutor del TdR i durant tot aquest 
mes l’alumnat ha de posar-s’hi en contacte per conèixer-se 
i començar a concretar el tema del treball.

ACTIVITATS FORA DEL CENTRE
Pel que fa a les activitats fora del centre, els últims dies de 
gener els alumnes de quart d'ESO van marxar al Pirineu a 
gaudir de l’esperada esquiada. Es van hostatjar a Bellver 
de Cerdanya i van esquiar a les pistes de Font Romeu, la 

Masella i els Angles. Va ser una experiència molt gratifi-
cant: velocitat, força caigudes i molta diversió. El primer dia, 
després d’un matí d’esquí intens, es van banyar als banys 
romans de Dorres, on van poder veure la posta de sol sub-
mergits en aigua termal. El segon dia es van desplaçar fins 
a la Masella, on van gaudir d’un dia d’esquí amb molt bon 
temps. I havent sopat, els més valents van anar a fer una 
ruta nocturna pels voltants de Bellver de Cerdanya. Final-
ment, l'últim dia el temps també els va acompanyar i van 
gaudir d’un dia d’esquí ben agradable.

Canvi de quadrimestre: sortides 
i activitats engrescadores

A les imatges: el Conta contes en francès, l'activi-
tat Les meves arrels i l'esquiada de 4t d'ESO
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Entitats Institut de Cassà

A més d’aquesta sortida esportiva, 
els alumnes de 4t d’ESO també en 
van fer una altra de cultural, des de la 
matèria de Visual i Plàstica, al Museu 
del Disseny de Barcelona, on els van 
explicar el concepte de biociutats i les 
construccions sostenibles dissenyades 
amb fusta.

Per la seva banda, l’alumnat de l’au-
la d’acollida van fer una sortida a la 
Biblioteca Municipal de Cassà per co-
nèixer de prop un servei que tenen a 
l’abast i que la majoria desconeixien. 
Dues de les persones responsables de 
la Biblioteca, l’Anna i la Graciela, els 
van fer una visita guiada en què els 
van explicar molt detalladament tots 
els espais i serveis que s’hi ofereixen; 
també els van fer una presentació dels 
tipus llibres que hi poden trobar ade-
quats a la seva edat i per a alumnes 
nouvinguts a Catalunya (des de llibres 
de lectura fàcil fins a còmics o també 
àlbums il·lustrats). I, finalment, els van 
organitzar una activitat lingüística i lú-
dica de vocabulari en català, que els 
va entusiasmar i van adonar-se que ja 
comencen a saber força vocabulari en 
aquesta llengua.

 
 “PROBLEMES A L’ESPRINT”
Des de la matèria de matemàtiques, 
els alumnes de l’Institut han participat 
en tres activitats durant les darreres 

setmanes. La primera es titula “Pro-
blemes a l’esprint” i hi han participat 
alumnes de 1r a 4t d’ESO, en dues fa-
ses diferents, els quals han resolt pro-
blemes en línia durant prop de dues 
hores en petits grups. La segona ac-
tivitat ha estat la VII Copa Cangur de 
la SCM, on han participat alumnes de 
3r i 4t d’ESO, un concurs presencial 
de resolució de problemes matemàtics 
per equips, organitzat per la Societat 
Catalana de Matemàtiques. Calia re-
soldre 12 problemes en 60 minuts: 

una autèntica cursa contra-rellotge. 
En la primera fase d’aquest concurs 
a la demarcació de Girona celebrada 
a l’Institut Santiago Sobrequés l’equip 
de la categoria Junior de l’Institut de 
Cassà va aconseguir una ben meritò-
ria 7a posició. Felicitats! I, finalment, la 
tercera activitat de l’àmbit matemàtic 
ha estat el Tour de Mates, una com-
petició de càlcul mental dirigida a tot 
l’alumnat, de 1r d’ESO a 2n de Batxille-
rat, per resoldre el major nombre pos-
sible d’operacions matemàtiques en un 

A dalt, tour de mates i participants a la Copa Cangur; a sota, alumnes de l'aula d'acollida a la biblioteca i uns participants a "les meves arrels".
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temps determinat. La cursa va comen-
çar el 16 de gener i té una durada de 
5 setmanes. Durant la primera etapa 
d’aquest Tour, els alumnes van obte-
nir molt bons resultats: 4 alumnes de 
l’Institut de Cassà es troben al TOP 10 
de la prova. Moltes felicitats!

I ara continuem descobrint les perso-
nes amb qui convivim al centre a partir 
d’aquesta secció titulada ‘Les cares de 
l’INS Cassà’, un espai d’entrevistes on 
col·labora l’alumnat de tercer d’ESO, 
dins del projecte del Servei Comunita-
ri. Aquest mes han entrevistat en Dani 
Roca, el fuster de l’Institut de Cassà.

A les matges superiors, esquiada de 4t d'ESO, 
conta contes en francès, visita al Museu del Dis-
seny i fent "problemes a l'esprint".
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En Dani Roca és de Maçanet de la Sel-
va, té 43 anys i en fa 20 que treballa 
a l’Institut fent tasques de manteni-
ment de fusteria.

Bon dia, Dani. Quants anys fa 
que treballes a l’Institut?

Vaig començar el 2002, així que 
uns vint anys.

T'agrada la teva feina?
Sí, vaig començar a treballar de fus-

ter i em va agradar, i bé, només he 
treballat d’això.

En què consisteix la teva feina?
Aquí a l’Institut, bàsicament em 

dedico a repassar panys, persianes, 
portes, armaris i tot el que se'm de-
mani.

Treballes sol o tens altres com-
panys fusters aquí al centre?

Tinc companys professors, però 
com a fuster treballo sol.

Ens podries explicar alguna anèc-
dota que t’hagi passat?

Ostres, així important, ara mateix 
no se me n’acudeix cap… però si us 
n’hagués de dir alguna potser serien 
els nervis del primer dia. Tot era molt 
nou per mi, era jove i no coneixia gai-
rebé ningú, però m’hi vaig anar acos-
tumant i vaig veure que tot aniria bé.

 Quina ha estat la feina que més 
t’ha costat o que t’ha semblat més 
complexa?

No recordo que hi hagi hagut cap 
feina que m’hagi semblat difícil, si de 
cas alguna persiana que m’hagi cos-
tat una mica més d’arreglar, però res 
fora del normal.

Quant de temps vols seguir tre-
ballant aquí de fuster?

Mentre pugui, continuaré sempre 
per aquí.

Et sents còmode en el teu am-
bient de treball i content amb els 
professors?

Sí, sempre he estat molt còmode 
amb tothom, encara que per vosal-
tres, els alumnes, hi hagi professors 
que són més estrictes o menys, per 
part meva el tracte que he tingut amb 
el professorat sempre ha estat molt 
bo.

Algun cop has pensat a canviar 
de feina?

Doncs no, mai.
T’agradaria deixar de ser fuster 

per ser professor?
No. M’agraden molt els nanos, però 

no, no crec que ser professor estigui 
fet per a mi.

De què t’agradaria treballar si no 
fossis fuster?

No m’ho he plantejat mai, no sabria 
què dir-te.

I ara et farem algunes preguntes 
més personals. D’on ets?

De Maçanet de la Selva.
A quin institut vas estudiar?
Vaig estudiar a Santa Coloma de 

Farners i vaig fer un mòdul de Fus-
teria.

Eres bon estudiant?
[Riu]
Estàs casat?
Sí, estic casat des del 2008.
Tens fills?
Sí, en tinc dos: l’Eloi, que té 11 

anys, i en Pau, que en té 5.
Què fas durant el teu temps lliu-

re?
En el meu temps lliure em dedico a 

estar amb els meus fills, bàsicament.
Quines són les teves habilitats?
Suposo que les meves mans.
On et veus d'aquí a 6 anys?
Jo em veuria venint aquí a l’Institut 

de tant en tant per arreglar alguna 
cosa.

A part de la feina de l’Institut, 
tens alguna altra feina?

Jo faig de fuster fora de l’Institut 
perquè soc autònom i treballo per a 
particulars. A més a més, també faig 
manteniment a altres centres.

Què és el millor que has aconse-
guit?

El millor que he aconseguit ha estat 
la meva família.

 
I ara, un qüestionari ràpid:
Un color? No tinc cap color pre-

ferit, però per simbolisme potser el 
groc i el lila.

Un número? El 7 i el 9.
Un animal? Ostres, no tinc cap 

mascota. M'agraden, però jo penso 
que és una gran responsabilitat tenir 
una mascota a casa i si no n’he tingut 

justament ha estat per la responsa-
bilitat que comporta. No m’agrada la 
idea de tenir un animal tancat a dintre 
d’una casa…

Els teus fills t’han demanat de te-
nir mascota?

Sí, sempre.
T’han demanat un gos, un gat…? 

Ui, de tot! Gos, gat, balena… de tot! 
Una pel·lícula?

Qualsevol que hagi vist amb els 
nens, per exemple l’última que vaig 
veure amb ells que va ser Monstruos, 
SA.

Una cançó o tipus de música?
Ara estic en una època melancòli-

ca perquè vaig tenir un ictus l’octubre 
passat i penso molt. De fet, ara estic 
de baixa a causa d’això. Penso molt en 
les cançons que escoltava quan devia 
tenir la vostra edat i ara escolto Extre-
moduro, Barricada i coses així.

Un llibre?
M’ha marcat un llibre de l’Albert Es-

pinosa que es titula Tot el que podríem 
haver estat tu i jo si no fóssim tu i jo.

Un lloc on hagis anat o t’agrada-
ria anar?

Un lloc on m’agrada anar i també 
ho dic per romanticisme és a Sa Palo-
mera de Blanes, perquè jo soc de Ma-
çanet, però els meus avis de part de 
pare eren de Blanes i és on he passat 
part de l’estiu. I si em pregunteu un 
lloc doncs diria allà.

Què té d’especial aquest lloc?
Que ens hi banyàvem de petits amb 

els avis.

Moltes gràcies, Dani!
Moltes gràcies a vosaltres.

Larissa Mihaela Necula i Elma Xifre 
/ alumnes de 3r d’ESO

Les cares de l’INS Cassà

Dani Roca, el fuster de l'Ins
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A les fotos superiors, campionat de Catalunya: Àlex de Dios campió sénior amb el seu entrenador; campionat de pumses, Sandra José campiona de Cata-
lunya amb les altres integrants del podi. A les inferiors, Trofeu Saragossa; d'esquerra a dreta: Aleix Orrit (pitrall blau) en una acció d'un dels combats; els 
nostres júniors amb les medalles a Saragossa; i Aleix Orrit tercer classificat al podi.

Gimnàs Jorsan / Taekwondo Esports

Vam tancar l’any amb el campionat 
de Catalunya sénior disputat el passat 
18 de desembre a Barcelona amb un 
títol sènior per al nostre club gràcies 
a Àlex de Dios. En aquest campionat 
hi podien participar tots aquells es-
portistes nascuts l’any 2007 o abans 
amb mínim cinturó vermell pels nois 
i blau per les noies. Del nostre club 
hi van participar l’Àlex de Dios i l’Aleix 
Orrit.

L’Aleix va participar en la catego-
ria mig (80-87kg.), tot i fer un bon 
combat no va poder superar la prime-
ra ronda de combat i per tant no va 
arribar a les posicions de podi. Per 
altra banda, l’Àlex va participar a la 
categoria mini-mosca (-54 kg.) i va 
guanyar clarament les tres rondes de 
combats que va fer classificant-se així 
en la primera posició i enduent-se el 
títol de campió de Catalunya.

Cal dir que tot i quedar campió de 
Catalunya en el seu primer any sénior 
no podrà participar en el campionat 
d’Espanya, ja que la normativa estatal 
no permet participar als esportistes 
de la seva edat, han de ser un any 

més grans, ès a dir nascuts el 2006 
o abans.

UN OR I DOS ARGENTS AL TRO-
FEU SARAGOSSA 
El primer campionat on hem partici-
pat aquest 2023 ha sigut el trofeu 
“Ciudad de Zaragoza” disputat a la 
capital aragonesa el passat 14 de ge-
ner. Aquest campionat va reunir es-
portistes de tot Espanya, d’Andorra i 
de França.

Del nostre club hi van participar cinc 
esportistes repartits en les diferents 
categories del campionat. Després de 
les corresponents rondes de combats 
van aconseguir una medalla d’or, dues 
d'argent i una de bronze repartides de 
la següent manera:

- Eliot Guardiola (categoria júnior 
-45 kg.): 1r. classificat

- Andreas Lepape (categoria júnior 
-45 kg.): 2n. classificat

- Inés Benetti (categoria júnior -52 
kg.): 2a. classificada

- Aleix Orrit (categoria sènior +80 
kg.): 3r. classificat

- Sofiane Dif Coissard (categoria jú-

nior -51 kg.): participa

SANDRA JOSÉ CAMPIONA DE 
CATALUNYA DE PUMSES
Tambéhem participat al campionat de 
Catalunya de Pumses disputat a Bar-
celona el passat 29 de gener. Aquest 
campionat no és de combat sino de 
tècnica. Cal realitzar unes combinaci-
ons de moviments i els àrbitres pun-
tuen la correcta execució i en el cas 
dels equips també la sincronització.

L’única representant del nostre club 
va ser Sandra José a la categoria in-
dividual màster 1 (de 41 a 50 anys) 
i en la categoria tercet 2 amb dues 
companyes d’un altre club.

Després de les corresponents ron-
des de pumses es va classificar en la 
primera posició tant en categoria indi-
vidual com en tercets. Assegurant-se 
així la participació en el campionat 
d’Espanya de tècnica d'aquest mes de 
febrer a La Nucia (Alacant).

Moltes felicitats a tots i a continuar 
entrenant per aconseguir els objec-
tius marcats.

Àlex de Dios, campió català sènior

febrer 2023 · núm. 840 · Llumiguia    69



Esports UD Cassà / Futbol

Han calgut que passessin 287 dies, des del 30 d’abril del 
2022 per tornar a viure una victòria del primer equip de 
la UD Cassà que el dissabte 11 de febrer va aconseguir 
sumar per primer cop tres punts aquesta temporada en 
un matx  molt disputat però guanyat amb claredat (3-0) 
contra la Unió Girona.  Aquesta victòria arriba molt tard, 
quan només queden tres partits per acabar la primera 
fase del campionat de segona catalana, però obre una es-
cletxa amb l’esperança de trencar amb la mala fortuna que 
havia acompanyat l’equip de Marc Teixidor durant tota la 
temporada.

Si es mantinguessin les classificacions actuals el Cassà 
jugaria la segona fase de la competició contra el Bisbalenc, 
el Marca de l’Ham (9è i 7è classificats del subgrup A1) i el 
Malgrat, 4t del seu mateix grup, l’A2; cal tenir en compte 
que es compten els punts de cada equip de la fase prèvia; el 
Cassà, quan falten tres jornades, només tenia 5 punts i la 
resta més de deu. L’equip que quedi cuer d’aquests quatre, 
baixarà a tercera catalana per la qual cosa l’objectiu dels 
cassanencs ha de ser sumar quants punts millor en la resta 
de la primera fase i guanyar tots els de la segona per eludir 
el descens. La segona fase començarà el 26 de març.

La primera victòria del campionat de segona catalana la 
va aconseguir el Cassà en superar la Unió Girona per tres 

Per fi arriba la victòria!
El triomf contra la Unió G. (3-0) obre la porta a l'esperança
Karim Diallo - d'esquenes- celebra el gol que obria el marcador contra la Unió Girona; Pol Masgrau, Jaume Casas, Pol Bravo i Dan Puig van a felicitar-lo.

a zero. Dos gols de Karim i un tercer de Jaume Casas 
van servir per sentenciar un matx en el qual els homes de 
Marc Teixidor van superar totes les adversitats dels ante-
rior partits i confiant en la seva capacitat van atacar cons-
tantment i van saber guanyar un rival que mai no es va 

Jaume Casas fa la passada del segon gol del Cassà contra la Unió Girona.
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rendir en els noranta minuts de joc.
El partit podria haver acabat amb 

un resultat més ampli si el Cassà ha-
gués aprofitat totes les ocasions de 
què va disposar, però el triomf final va 
permetre un esclat  d’alegria després 
d’una temporada sense aconseguir 
guanyar L’equip és conscient que ho 
té molt complicat per mantenir-se a 
la categoria però en el partit contra 
la Unió va exhibir un bon nivell de joc 
que feia néixer minses esperances de 
cara a la segona fase.

Com ja és habitual, entre baixes 
per lesions i sancions l’equip anava 
just d’efectius, però va sortir a un 

bon ritme. El primer gol del partit el 
va aconseguir, al primer temps (38’), 
Karim Diallo en una rematada de cap 
que va sorprendre el porter rival; ja la 
segona part (68’) el mateix Karim va 
rematar una gran passada de Jaume 
Casas per aconseguir el segon; ja a 
les acaballes del partit (86’), un dels  
davanters més incisius de l’equip,  
Jaume Casas, va establir el definitiu 
3-0 que fou àmpliament celebrat per 
jugadors i afició, ja que des del 30 
d’abril del 2022 que el Cassà no gua-
nyava un partit (4-0 al Palafrugell). 

Anteriorment a aquesta victòria con-
tra la Unió, el Cassà havia perdut el 

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda. 

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

FloristeriaCelebració d'un triomf de l'equip sènior femení
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derbi amb el Quart (0-2), al camp del 
Sàbat (2-1) i contra el Tordera (0-1)

Pel que fa al sènior femení, sembla 
que en els darrers partits ha tornat a 
recuperar el bon ritme i està lluitant 
pel tercer lloc al seu grup de primera 
divisió (el Mataró i el Torelló sembla 
que seran els que es disputaran pel 
títol). En els darrers quatre partits, 
tres victòries i un empat han permès 
a les noies d’Aina Maresme recuperar 
les bones sensacions.

El filial sènior masculí per la seva 
banda  manté la seva plaça a la part 
mitjana de la quarta catalana sense 
rutllar tan bé com en altres moments, 
ja que ha hagut de cedir jugadors al 
primer equip. Tres empats consecu-
tius han frenat la marxa ascendent de 
l’equip que entrena Eduard Grau.

RESULTATS DEL FUTBOL 
CASSANENC
(En categories inferiors no s'especifi-
quen els gols)
Futbol masculí:
2a Catalana
UD Cassà, 0 - UE Quart, 2
EF Gironès-Sàbat, 2 - UD Cassà, 1
UD Cassà, 0 - Tordera CF, 1
UD Cassà, 3 – Unió Girona, 0
4a Catalana
Tordera CF, 3 - UD Cassà, 2
UD Cassà, 6 - Mas Mascort de Pala-
frugell FC, 4
UD Cassà, 1 - Fogars CF, 1
AT Club Riells, 1 - UD Cassà, 1
UD Cassà, 2 – Lloretenc, 2
Juvenil A:
UD Cassà, 3 - Fornells UE, 1
Bisbalenc AT, 4 UD Cassà, 3
UD Cassà, 7 - Blanes CD, 2

UD Cassà, 4 - Bescanó, 2
Juvenil B:
Farners CE, 5 - UD Cassà, 3
UD Cassà, 5 - Olímpic Malgrat CE, 2
Riudarenes 2005 CE, 2 - UD Cassà, 
6
Cellera CF, 0 UD Cassà, 1
Cadet A:
UE Quart. 0 - UD Cassà, 1
Farners CE, 0 - UD Cassà, 2
UD Cassà, 1 - FPE Begur, 3
UD Cassà, 1 - Perelada CF, 0
Cadet B:
UD Cassà, 2 - Sils CF, 3
Caldes Malavella UE, 9 - UD Cassà, 0
UD Cassà, 2 - Lloret CF, 1
EMF Calonge Sant Antoni, 1 - UD Cas-
sà, 3
Infantil A:
UD Cassà, 5 - CE Aro, 1
UD Cassà, 1 - Farners CE, 1
Penya Bons Aires, 2 - UD Cassà, 0
Malgrat CD, 0 - UD Cassà, 5
Infantil B
UD Cassà, 0 - Unió Girona ACE, 4
Sant Gregori AE, - 9 UD Cassà, 1
UD Cassà, 1 - La Pera UE, 4
UD Cassà, 2 - Vilablareix FC, 3
Infantil C
Penya Bons Aires, 3 - UD Cassà, 0
UD Cassà, 2 - AC Banyoles, 0
Cornellà Terri AE, 3 - UD Cassà, 3
Unió Girona ACE, 4 - UD Cassà, 3
Aleví A:
EF Calonge-Sant Antoni, - UD Cassà, 
X
UD Cassà, - Perelada CF, 2
UD Cassà, - Palafrugell CF, X
Girona FC, - UD Cassà, 1
Aleví B:
Sant Poç AT, - UD Cassà, 0
UD Cassà, - EF Gironès-Sàbat, 2

GEiEG, - UD Cassà, 2
Celrà UCE, - UD Cassà, 2
Aleví C:
Penya Bons Aires, - UD Cassà, 1
Celrà, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - FF Girona Est, 2
UD Cassà, - Bell·Lloc CP, 2
Aleví D:
Tordera CF, - UD Cassà, 1
Base Vilobí 2015 CF, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Ridarenes 2005 CE, 2
Bell·Lloc, - UD Cassà, 1
Benjamí A
Sant Gregori AE, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Roses AE, X
UD Cassà, - EF Arbucienca, 2
Quart UE, - UD Cassà, 1
Benjamí B:
Cornellà Terri AE, - UD Cassà, 2
UD Cassà, - Unió Girona ACE, 2
Porqueres UE, - UD Cassà, 2
Vilablareix FC, - UD Cassà, 1
Benjamí C:
UD Cassà, - UE Fornells, 2
Vilablareix FC, - UD Cassà, 2
Prebenjamí A
Tordera CF, - UD Cassà, 2
UD Cassà, - Sant Celoni FC, 1
Santa Eugènia CF, - UD Cassà, 2
Blanes CD, - UD Cassà, 2
Prebenjamí B:
UD Cassà, - Caldes Malavella UE, 2
Banyoles CE, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Quart UE, 2
Escoleta
Sant Gregori, - UD Cassà, 1

Futbol femení:
Sènior:
UD Cassà, 4 - Sant Gabriel CD, 2
Seagull BDN CE, 1 - UD Cassà, 2
UD Cassà, 3 - Berga CE, 3

Els equips cadet A i B de la UD Cassà, celebrant uns bons resultats als vestidors-

72    Llumiguia · núm. 840 · febrer 2023 



UD Cassà / Futbol Esports

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari

Solsona, 1 – UD Cassà, 3
Juvenil:
Cabanes UE, 1 UD Cassà, 3 
UD Cassà, 0 - Gerunda FC, 2
Farners, 2 - UD Cassà, 7
UD Cassà, 0 - Gerunda FC, 2
Infantil A:
EMF Calonge-S.A., 0 - UD Cassà, 7

Breda UE, 0 - UD Cassà, 4
Vilablareix FC, 2 - UD Cassà, 8
UD Cassà, 10 - Santa Susanna AE, 0
Infantil B:
UD Cassà, 9 - Aro CE, 0
Vall d'en Bas CF, 3 - UD Cassà, 3
UD Cassà, 8 - Sant Gregori AE, 1
Penya Bons Aires, 0 - UD Cassà, 5

Aleví:
Vilablareix FV, - UD Cassà, 2
UD Cassà, - FUE Olot, 2
Racing Blanenc FC, - UD Cassà, X
UD Cassà, - Gerunda FC, 2

Fotos: Eduard Duran i UD Cassà

Els dos equips infantils femenins de la UD Cassà (A i B).
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Repassem els resultats de les darre-
res jornades dels diferents equips de 
bàsquet del Foment Deportiu Cassa-
nenc: 
2A CAT. SÈNIOR MASCULÍ 
FD Cassanenc-Automatismes Cas-
sà 61 - UE Ripoll A 59
Cassanenc: Rodríguez (12), Miquel 
(13), Nuell, Jiménez (2), Artero, Mi-
lan (15), N. Boadella (5), Fusté (2), 
Biri júnior (3), Busquets (3), Duch (6). 
18 faltes pers; cap eliminat; 9 de 14 
tirs lliures; 2 triples: Milan i Busquets.  
Parcial cada 5 minuts: 9-14, 26-
26, 49-38, 61-59. 
Després de les festes nadalenques 
ha tornat la competició de bàsquet. 
Aquesta vegada amb un triomf ajustat 
davant del Ripoll que ha posat les co-
ses molt difícils a l’equip cassanenc. 
El partit ha estat molt igualat amb al-
ternatives en el marcador. Ha estat 
en acabar el tercer període quan els 
locals han obtingut la màxima diferèn-
cia de punts (49-38). Semblava que 
no hi hauria problemes per obtenir la 
victòria, però els visitants s’han posat 
al minut 36 per davant (54-55). Les 
últimes accions en defensa i atac han 
estat molt importants per obtenir la 
victòria cassanenca. 
CB Farners 66 - FD Cassanenc-Au-
tomatismes Cassà 44
Cassanenc: Ciurana, Rodríguez (11), 
Miquel (3), Nuell, Jiménez (3), Artero 
(2), Milan (5), Boadella (4), Torrent 
(3), Busquets (5). 20 faltes pers; eli-
minat: Jiménez; 11 de 14 tirs lliures; 
5 triples: Torrent, Duch, Busquets, 
Jiménez, Milan. Parcial cada 5 mi-
nuts: 16-9, 32-24, 47-39, 66-44. 
L’equip cassanenc ha perdut el partit 
a la pista del Farners, on en acabar 
el tercer període el resultat era de 
47-39, 8 punts que semblava que es 
podien remuntar. Però l’equip cassa-
nenc va quedat glaçat (feia molt fred 
a l'exterior); al quart període els locals 
han fet un parcial de 19-5 (66-44) i 
així ha acabat el partit amb una victò-
ria clara i contundent dels locals. 

Amb aquest partit acaba la primera 
volta amb 12 partits jugats, 6 victòri-
es i 6 derrotes; 788 cistelles a favor i 
809 en contra. 
CB Vall d’en Bas 77 - FD Cassa-
nenc Automatismes Cassà 66
Cassanenc: Rodríguez (5), Miquel 
(16), Nuell, Milan (9), Teixidor (6), 
Garcia, Biri junior (10), Busquets (3), 
Duch (17). 17 faltes pers; cap elimi-
nat; 9 de 13 tirs lliures; 6 triples: Mi-
quel, Duch, Busquets, Biri junior, Mi-
lan. Parcial cada 5 minuts: 20-16, 
39-33, 56-46, 77-66. 
L’equip cassanenc ha lluitat durant els 
40 minuts per obtenir la victòria da-

vant el líder del campionat el CB Vall 
d’en Bas amb jugadors d0alt nivell. El 
millor encert del tir exterior i els pivots 
locals ha impedit la victòria. 

2A CAT. SÈNIOR FEMENÍ 
C E Palamós 36 - FD Cassanenc 45
Cassanenc: Busquets, Palet (5), Sau-
bi, Porsell (1), Teixidor, Barnés (7), 
Torres, Pagès, Josa, Albacete (11), 
Garcia (10), Ramírez (11). 18 faltes 
pers; cap eliminada, 9 de 16 tirs lliu-
res; 4 triples: 2 Garcia, Albacete, Ra-
mírez. Parcial cada 5 minuts: 6-17, 
18-25, 26-41, 36-45. 
L’equip cassanenc ha obtingut una im-
portant victòria a la pista del Palamós. 
L’equip sempre ha anat per davant en 
el marcador, arribant a tenir un avan-
tatge de 16 punts (29-45) al minut 
33 de la segona part. Un parcial de 
7-0 per part de les locals ha deixat el 
marcador amb el 36-45 favorable al 
nostre equip. 
FD Cassanenc 69 - CB L’Escala 59
Cassanenc: Busquets, Palet, Sau-
bi, Porsell (7), Teixidor, Barnés (17), 
Torres (10), Pagès (6), Josa, Albace-
te (15), Garcia (8), Ramírez (6). 22 
faltes pers; cap eliminada; 16 de 18 
tirs lliures; 7 triples: 2 Albacete, 2 
Garcia, Pagès, Porsell. Parcial cada 
5 minuts: 10-16, 29-27, 50-47, 69-
59. 
L’equip cassanenc ha hagut de lluitar 
molt per assolir la victòria, ja que l’Es-
cala ha posat molta resistència. Al mi-
nut 35 de la segona part el resultat 
era de 54-55 a favor de les visitants; 
un parcial de 15-4 als últims minuts 
ha donat la victòria al nostre equip. 

Amb aquest partit acaba la primera 
volta al novè lloc de 14 equips amb 
12 partits jugats, 6 victòries i 6 der-
rotes; 605 cistelles a favor i 642 en 
contra. 
CB Vall d’en Bas 62 - FD Cassa-
nenc 61
Cassanenc: Busquets, Palet (2), Sau-
bi, Porsell (5), Teixidor (8), Barnés 
(28), Torres (3), Pagès, Josa, Albace-
te (2), Garcia (6), Ramírez (7).  24 fal-
tes pers; eliminada: Porsell;15 de 20 
tirs lliures; 4 triples: 2 Garcia, Bar-
nés, Torres. Parcial cada5 minuts: 
19-20, 30-31, 42-45, 62-61. 
L’equip cassanenc ha estat a punt de 
donar la sorpresa a la pista del líder el 
CB Vall d’en Bas al perdre només per 
un punt. El nostre equip ha fet un gran 
partit, però ha falta de pocs minuts es 
guanyava 52-61, un parcial de 10-0 
ha acabat el partit amb la victòria lo-
cal 62-61. 
CB Parets 43 - FD Cassanenc 49
Cassanenc: Busquets (6), Palet, Sau-
bi, Porsell (13), Teixidor, Barnés (12), 

Torres, Pagés (7), Josa (2), Albace-
te (3), Garcia, Ramírez (6). 14 faltes 
pers; cap eliminada;8 de 19 tirs lliu-
res;3 triples: 2 Porsell i Busquets. 
Parcial cada 5 minuts: 12-16, 17-
27, 27-38, 43-49. 

L’equip cassanenc ha portat la ini-
ciativa en el marcador a partir del 
minut 8 del primer quart (10-12), a 
partir d’aquí s’ha anat ampliant l’avan-
tatge d'11 punts al final del tercer 
període (27-38). El CB Parets ha fet 
un esforç per reduir les diferències en 
el marcador; al minut 38 el resultat 
era de 41-44. L’equip cassanenc ha 
sabut resoldre el partit assolint una 
nova victòria. 

L’equip de segona catalana sènior 
femení ocupa el vuitè lloc amb 14 par-
tits jugats. amb 7 victòries i 7 der-
rotes; 715 cistelles a favor i 747 en 
contra. 

3A CAT. SÈNIOR MASCULÍ 
FD Cassanenc B 41 - CB Sant Hi-
lari 58
Cassanenc: Abulí, Albacete (8), Mar-
tínez (1), Ortega (1), M. Torrent (7), 
B. Carré (5), N. Boadella (6), Mundet 
(9), Teixidor (2), Ciurana (2), Mejias. 
22 faltes pers; cap eliminat;13 de 
20 tirs lliures; 2 triples: Albacete i M. 
Torrent. Parcial cada 5 minuts: 12-
11, 21-26, 31-39, 41-58. 
Partit igualat fins acabar el primer pe-
ríode (12-11). A partir d’aquí han es-
tat els visitants que han agafat avan-
tatges de pocs punts fins al minut 34 
(37-40); un parcial de 4-17 (41-58) 
ha deixat sentenciat el partit a favor 
del Sant Hilari. 

Amb aquest partit acaba la primera 
volta al desè lloc de 12 equips amb 
11 partits jugats, 2 victòries i 9 der-
rotes amb 707 cistelles a favor i 749 
en contra. 
CB Guíxols 87 - FD Cassanenc B 
54
Cassanenc: Garcia (5), Mejias (2), B. 
Carré (4), Teixidor (6), Albacete (9), 
Martínez, Ortega (11), M. Torrent 
(14), Mundet (3). 22 faltes pers; eli-
minat: M. Torrent; 3 de 8 tirs lliures; 
5 triples: 3 Torrent, Garcia, Albacete. 
Parcial cada 5 minuts: 21-10, 44-
29, 62-43, 87-54. 
Victòria clara del líder del campionat 
el CB Guíxols que s’ha mostrat al llarg 
dels 40 minuts molt superior al nos-
tre equip. 
FD Cassanenc B 50 - CB Sant Gre-
gori 69
Cassanenc: Abuli, Albacete (1), Mar-
tinez, Ortega (16), M. Torrent (7), 
B. Carré (2), Garcia (4), N. Boadella 
(10), Mundet, Teixidor (1), Ciurana 
(3), Mejias (2). 27 faltes pers; elimi-
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nat: Boadella ; 20 de 30 tirs lliures; 
2 triples: Torrent i Boadella. Parcial 
cada 5 minuts: 10-13, 20-29, 37-
50, 50-68. 
L’equip cassanenc ha jugat de tu a tu 
al bon equip del Sant Gregori fins a la 
mitja part (20-29). Ha estat al tercer 
període que l’equip visitant ha posat la 
directa i han marxat, arribant al final 
dels 40 minuts amb l’avantatge de 19 
punts (50-69). 

L’equip de tercera categoria sènior 
masculí ocupa el desè lloc amb 13 
partits jugats, 2 victòries i 11 derro-
tes;  811 cistelles a favor i 905 en 
contra. 

SOTS-21 MASCULÍ
BC Torroella 73 - FD Cassanenc 45
Cassanenc: Borrego (3), Avilés (4), 
Fàbregas (7), J. Torrent (9), Freixa 
(2), Comalada (4), Marti Vila (5), Fer-
nàndez, Cuéllar (6). 19 faltes pers; 
eliminat: Comalada; 4 de 14 tirs lliu-
res; 7 triples: 3 Torrent, 2 Cuéllar, 
Vila, Fàbregas. Parcial cada 5 minuts: 
23-15, 41-20, 56-33, 73-45. 

Els locals des del primer minut s’han 
fet amos del partit fins arribar al final 
dels 40 minuts amb un marcador que 
ho diu tot. 

FD Cassanenc 46 - CB Vall d’en 
Bas 83
Cassanenc: Borrego (4), Avilés (6), 
Fàbregas (7), Vila, Freixa (5), Coma-
lada (7), Carré (8), Fernàndez, Bagué 
(4), Cuéllar (5). 26 faltes pers; elimi-
nats: Avilés i Comalada;2 de 7 tirs lliu-
res; 2 Triples: Cuéllar i Freixa. Parcial 
cada 5 minuts: 4-12, 22-40, 31-62, 
46-83. 
Clara victòria de l’equip de la Vall d’en 
Bas líder i imbatut en aquest campi-
onat. L’equip cassanenc ha lluitat du-
rant tot el partit sense poder fer res 
davant el líder. 
CB Sarrià T. 46 - FD Cassanenc 44
Cassanenc: Borrego, Avilés, Fàbre-
gas (6), J. Torrent (13), Freixa, Co-
malada (3), Fernàndez, Bagué (6), 
Cuéllar (12). 19 faltes pers; eliminat: 
Fàbregas; 1 de 6 tirs lliures; 7 triples: 
4 Cuéllar i 3 Torrent. Parcial cada 5 
minuts: 7-12, 19-27, 36-37. 46-44. 
L’equip cassanenc ha tingut controlat 
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el partit fins al minut 36 de la segona 
part (40-42). Un parcial de 6-2 ha do-
nat la victòria als locals. 
FD Cassanenc 61 - Bisbal B. 53
Cassanenc: Borrego (2), Avilés (6), 
Fàbregas (10), Freixa (2), Comalada 
(13), Villalba, M. Vila (13), Fernàndez 
(3), Escobar (2), Cuéllar (10). 17 fal-
tes pers; cap eliminat;13 de 14 tirs 
lliures;3 triples: Comalada, Vila, Fer-
nàndez. Parcial cada 5 minuts: 11-
11, 26-20, 40-38, 61-53. 
L’equip cassanenc ha millorat molt en 
el seu joc guanyant a l’equip de la Bis-
bal, equip que a la primera volta va 
guanyar als cassanencs per 66-35. 
L’equip sots 21 masculí ocupa el novè 
lloc amb 14 partits jugats, 4 victòries 
i 10 derrotes; amb 693 cistelles a fa-
vor i 887 en contra. 

JÚNIOR MASCULÍ 
FD Cassanenc 86 - CB Nou Caulés 
37

CB Castelló 99 - FD Cassanenc 74
CB Guíxols 67 - FD Cassanenc 75
FD Cassanenc 71 - CB Roses 67
L’equip júnior masculí ocupa el setè 
lloc amb 12 partits jugats amb 7 vic-
tòries i 5 derrotes; amb 837 cistelles 
a favor i 760 en contra. 

JÚNIOR FEMENÍ 
CB Santjoanenc 49 - FD Cassanenc 
26
FD Cassanenc 80 - B. Cadaqués 38
CE Onyar 36 - FD Cassanenc 32
CB Vall Bas 56 - FD Cassanenc 44
L’equip júnior femení ocupa el setè lloc 
amb 13 partits jugats amb 4 victòries 
i 9 derrotes; 525 cistelles a favor i 
641 en contra. 

CADET MASCULÍ 
BC Torroella 65 - FD Cassanenc 43

FD Cassanenc 56 - Bisbal Bàsquet 
B 65

Amb aquest partit acaba la primera 

A la dreta, a dalt, l'equip cadet masculí: Adriá 
Solench, Gari Escobar, Jan Teixidor (entre-

nador), Marc Busquets Rincón (entrenador), 
David Puigmolé, David Montsuñer. Ajupits: 

Cesc Amat, Oriol Nin,Roger Rojals, Martí Amo-
res, Martí Duran. A sota, el cadet femení: Clara 
Busquets Rincon (entrenadora), Sara Bey, Nana 

Dembelé, Kolo Djilmera, Laia Oller, Isona Ca-
ballero, Marc Busquets Rodriguez (entrenador); 

ajupides: Halima Dembelé, Emma Teixidor, 
Ona Massó, Xènia Amores, Júlia Garcia.
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volta al vuitè lloc de 13 equips amb 
12 partits jugats, 5 victòries i 7 der-
rotes; 706 cistelles a favor i 752 en 
contra. 
FD Cassanenc 59 - CB Guíxols 65
CB Farners 46 - FD Cassanenc 58
L’equip cadet masculí ocupa el setè 
lloc de 13 equips amb 14 partits ju-
gats, 6 victòries i 8 derrotes; 823 
cistelles a favor i 863 en contra. 

CADET FEMENÍ 
FD Cassanenc 62 - BC Torroella 58
Bisbal B. 48 - FD Cassanenc 51
Amb aquets partit acaba la primera 
volta al tercer lloc de 13 equips amb 
12 partits jugats, 7 victòries i 5 der-
rotes; 638 cistelles a favor i 490 en 
contra. 
CB Farners 77 - FD Cassanenc 38
L’equip cadet femení ocupa el setè lloc 
de 13 equips amb 13 partits jugats, 
7 victòries i 6 derrotes; 677 cistelles 
a favor i 712 en contra. 

INFANTIL MASCULÍ 
FD Cassanenc 81 - CB St. Narcís 45
FD Cassanenc 28 - UG Maristes 49
FD Cassanenc 57 - Esc. Figueres 7
CB Santjoanenc 27 - FD Cassanenc 
36
L’equip Infantil masculí ocupa el setè 
lloc amb 13 partits jugats amb 2 vic-
tòries i 11 derrotes; 656 cistelles a 
favor i 708 en contra. 

Cal tenir present que aquest equip 
compte només amb 6 jugadors i tal 
com diu el reglament has de col·locar 
a l'acta un mínim de 8 jugadors per 
això la majoria de partits ha guanyat; 
però en presentar-se al partit amb 
només 6 jugadors el Comitè de com-
petició els anul·la el resultat favorable. 

INFANTIL FEMENÍ 
FD Cassanenc 40 - B. Girona 70
B. Vilafant 61 - FD Cassanenc 37
FD Cassanenc 41 - Vedruna G. 74
BC Fontajau 57 – FD Cassanenc 50
Bisbal B. 58 - FD Cassanenc 44
FD Cassanenc 72 - CB Vall Terri 22
 L’equip Infantil femení acaba la prime-
ra fase al cinquè lloc amb 14 partits 
jugats, 5 victóries i 9 derrotes; 694 
cistelles a favor i 750 en contra. 
Comença la segona fase de l’equip 
Infantil femení en el grup 02 en el 
que tindrà com a rivals els següents 
equips: CB Salt verd, CB Vall del Terri 
i Bàsquet Vilafant. 

PREINFANTIL MASCULÍ 
CB Celrà 39 - FD Cassanenc 34

BC Fontajau 53 - FD Cassanenc 22
FD Cassanenc 58 - CB Campdevà-
nol 42
CB Vall d’en Bas 46 - FD Cassa-
nenc 47
L’equip Pre-Infantil masculí ocupa el 
sisè lloc amb 14 partits jugats, 6 vic-
tòries i 8 derrotes; amb 669 cistelles 
a favor i 596 en contra. 

MINI MASCULÍ 
FD Cassanenc 52 - CB Salt verd 97
FD Cassanenc 46 - CB Adepaf 60
CB Salt verd 80 - FD Cassanenc 30
FD Cassanenc 95 - CB Farners 45
CB Lloret 72 - FD Cassanenc 58
L’equip de Mini masculí ocupa el vuitè 
lloc amb 14 partits jugats amb 4 vic-
tòries i 10 derrotes;  841 cistelles a 
favor i 1.009 en contra. 

MINI FEMENÍ A 
FD Cassanenc A 94 - CB Blanes A 
44
FD Cassanenc A 87 - Montessori 
38
Vedruna G. 20 - FD Cassanenc A 
70
FD Cassanenc A 62 - UCA Peralada 
63
Amb aquesta derrota, l’equip de Mini 
femení ha perdut la imbatibilitat, però 
continua al capdavant de la classifica-
ció. L’equip de Peralada ocupa el se-
gon lloc, ja que ha perdut 2 partits a 
la seva pista, contra el FD Cassanenc 
(65-68), i a la pista del Montessori 
(45-41). 

L’equip de Mini femení A ocupa el 
primer lloc; ha jugat 14 partits amb 
13 victòries i 1 derrota; amb 984 cis-
telles a favor i 520 en contra. 

MINI FEMENI B 
CE Onyar 77 - FD Cassanenc B 27

FD Cassanenc B 20 - Esc. Figueres 
62
CB Lloret 69 - FD Cassanenc B 19
FD Cassanenc B 20 - CB Verges 70
L’equip de Mini femení B ocupa el desè 
lloc amb 14 partits jugats sense cap 
victòria; amb 263 cistelles a favor i 
880 en contra. 

PREMINI MASCULÍ A 
CB Quart - FD Cassanenc A (gua-
nyador)
FD Cassanenc A (guanyador) - CB 
Llagostera A 
BC Torroella - FD Cassanenc A 
(guanyador)
L’equip de Pre Mini masculí A ocupa el 
primer lloc amb 12 partits jugats sen-
se cap derrota; 695 cistelles a favor i 
244 en contra. 

PREMINI MASCULÍ B 
CB Vilablareix - FD Cassanenc B 
(guanyador)
FD Cassanenc B (guanyador) - CB 
Sarrià de Ter
FD Cassanenc B (guanyador) - CEJ 
Celrà
Bàsquet Vilafant - FD Cassanenc B 
(guanyador)
L’equip de Premini masculí B ocupa el 
sisè lloc de 12 equips amb 14 partits 
jugats amb 8 victòries i 6 derrotes; 
566 cistelles a favor i 558 en contra.
 
PRE-MINI SALLE CASSÀ
Salle Cassà (perdedor) - CB Vilobí
Salle Cassà (perdedor) - At. Silenc
Vedruna Girona - Salle Cassà (per-
dedor)
Salle Cassà (perdedor) - CB Lloret
L’equip de la Salle Cassà ocupa el 
novè lloc d’11 equips amb 13 partits 
jugats, 3 victòries i 10 derrotes; 381 
cistelles a favor i 538 en contra. 

L'equip mini masculí al complet. Drets: Joel 
Abulí (entrenador), Arnau Fusté, Eloi Gascons, 
Andreu Solench, Niels Heitbrink, Aram Ayala, 
Denis Gauriluta i Jordi Vilà (entrenador). Aju-

pits: Alex Hidalgo, Pol Puig, Nil Cáceres, Biel 
Pi, Sergi Riera i Oriol Pellicer.

76    Llumiguia · núm. 840 · febrer 2023 



FD Cassanenc / Bàsquet Esports

Pere Vila i el seus fills Liam i Ivette. 
Repassem l'historial:

PERE  VILA PARADEDA
Va néixer el 25 de febrer del 1979
Va començar a jugar a bàsquet en 

les categories inferiors de la Salle 
Cassà.

 1988-1990: Mini bàsquet Salle 
Cassà.

1991-1993: Infantil masculí Salle 
Cassà.

1993-94 Fitxa per el F.D.Cassanenc 
en la categoria de cadet masculí B.Va 
tenir d'entrenadors Salvador Fàbre-
gas i Salvador Llorente.

1994-1995: Cadet masculí A. Va 
tenir d'entrenadors Ramon Castañer 
i Ricard Erena.

1995-1996: júnior masculí. Entre-
nador: Salvador Fàbregas.

1996-1997. Sub-22  B. Va tenir 

d'entrenadors Xevi Carrera i Esteve 
Carbó.

1997-1998: Sub-22. Entrenadors: 
Santi Gil i Jordi Moncanut.

1998-1999. Sub 20. Entrenadors:  
Albert Suñer i Alex Teixidor.

1999 – 2000: 3a Preferent Sènior 
masculí. Va tenir d'entrenadors  Al-
bert Suñer i Xevi Pell.

2000-2001. 3a Preferent Sènior 
masculí. Entrenador, Enric Puig.

2001-2002: 3a Preferent Sènior 
masculí. Va tenir d'entrenador Àngel 
Lázaro. També fa d'ajudant d'entrena-
dor en l'equip júnior femení entrenat 
per l'Andreu Cortada.

2002-2003: Fitxa pel CB Llagoste-
ra Provincial masculí.

2003-2007. CB Llagostera. Provin-
cial masculí.

 2010-2012: C B Llagostera. C. C. 

1a C masculí.
2012-2013: CB Llagostera. C.T. 

Sènior masculí.
2013-2014: al CB Llagostera  en-

trena l'equip Sènior masculí B.
2014-2015: CB Llagostera, entre-

na l'equip sènior masculí Territorial.
Actualment fa els entrenaments 

dels veterans de Cassà de bàsquet 
cada dimarts a les 20 hores al PV3. 
  

Els seus fills:
Liam Vila Albacete té 7 anys va néi-

xer el 12 de juny del 2015 i juga en 
la categoria de Premini masculí B. 
F.D.Cassanenc.

Ivette Vila Albacete té 12 anys, va 
néixer el 19 de març del 2010 i juga 
en la categoria Infantil femení del Fo-
ment Deportiu Cassanenc.

La saga continua en el bàsquet cassanenc

Pere Vila i els seus fils Liam i Ivette

A l'esquerra, Pere Vila amb els seus fills Liam 7 anys i la Ivette de 12 anys. A dalt, l'equip júnior 
masculí de la temporada 1995-1996. Drets: Jordi Maymí, Òscar Llorente, Enric Plana, Jordi Espar-
raguera, David Llorente, Carles Porcel i Santi Gil. Ajupits: David Cuadrado, Pere Vila, Lluís Parés, 
Francesc López i Jordi Serra.
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"Soc un noi de Llambilles, però he 
estudiat a Cassà, i es pot dir que 
soc mig cassanenc. Soc enginyer 
mecànic i pilot de quads, encara 
que des de finals del 2020 em de-
dico professionalment a fer de co-
pilot"; aquesta és la presentacio que 
ens fa l'Oriol Vidal que fa pocs dies ha 
tornat  d'acabar en segona psoció al 
ralli Dakar fent de copilot de Baciuska 
en una prova que semblava que podri-
en guanyar, que van liderar fins a la 
darrea etapa pe`ro que per problem 
mecànioc van perdre un minuts pre-
cisoso.
Aquest ha sigut el teu cinquè Da-
kar. Per què i com vas començar?
Volia fer-lo en la categoria de quads, 
però no tenia el pressupost necessa-
ri. El meu primer Dakar va ser l’any 
2017, encara que en un primer mo-
ment, no volia anar-hi com a copilot. 
Hi vaig anar i a partir d’aquí, em van 
anar sortint ofertes.
Quina és la feina del copilot?
Ui, són moltes feines alhora! Principal-
ment, la nostra tasca és guiar al pilot. 
Tenim un roadbook, un document on 
ens expliquen on hem d’anar, quins 
perills hi ha... funciona amb graus i 
hem de saber navegar. A més a més, 
ajudem a gestionar el ritme del cotxe, 
a trobar línies alternatives... som dos 
ulls extres.
Al Dakar competeixes en la cate-
goria T4. Quines diferències hi ha 
respecte al T3?
El T3 té més potència i és un proto-
tip. Són més amples i tenen el límit de 
velocitat a 135. El T4 es ven comer-
cialment, però té modificacions de se-
guretat, i el seu límit de velocitat és de 

152 quilòmetres per hora.
Com vas acabar fent equip amb 
Rokas Baciuska?
Va ser casualitat, al llarg de l’any faig 
dues competicions alhora, en T3 i en 
T4. En T4 corria amb un pilot àrab, 
però no podíem córrer junts fins al 
Dakar, i l’equip amb el qual competia 
en T3, necessitava un pilot pel Dakar. 
Aquest pilot sense copilot va resultar 
ser en Rokas.
Com s’organitza un equip?
El 90% dels pilots que competeixen al 
Dakar paguen a un equip, menys els 
pilots oficials de marques com som 
nosaltres. Dins del nostre equip, Red 
Bull Can-am Factory, hi ha enginyers, 

fisios, cuiners, gent de logística, de 
manteniment de la caravana, de co-
ordinació... podem ser dues-centes 
persones entre clients i pilots oficials, 
som l’equip més gran del Dakar.
Com funciona aquesta cursa?
S’ha de seguir el roadbook, que ens 
va guiant. Per saber que hem seguit 
el recorregut, hi ha els waypoints, 
coordenades marcades al roadbook 
on no hi sol haver res material, però 
que hi has de passar obligatòriament. 
Dins el vehicle portem GPS que mar-
quen si hi hem passat o no.
Com és el bivac?
És com una ciutat ambulant, pots 
estar a l’altra punta de país, però el 
bivac sempre serà el mateix. Cada 
equip té una zona per arreglar els ve-
hicles, hi ha l’espai de l’organització, el 
de la televisió, la sala de premsa, un 
menjador... Nosaltres teníem la sort 
de dormir en autocaravanes i de tenir 
cuiners, però si no, es dorm en ten-
des de campanya.
Què és l’etapa marató?
Aquell dia, no anem al bivac, dormim 
tots en tendes i no tenim assistència. 
Això implica que només pots arreglar 
el vehicle amb el que portes a sobre.
Com és un dia a dia d’algú que cor-
re al Dakar?
Jo m’aixecava entre les cinc i les sis 
del matí perquè m’agrada anar amb 
temps i sense presses, però entre 
les set i les vuit sortíem del bivac. 

Oriol Vidal: "per dins ja em 
veia guanyador del Dakar"

El copilot de Llambilles va acabar segon en T4

Oriol Vidal
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FD Cassanenc / Bàsquet Esports

Fèiem l’enllaç (anar del bivac al punt 
on comença l’especial, la cursa en si) 
i esperàvem que fos el nostre torn 
per començar, que solia ser cap a les 
onze.

L’especial durava entre tres i set ho-
res, fèiem un altre enllaç fins al bivac, 
aparcàvem el cotxe, parlàvem amb 
mecànics i enginyers, em dutxava, 
anava al fisio i al briefing (on ens ex-
plicaven una mica com seria l’especial 
de l’endemà), sopava i anava a dormir.

Durant l’especial, fèiem un refue-
ling, un espai on podíem parar a po-
sar més benzina durant vint minuts 
que aprofitàvem per menjar una bar-
reta i anar al lavabo.
Què senties quan veies que podies 
guanyar el Dakar? Com es va gesti-
onar la segona posició?

Quan veia possible guanyar, no m’ho 
podia creure, em semblava impossi-
ble. Abans de començar l’última eta-
pa, per dins ja l’havia guanyat.

Quan vam tenir el problema mecà-
nic que ens va costar el primer lloc, 

ens va caure el món a sobre: es va 
trencar el cilindre que passa la infor-
mació sobre la transmissió del motor 
i el canvi de marxes de darrere del 
cotxe al davant. Abans de sortir, vam 
decidir no portar eines perquè sabíem 
que si paràvem, havíem perdut, però 
ara penso que potser ho hauríem po-
gut arreglar.. .
Com valores el Dakar que heu fet?
Crec que hem fet un Dakar perfecte. 
Les quatre primeres etapes no van 
ser bones per problemes amb els 
waypoints, amb la pluja... però a par-
tir de la quarta assumim més riscos, 
va sortir bé i vam passar a anar al 
capdavant de la cursa. Vam ser capa-
ços de marcar el ritme de la cursa, 
cosa que en un Dakar és molt difícil.
Tens alguna anècdota d’aquest 
any?
Aquest any no hem hagut de soluci-
onar cap emergència, però aquesta 
última etapa no l’oblidaré mai.
Una vegada has corregut el ralli 
Dakar, pots deixar de pensar-hi du-

rant la resta de l’any?
Abans no, ara m’ho agafo com una 
cursa més. Això sí, sense deixar de 
banda tot el que suposa anar al Da-
kar!
Quin Dakar prefereixes, el d’Amèri-
ca del Sud o el de l’Aràbia Saudita?
Prefereixo Amèrica del Sud sense cap 
mena de dubte! Pels canvis de paisat-
ge, tot i que era molt més dur física-
ment i pel que fa a vehicles, i perquè 
la gent ens acompanyava durant tota 
la cursa. A Aràbia Saudita cada any 
veus el mateix, és molt igual.
Quin creus que és l’impacte que fa 
la cursa al país on se celebra?
Sabem que si estem allà és per mo-
tius econòmics. Abans havia sigut una 
cursa solidària, de superació... ara, 
això s’ha perdut. L’esperit del Dakar 
ha canviat, i potser per això, podria 
viure sense anar-hi.
Quins plans de futur tens?
El campionat del món de Rally Raid en 
T4 i el de Bajas en T3!

Xènia Carreras

Oriol Vidal ha viscut una gran experiència al Dakar amb un final agredolç pel trimf perdut a l'últim sospir.
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Esports Entrevista / Tennis Taula

La secció de Tennis Taula de Cassà 
de la Selva ja fa temps que no surt en 
la revista i per aquest motiu he volgut 
fer-li una entrevista al seu president 
l'Albert Puigmolé i Torrentó per saber 
una mica més d'aquest esport.

Ens hem trobat al polivalent de Cas-
sà de la Selva a les 7 de la tarda, un 
dia de cada dia, la mainada -i no tan 
mainada- estan fent els tocs d’escal-
fament...

L'Albert Puigmolé i Torrentó va néi-
xer el dia de Santa Maria de 1971. 
Com es que siguis president del Ten-
nis Taula de Cassà de la Selva?

Per accident... No en vam trobar 
cap altre en el moment que calia tro-
bar-lo i m'hi vaig veure obligat. O m'hi 
presentava o no hi havia constitució 
del club. I continuem sense trobar-ne 
cap altre des del 2013.
Explica el fet de la desvinculació 
del Tennis Taula amb el F.D. Cas-
sanenc.
L'estiu del 2013 el Foment va tan-
car la secció de tennis taula i va sus-
pendre les 24 hores. Els  nanos que 
jugaven tenien 2 opcions;  o anar a 
jugar a fora de Cassà o els pares ens 
involucràvem en la creació d'un nou 
club. Vam triar l'opció complicada que 
va ser crear un nou  club a Cassà. A 
part de l’interès pels nostres fills, cre-
iem, que era una llàstima que Cassà 
perdés la tradició del tennis taula que 
es remuntava a mitjans dels anys 60 
del segle passat i amb la qual moltes 
famílies hi teníem lligams per una ban-
da o altra.
Quants equips i categories teniu? 
Avui, Cassà té 3 equips a lligues de 
nivell estatal, 4 equips a l'àmbit ter-
ritorial gironí i 1 equip de nens que 
comencen. En podríem tenir alguns 
més, ja que tenim quasi 60 fitxes,  
però anar justets d'equips per tants 
jugadors ens ajuda a poder compagi-
nar lligues amb tornejos individuals i 
fomenta la competència sana entre 
companys per entrar als equips.
Quantes hores entreneu, horaris i 
el lloc?
En principi entrenem els cinc dies de 
la setmana i competim el cap de set-
mana. La nostra base és el pavelló 
polivalent, on hi entrenem dimarts, 
dimecres, dijous i divendres i és tam-
bé on es juguen les lligues i tornejos 
d'àmbit territorial. Al pavelló triple hi 
entrenem els dilluns i hi juguem els 

diumenges els equips de lligues esta-
tals. Els entrenaments son de 17:00 
a 21:00 amb alguna variació depe-
nent del dia i el lloc.
A quins campionats participeu?
A tots els que ens deixen! En tenir un 
ampli ventall de jugadors i jugadores 
de diferents edats i nivells el TT. Cassà 
participa en competicions a nivell ter-
ritorial gironí, català, estatal i interna-
cional (sempre que ens convoquen), 
ja que sortir fora de les fronteres de 
l'estat necessites ser convocat o au-
toritzat per la federació espanyola o 
catalana.
Des que ets President quins títols 
s'han aconseguit per categories?
Competim en les modalitats d'indivi-
dual, doble i per equips. De títols en 
tenim algun...però els que em fan 
més il·lusió a escala personal de tots 
són: el subcampionat d'Europa indivi-
dual U-11 aconseguit aquest mateix 
2022 per en Ladimir Mayorov, o el 
Campionat d'Espanya per equips in-
fantils femenins aconseguit el 2017 a 
Antequera. En el món del tennis tau-
la a Cassà ens coneixen i molt bé a 
tot l'estat, aquest passat Campionat 
d'Espanya 2022 celebrat a Cartage-
na vam quedar com a segon club al 
medaller general, just darrere de Bur-
gos, que va ser qui més podis va con-
querir. Penseu que el pressupost de 
TT Cassà no deu estar ni entre els 50 

millors clubs de l'estat, però el nostre 
planter és el segon en l'àmbit estatal 
pel que fa a resultats.
Estàs content? Quines coses cal 
millorar dintre del Tennis Taula.
Content? Encara em fa il·lusió treba-
llar per continuar creixent i ajudar a 
aquets joves a  formar-se com a per-
sones i poder seguir complint els seus 
somnis de podis i títols.

De coses a millorar n'hi ha infinites 
possiblement, però hi ha coses bàsi-
ques que necessitem;  com un local 
específic per tennis taula amb la ca-
pacitat necessària per ser la seu del 
club, ja que tenim material escampat 
en dos pavellons i no acabes de ser 
mai a “casa”, i cap dels pavellons 
actuals de Cassà té un terra, o una 
llum òptimes per la pràctica d'aquest 
esport. I  la segona cosa a millorar 
seria el finançament del club per po-
der donar sortida dins el club mateix 
a tot aquest talent cassanenc i gironí, 
ja que exercim un efecte de capital 
del tennis taula en el nostre entorn 
proper i no tan proper que cal no sub-
estimar.

Ens acomiadem amb l'Albert, fem la 
foto al polivalent, li desitjo tota la sort 
del món, i que les coses a millorar es 
puguin complir al més aviat possible.

Text: Xavier Carrera Bosch
Foto: Joan Carles Codolà

Parlem amb Albert Puigmolé, president del Tennis Taula Cassà

'El nostre planter és el segon 
de l'estat espanyol'
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Ocells de Cassà Col·laboracions

35. Tudó 
Ja som a finals de febrer i molts ocells senten l’arriba-
da del bon temps i es preparen o comencen els seus 
festeigs; un dels ocells primerencs en aquests afers 
és el tudó.
El TUDÓ, Columba palumbus, és el colúmbid més gros 
d’Europa; amida uns 40 cm, però amb les ales ober-
tes la seva envergadura és de 75 cm i pesa fins a 500 
g. És molt fàcil de veure i identificar, és com un colom 
gros, amb el cap petit en relació amb el cos, i unes 
inconfusibles taques blanques al costat del coll i en la 
part superior de les ales. Les plomes de l’esquena són 
de color gris blavós, i rosades o taronja clar a la part 
del pit. La cua acaba amb una banda negra. El bec és 
ataronjat i les potes vermelloses. Mascles i femelles 
no es poden distingir pels colors o la mida, però els 
més joves tenen uns colors més apagats i no tenen 
les taques blanques el coll. D’aquest barreig de colors 
en prové el nom científic: columba vindria a dir blau i 
palumba volia dir gris-blau clar, descolorit. 
ALIMENTACIÓ. Menja una gran varietat de brots de 
les fulles dels arbres, fruits i llavors i també d’inver-
tebrats en menor grau. Necessiten aigua cada dia, i 
quan troben l’aliment són molt voraços i se’l cruspeixen 
ràpidament. Justament aquest gran consum de llavors 
i fruits representa una seriosa competència per a molts 
ocells que mengen el mateix, com ara la merla o el tord 
comú.
REPRODUCCIÓ. Fa un niu molt senzill amb branquillons a 
les capçades dels arbres, a força alçada. Normalment fa 
dues postes anuals de dos ous entre l’abril i l’agost, i efec-
tua fàcilment postes complementàries quan perd la niua-
da. El mascle i la femella, que externament són similars, 
es reparteixen equitativament la feina a l’hora de covar. La 
femella cova de les 16 a les 8 del dia següent, i el mascle 
la resta del temps.
COMPORTAMENT. Molt gregari fora de l’època de cria, for-
mant grans grups de més d’un centenar d’individus, pre-
fereixen viure en grup per protegir-se dels depredadors, 
majoritàriament rapinyaires o alguna guilla amb sort. Té 
un vol potent i rectilini i quan desplega 
les ales al bosc fa un soroll molt fort 
al colpejar les branques. Els mascles, 
quan busquen parella, s’exhibeixen vo-
lant cap amunt per deixar-se caure, 
planejant, amb les puntes de les ales 
mirant el cel.
HÀBITAT I DISTRIBUCIÓ. Antigament 
era un colom limitat a les grans àrees 
forestals, per bé que actualment se’l 
pot observar a qualsevol hàbitat, des 
de zones de cultiu, arbredes, boscos 
i també en parcs i jardins de les ciu-
tats i pobles, on es pot tornar bastant 
confiat amb l’humà. És un ocell molt 
abundant, fins al punt que està a prop 
de convertir-se en plaga sobretot als 
sectors antropitzats. A Cassà és se-
dentari, això vol dir que hi és present 
tot l’any.
EL CANT. El seu parrup fort i repetitiu, 
format per una frase de cinc síl·labes 
iguals, amb una cantarella molt fàcil 
d’identificar: gu, gu, guuuu, gu, gu.,  
se sent arreu de Cassà en època de 
festeig o de cria (des del gener, quan 
comença a festejar, fins a l’agost). 
Fora d’aquest període, no parrupeja.

Diu Joan Amades en el seu recull del cant dels ocells,  que 
el tudó ens diu, amb el seu cant repetitiu i suau: «Francis-
co, jo u tu. Dolcíssim llegum, tant que se’n sembra i tan 
poc que se’n cull...”. Tot i que el meu pare, en Jordi Vilahur, 
que tant em va ensenyar sobre els costums dels ocells, 
deia que el tudó repetia. “Dolcíssim Jesús, quin món tan 
perdut. Vols coca, té!”
Escolteu-lo a   https://xeno-canto.org/564410
Ha estat un ocell molt apreciat des de l’antiguitat, i ha 
format part de la dieta dels humans des de temps antics. 
Diuen que si una parella de tudons fan niu en una casa, 
els amos de la casa es faran rics i l’abundància sempre hi 
serà present.

Xon Vilahur Godoy
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Col·laboracions Ara fa 75 anys

Ressaca nadalenca: Els ressons del 
Nadal continuaven ben presents a la 
revista local. Amb un temps més plàcid 
que l’any anterior es celebrarien les tra-
dicionals cerimònies com per exemple 
la Missa del Gall i, també, la represen-
tació dels Pastorets, ambdós amb un 
gran èxit de participació per part de la 
ciutadania. L’Ajuntament, en una mos-
tra de la seva generositat, obsequiaria 
amb regals als cassanencs més ne-
cessitats. Ja al 1948 els més menuts 
esperaven amb els seus fanalets l’arri-
bada dels Reis Mags en una cavalca-
da que es descriu com a “lucidísima” i 
on Sa Majestats es dirigirien als petits 
amb un lleu accent estranger anunciant 
un munt de regals per als que s’havien 
portat bé durant l’any 1947.
“Sant Antoni del porquet és el pri-
mer Sant del fred”: Arrancava l’any 
i ho feia amb la festivitat de Sant An-
toni que sempre cau en el disset del 
primer mes de l’any. Tot i caure en 
dissabte, laborable per la majoria ara 
fa 75 anys, una part important del po-
ble seria present en els actes previs-
tos. Un dels motius fou la condició de 
semi-festa decretada pels empresaris 
adaptant-se a la celebració. Aques-
ta va comptar amb cinc carruatges, 
trenta-dos cavalleries, quatre xais i un 
magnífic porc, com manava la tradició. 
La cercavila seria acompanyada per la 
Banda del “Regimiento de Infantería 
Alcántara, nº 33” de Girona que tam-
bé tocaria alguna sardana. Al final de 
la jornada el porc beneït (no tots els 
dies hom té la fortuna de menjar-ne) 
seria degudament sortejat pels assis-
tents.
“Per Sant Vicenç, el fred arriba a 
les dents”. Si el refranyer es complís 
cada any, els meteoròlegs es queda-
rien sense feina. Després de la gran 
nevada del gener de l’any anterior, el 
Sant Vicenç de 1948 es pogué cele-
brar amb total normalitat. És més, el 
temps fou primaveral i agradable. Això 
provocà que s’acostessin fins al veïnat 
una munió de joves i grans per presen-
ciar i ajuntar-se a la festa muntada.
Obres a l'església. En mesos ante-
riors ja havíem parlat de les obres a 
l’altar de les Sogues de l’Església Par-
roquial i segons el cronista aquestes 
avançaven a bon ritme preveient que 
a principis d’aquell any podrien estar 
acabades. A la vegada s’anunciava 
que a principis de 1948 havia quedat 
oberta la subscripció nominativa per 
l’altar del Santíssim. De fet el projecte 
ja estava exposat a l’entrada de l’esglé-

La memòria dels cassanencs: 
ara fa 75 anys (febrer 1948)

sia perquè els fidels el contemplessin i 
s’animessin a col·laborar.
Concurs de pessebres. Per fi tenim 
la resolució amb els premiats  del 
1948. Són aquests: Josep M. Metje 
(1r premi), Enric Cabarrocas (2n) i 
Ramon Dalmau (3r). Els demés par-
ticipants no marxarien amb les mans 
buides, ja que se’ls donaria un diploma 
i una bossa de caramels. 
Esports: Campions!: 
Havíem deixat el Cassà amb opcions al 
títol del Campionat de la Segona Regio-
nal i tot i que el final de temporada no 
fou brillant el primer equip mantindria 
el liderat proclamant-se campió del 
seu grup. A casa es guanyaren amb 
contundència al Montgrí (5-1), al C.D. 
Gerona (3-1) i a L’Escala (8-0), aquest 
últim en partit ajornat. En els despla-
çaments la història era ben diferent 
amb ja que es perdria a Portbou (2-
1) i també a L’Escala (5-1) que ens la 
tornava al cap de pocs dies. Tot i les 
ensopegades el Cassà es mantenia lí-
der quan faltava una jornada. El dia 11 
de gener ens visitava el Bescanó i amb 
uns locals un pèl nerviosos va trigar 
a arribar el gol de la confirmació. No 
seria fins a la segona part que Duch 
marcaria l’1-0 que esdevindria definitiu 
amb el xiulet final de l’àrbitre.
Després de guanyar aquest campio-
nat el Cassà jugaria una primera fase 
d’ascens a Primera Regional amb tres 
rivals més, l’Educación y Descanso de 
Girona (2n classificat al grup del Cas-
sà), l’Arenys i el Calella. Finalment, 
també s’hi afegiria el Banyoles.
El Luz y Guía també es fa ressò del 
partit disputat per l’equip B del Cassà 

contra L.A. O.C.A (Libre Asociación de 
Obreros Cansados y Aburridos) i on es 
van cuidar tots els detalls ja que la sa-
cada d’honor la feu una oca autèntica 
que, malauradament per ella, s’utilitza-
ria com a plat principal a l’àpat poste-
rior al partit.
Bon paper. El mes passat ens lamen-
tàvem del monopoli que havia agafat 
el futbol al poble i a la revista. Sorto-
sament us puc parlar una altra volta 
de l’equip de tennis taula del Frente de 
Juventudes de la vila. L’any anterior ja 
havien assolit el campionat i, de fet, 
segons la notícia de Los Sitios, en les 
quatre edicions passades havien acon-
seguit arribar fins a la final del Campio-
nat Provincial. Lamentablement, però, 
en el torneig del 1948 no superaren 
les semifinals caient contra el Sant Fe-
liu de Guíxols, que s’enfrontaria amb el 
Girona a la final. Tot i així l’equip cas-
sanenc era un dels més respectats a 
la província: “la potencialidad del Cassá 
es bien conocida por todos y ya des-
de un principio se les señalaba como 
grandes favoritos”.
Arribant a les mans. En algunes 
cròniques esportives hem hagut de 
comentar alguna escaramussa entre 
jugadors rivals que no han acabat pre-
cisament amb carícies. En el cas que 
us comento els contactes com a mí-
nim estaven justificats, ja que s’orga-
nitzà una vetllada de boxa i lluita lliure. 
El lloc escollit fou la Sala Galà i el dia 
el 24 de gener de 1948. Tot i que els 
protagonistes eren forasters “l’acte” 
va despertar una gran expectació.

Xavier Casabó Rabassedas

El retaule de l'altar major de l'església de Cassà, tal i com era abans del 1936. El 1948 es va començar 
a parlar de la restauració.
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Consells de Salut Viure bé

•Mantingueu uns horaris regulars a 
l'hora d'anar a dormir i de llevar-vos, 
fins i tot durant els caps de setmana.
•Esteu-vos al llit el temps dedicat a 
dormir únicament.
•Establiu uns hàbits relaxants abans 
d'anar al llit, com llegir o escoltar mú-
sica suau. Eviteu l'ús de dispositius 
electrònics.
•Feu activitat física diàriament: us 
ajudarà a descansar millor. Eviteu-la 
durant les hores prèvies al moment 
d'anar a dormir.
•Limiteu les migdiades, especialment 
durant èpoques d'insomni o amb difi-
cultats per dormir.
•Reduïu al màxim el consum de subs-
tàncies amb efecte estimulant sobre 
el sistema nerviós, com ara el cafè, el 
te, els refrescos amb cafeïna i els ali-
ments amb molt de sucre o xocolata, 
especialment durant les últimes hores 
del dia. L'alcohol i el tabac també po-
den afectar el descans nocturn.
•Eviteu els menjars abundants o pe-
sats a última hora del dia.
•Dormiu en un entorn saludable:
•Mantingueu unes condicions ambien-
tals adequades a l'habitació on dormiu 
(llum, temperatura, soroll, etc.). Utilit-
zeu-la només per dormir i eviteu fer-hi 
activitats com llegir, parlar per telèfon 
o veure la televisió.
•Descanseu en un matalàs i amb coi-
xins còmodes.
•Deseu els estris de treball, com ara 

ordinadors i tauletes, fora del dormi-
tori.
•Davant d'episodis puntuals d'insomni 
intenteu tenir paciència i eviteu preo-
cupar-vos en excés; el més probable 
és que aquesta dificultat sigui transi-
tòria. Intentar forçar-se a dormir pot 
agreujar el problema. Lleveu-vos, sor-
tiu de l'habitació o feu alguna activitat 
monòtona fins que torneu a tenir son. 
Si el problema persisteix més de quin-
ze dies, parleu amb el vostre metge 
de capçalera.
•Intenteu calcular el nombre d'hores 
que necessiteu per trobar-vos bé i 
funcionar bé l'endemà i procureu que 
durant aquestes hores pugueu des-
cansar. Sigueu constants i regulars 
amb els vostres hàbits de son si veieu 
que us ajuden a descansar, i eviteu els 
canvis intensos o freqüents d'horaris 
o hàbits. Els hàbits d'higiene del son 
poden ajudar la majoria de la gent a 
descansar millor.

Dormir bé és molt important per al 
creixement i desenvolupament dels 
infants. Hi ha alguns consells que us 
poden ajudar a millorar el son del vos-
tre fill:
•Un nounat necessita dormir una mit-
jana d'entre 16 i 20 hores diàries per 
formar les connexions entre el cervell 
i el sistema nerviós. En el cas dels na-
dons d'un mes, el son recomanat és 
de més de 14 hores diàries distribuï-

des en sis episodis, mentre que els in-
fants d'un any d'edat han de dormir-ne 
11 en quatre episodis.
•Mentre els nadons dormen, el seu 
cervell allibera l'hormona del creixe-
ment. Assegureu-vos que el vostre fill 
dormi les hores que calguin perquè es 
desenvolupi adequadament.
•Oferiu-li un ambient còmode per dor-
mir. Els nadons dormen més còmoda-
ment en una habitació fresca, fosca i 
silenciosa amb una temperatura d'en-
tre 20 °C i 25 °C.
•Els nadons es mouen molt men-
tre dormen per diverses raons. Una 
d'aquestes raons és la resposta a 
l'estimulació que provoquen els sorolls 
forts, el tacte, el dolor, els còlics i la 
micció. En aquest sentit, cal que els 
bolquers s'ajustin bé al cos per evitar 
la filtració.
•Establiu una rutina a l'hora de dor-
mir que inclogui activitats tranquil·les 
i relaxades, com un bany calent, un 
massatge suau o una lectura en veu 
baixa, entre d'altres.
•Feu-lo dormir sol. Per prevenir la sín-
drome de la mort sobtada de l'infant 
és molt important que el nadó dormi 
en el seu llit, boca per amunt i en un 
matalàs ferm.

*Article extret del GENCAT/SALUT.

Equip d’Infermeria d’Atenció Primària
CAP Cassà de la Selva

Consells i recomanacions per 
gaudir d’un son saludable
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Viure bé El Vi de la PIlar

Camino de los arrieros 
(DO Arribes - Castella i Lleó)
Des que vaig conèixer la DO Arribes, anar al darrere d’algu-
nes de les seves varietats més típiques es va convertir en 
un nou passatemps. La zona és a tocar de la frontera amb 
Portugal i on el riu Duero uneix les províncies de Salaman-
ca i Zamora, a la comunitat autònoma de Castella i Lleó.

El vi d’aquest mes és un cupatge de les varietats Rufe-
te i Juan García. La veritat, fins fa ben poc vaig estar al 
cas de la seva existència. Són varietats molt concretes i 
autòctones. Ceps antics, que pagesos de la zona sempre 
havien conreat sense massa valor comercial, però que ac-
tualment, amb la millora dels processos de vinificació i amb 
l’interès per descobrir nous territoris i obrir-nos amb nous 
coneixements d’aquesta cultura líquida, es converteixen en 
descobriments molt interessants.

La Rufete la vaig sentir anomenar per primera vegada 
ara fa més de dos anys en un concert del festival Càntut a 
Cassà. El grup musical Mayalde, estudiosos i recuperadors 
de les cançons oblidades de la Salamanca rural, entre can-
çó i explicació de la tradició oral donaven traguinyols a la 
típica bota de cuir coneguda amb el nom de ‘bot’ o ‘odre’. 
En una xerrada entre bambolines amb l’Arturo Martín, em 
van deixar tastar el vi que prenien del bot, un vi rústic i 
senzill. El que acompanyaven ells a taula per als àpats era 
un Rufete.

La Juan García la vaig sentir anomenar per primera 
vegada durant el curs de sommelier, i fins llavors també 
desconeixia la seva existència. Recordo, de fet, que va ser 
pregunta d’examen, per si en coneixíem el nom. Però no 
en vaig fer mai cap tast.

Aquest estiu passat vaig estar prop de la zona, però no 
vaig trobar cap vi amb aquestes varietats. Curiosament 
havia de trobar-lo prop de casa. Al restaurant Dit i fet de 
Girona (carrer Calderers, núm.10) tenien a la carta de 
vins un Camino de los Arrieros 2019, una ampolla amb 
les varietats de Rufete i Juan Garcia. El vaig demanar per 
acompanyar el  sopar.

CAMINO DE LOS ARRIEROS és un vi vermell de la DO 
Arribes, elaborat pel celler Àlvar De Dios Hernández. Neix 
de plantacions de més de cinquanta anys al poble de Vi-
lladepera (Zamora), en sòls granítics de cultiu ecològic i 
biodinàmic, amb fermentació amb llevats naturals i envelli-
ment en botes de roure fetes servir. El celler el trobem al 
poble d’El Pego, a la comarca del riu Guareña, en una zona 
coneguda com el baix Duero.

El jove viticultor Àlvar de Dios va fundar la seva pròpia 
bodega el 2014, encara que la seva trajectòria vinícola 
comença el 2009 amb l’herència d’una vinya propietat del 
seu avi a la regió de Toro. Amb la seva filosofia segueix els 
passos dels seus avantpassats, interpretant els hàbits de 
conreu i la cultura del territori. Cal aconseguir identitat de 
la zona, créixer i així evitar el despoblament rural.

Camino de los Arrieros fa referència a les persones que 
durant altres èpoques transportaven mercaderies per la 
zona amb cavalls o mules. Actualment és una ruta de sen-
derisme dins el Parc Natural Arribes de Duero.

La DO Arribes està formada per 47 petits municipis en 
una zona de relleu baix, estret i allargat, formant petites 
valls. Gràcies a la seva baixa altitud, el clima és temperat, 
abrigat pel pas del riu Duero i els seus afluents. També els 
nombrosos embassaments de la zona fan que el seu ter-
ritori sigui considerat clima mediterrani continental, molt 
apte per aquests tipus de vins.

CAMINO DE LOS ARRIEROS és un vi vermell de caràcter 
senzill i rústic, lleuger de cos i amb certes transparènci-

es. Podem parlar d’un vi jove, encara que té un treball en 
fusta molt subtil que li aporta certs tocs làctics. També 
afruitat, amb notes vermelles de fruita madura i caramels 
de maduixa. Potser dominen més les espècies com el pe-
bre i sobretot herbes de bosc i plantes silvestres. És fresc 
i suau, amb tocs minerals i final llarg i ample. Combina 
molt bé amb carns blanques, embotits i amb arrossos a 
la cassola.

Preu aproximat: 14 eur

Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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la fixació de dents a la part superior, 
inferior o ambdues.

Un cop definit el pla d'acció, tracem 
la seqüència de tractaments i procedi-
ments, i determinem quant de temps 
es dedicarà a cada fase.

En tot moment tu com a pacient es-
taràs sempre ben informat de la me-
todologia del procediment a cada mo-
ment. De la mateixa manera sempre 
estarem pendents que no hi hagi cap 
dubte i al cas perquè sigui la millor 
experiència possible dins d'un tracta-
ment complex.

Després de l'estudi i la planificació, 
es comença prenent mesures de la 
boca per avaluar les condicions inicials 
i poder projectar el tractament total.

Amb aquestes dades passem la in-
formació a complexos sistemes infor-
màtics, per desenvolupar els passos 
i el resultat a obtenir, no hi pot haver 
cap improvisació.

Mai el pacient estarà sense dents, 
sempre es portaran pròtesis provisi-
onals durant tot el tractament, cosa 
que li permetrà portar una vida nor-
mal fins que estigui acabat el definitiu.

Gràcies als implants dentals mono-

fàsics de càrrega immediata, si cal, 
els temps de les rehabilitacions orals 
s'han escurçat força. En general, en-
tre un mes i mig i dos mesos pot ar-
ribar a tenir rehabilitada la seva boca 
i gaudir d'un sa, fort i bonic somriure. 
Consulteu-nos els vostres dubtes i us 
explicarem detalladament.

Aquest tractament es recomana 
per a pacients amb problemes molt 
avançats a la boca (ja sigui càries 
dental severa o pèrdua de múltiples 
dents). També és necessària en pa-
cients amb bruxisme severs amb un 
desgast molt avançat de les dents en 
què cal recuperar els mil·límetres de 
teixit dental desgastats.

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odon-
tologia/ COEC 3800

Màster en implan-
tologia

-periodòncia i reha-
bilitació oral (ESORIB) 

(New York University 
Université de Paris). 

Membre de la SEI. 
Diplomat en cirurgia 

general i implantologia

Quan esperem massa per arreglar la 
nostra boca, sigui pel motiu que sigui, 
no podem pretendre que amb dos em-
pastaments i una corona se solucionin 
l'abandó d'anys; com no podem pre-
tendre que amb una higiene (proce-
diment que cal realitzar com a mínim 
una vegada a l'any) puguem eliminar la 
tosca acumulada durant anys i recu-
perar les genives. Generalment, quan 
la boca aquesta malament, s'han per-
dut peces dentals, hi ha dents i/o 
queixals mòbils, gran quantitat de cà-
ries i/o tosca, genives sagnants, des-
plaçaments i trencaments dentals, 
etc.; cal una combinació de diferents 
tractaments dentals que comporten 
el que s'anomena Rehabilitació Oral.

La rehabilitació oral és l'especialitat 
odontològica que té per objectiu recu-
perar l'harmonia funcional i estètica 
de les dents. En general, el procedi-
ment inclou l'anàlisi exhaustiva de tota 
la dentició del pacient. Tot i que són 
molts els pacients sotmesos a trac-
taments, realment pocs coneixen els 
veritables beneficis d'aquest tipus de 
tractament oral integral.

La rehabilitació oral consisteix en 
un tractament integral mitjançant: 
empastaments, endodòncies, recons-
truccions, extraccions, tractament 
periodontal, pròtesis fixes i/o remo-
vibles i implants dentals i equilibri de 
l'oclusió.

 Tot el procés comença amb un di-
agnòstic del dany a la boca del pacient 
mitjançant un examen clínic, radiogrà-
fic i protètic del pacient que ens por-
tarà a la definició del millor procedi-
ment.

La rehabilitació oral treballa acom-
panyat d'altres especialitats com ara 
ortodòncia, periodòncia, operatòria 
dental, implantologia, pròtesi dental i 
cirurgia. Són tractaments complexos, 
la rehabilitació oral completa implica 

Quan la boca està 
molt malament

Higiene dental Viure bé

        Abans Després
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Col·laboracions Entre el somni i la vigília

Una de les darreres iniciatives de 
l’ajuntament de Figueres, la meva ciu-
tat natal, ha estat un canvi de nom 
d’un carrer. Recordo que aquell carrer 
tota la vida s’havia dit Passeig Nou per-
què estava davant de les escales que 
conduïen al Parc Nou. Ara, des de fa 
molt poc, és el Passeig de la Memòria.

Allà hi tingué lloc un dels bombarde-
jos més sagnants de la Guerra Civil, el 
segon concretament. El primer havia 
tingut lloc el dia 20 de gener i l’objectiu 
fou l’estació de tren, molt propera al 
carrer Colón on vivíem. Per sort no hi 
hagué víctimes.

Fou un d’aquells records inesborra-
bles que m’han quedat d’aquella eta-
pa de la meva vida i que l’avi vell (amb 
aquest nom l’he recordat sempre) em 
va a portar a veure des del terrat, ja 
que mai s’havien sentit passar tants 
avions i a tan poca altura com aque-
lla nit! Però quan vàrem veure caure 
les primeres bombes, que ni sabíem 
el que eren, vàrem baixar corrents i 
espantats.

L’avi, l’endemà al matí s’hi va arribar 
per veure què havia passat i ens va ex-
plicar que hi havia uns forats tan gros-
sos que hi cabia un llit a dins.

El segon bombardeig, el més sag-
nant que va viure la ciutat, va tenir lloc 
poc després: el dia 23, un diumenge 
assolellat a l’hora en què els pares por-
taven la mainada a aprendre a anar 
en bicicleta, les parelles hi anaven a 
festejar i els més grans a prendre el 
sol en els molts bancs que hi havia. I 
no fou un sol bombardeig, els avions hi 
feren dues passades mortals i, per a 
aquelles persones que sobrevisqueren 
a aquells fets, jo entre elles, el record 
més macabre foren braços i cames 
penjant dels arbres.

Tots aquests testimonis es varen re-
collir el dia 16 de juny del 2013, en 
l’antic Escorxador Municipal, ara seu 
d’aquesta “Memòria històrica”, pel pro-

jecte “Jo hi vaig ser”, acte al qual vaig 
ser convidada.

Amb motiu de la commemoració del 
75è. aniversari de l’inici dels bombar-
dejos a Figueres, l’Ajuntament va en-
carregar a l’historiador, professor de 
la UAB i membre de l’Institut d’Estudis 
Catalans, Sr. Enric Pujol i Casademont, 
la redacció d’un llibre que tragués a la 
llum tots aquells nefastos fets.

El llibre: “Figueres, la Gernika catala-
na” de l’editorial EFADOS, recull, a més 
dels fets històrics, els noms de les per-
sones mortes en els bombardejos, els 
testimonis dels que sobrevisqueren, 
els carrers que varen quedar afectats 
per les bombes, etc.

Entre aquells exhaustius testimonis 
que es varen recollir aquell 16 de juny, 
jo hi vaig deixar escrit: “Ella portava un 
vestit nou i la seva mare li havia dit que 
no se l’embrutés. Per això quan varen 
cridar que tothom s’ajagués a terra 
ella no ho va fer i va morir decapitada.” 
Sols tenia 12 anys i s’havia convertit 
en la meva monitora de bicicleta.

Recordo molt l’amistat que ens va 
unir malgrat la diferència d’edat i més 
d’una vegada, recordant-la, he parlat 
d’ella com de “la meva  millor amiga”, 
però vaig oblidar, amb els anys, el 
seu nom. I va ser, repeteixo, gràcies 
a aquell recull de dades on hi consten 
tots els detalls, que he pogut recupe-
rar el seu nom, ja que va ser l’única 
persona, de les 16 que hi varen morir 
i les 26 que en sortiren ferides, que 
consta que va morir decapitada. Així 
evocava també la seva mort en un dels 
meus escrits a Llumiguia, el desembre 
del 2012.

En aquell escrit vaig explicar que el 
meu pare, sense haver-ho previst ni 
haver-ho dit a la meva mare, va decidir 
no portar-nos al meu germanet i a mi 
amb les bicicletes al parc, sinó anar 
per carretera, concretament la carre-
tera que va cap a Roses. 

Mentre anàvem circulant vam sentir 
les sirenes que avisaven de l’arribada 
de més avions i el pare ens feu ajau-
re a la vorera. Mentrestant, la mare, 
desesperada, ens cercava entre les 
restes del Passeig Nou.

Al final del llibre, com a record valu-
ós per a mi, hi ha una foto del que fou 
l’Hospital de Caritat i després Hospital 
Militar, on el meu germà gran mort 
a la batalla de l’Ebre, havia començat 
les seves pràctiques de metge. Calgué 
que  apuntalessin la façana, ja que l’in-
terior havia estat bombardejat. La foto 
que surt al llibre d’Enric Pujol la feu el 
meu pare l’any 1942 i es troba en el 
seu fons fotogràfic guardat en la Biblio-
teca Municipal de Figueres. 

El proppassat dia 29 de gener d’en-
guany, es va celebrar, en aquell pas-
seig, enfront de les escales, un acte 
de recordatori, promogut per un pro-
fessor de l’Institut Ramon Muntaner, 
dedicat especialment als alumnes de 
l’institut.

M. Dolors Godoy Rotllens

Retalls de memòria
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Mots encreuats 
Núm. 440
HORITZONTALS
1.- Excel·leix sobre els altres detergents pel seu poder de 
neteja. Lliga professional de bàsquet en bancarrota. 2.- Un 
capsigrany obsessionat a ordenar la iodita i altres minerals 
de la seva col·lecció. El regne més ben cohesionat. 3.- Vin-
culat al món del vi. Acaben com l’anterior. La punta de la 
bala. 4.- Herbes metzinoses. Reconegut com a heroic amb 
repic de campanes. 5.- En té ús aquell qui ja es considera 
responsable dels seus actes, i el barber en té força. Donada 
al vici. 6.- Acaba de pressa. Acció extremament perillosa i 
amb poca estima per la vida. Parada de taxis. 7.- Pàrquing. 
Talla la circumferència de dreta a esquerra, però es queda 
a mig camí. Centrades al seu lloc. 8.- L’inscriureu en el cens 
tot i desheretar-lo. Nota d’estudiant. 9.- Aquella matafalu-
ga que pot provocar el mono quan algú en té addicció i se 
n’ha d’abstenir. Colorar amb la bandera LGBTI. 10.- Remei 
que guareix tots els mals. Cap militar turc, el darrer de la 
nissaga. 11.- Ensumes el perfum de la Pradera. Prohibeix 
l’aparcament però alguns hi aparquen igual.

VERTICALS
1.- Variat però amb connotació poètica. Pollastre castrat 
per obra d’un mafiós. 2.- Publica un llibre de refranys, adagis 
i proverbis. Llançament del onze metres al pati del centre 
penitenciari. 3.- Tortuós i, a sobre, farcit de nusos. La nina 
més negativa. 4.- Ho afegim a l’autopista per anar a aquest 
municipi del Conflent com a autoestopista. Esternudar dar-
rere el roquissar. 5.- No l’espanta el perill encara que corri 
el risc d’anar-se’n a una altra vida. Consonant trencadissa. 
6.- El CAP de Cassà. Les assassines a sou de l’odontòleg. 
7.- La més oberta de Cassà. I la més tancada de Campllong. 
La fruita preferida dels qui manen, que de fet són els qui les 
remenen. 8.- Derivat de la urea (quina barreja, direu!). Un 
ull molt gironí, d’aquells on els primmirats poden trobar una 
paia. Punt de satisfacció. 9.- Les bessones inseparables de 
l’Anna. Galleda del lapó marejat. Societat anònima que em 
torna boig per tu. 10.- Ira violenta de l’automobilista empre-
nyat. Bagueny on no són ben vistos els esquirols. 11.- Agre-
dit per embrutir. Lloc de moltes eres, confosament real.

 Una secció de Josep M. Fusté / Solucions, a la pàgina 4

Per passar l’estona Entreteniments
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